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شما ببینید ساختمانهای قدیمی ما در هر نقطه یی به تناسب نیاز آن نقطه ساخته شده، با توجه به جهات اسلامی 
ساخته شده. ساختمانی که در شمال کشور یا در جنوب می بینید، با ساختمانی که در منطقه ی شرق کشور - مثلًا 
خراســان - می بینید، با هم متفاوت است؛ هر کدام یک شــکل و حالتی دارد. حتی مساجد و ساختمانهای قدیمیِ 
بزرگشان هم همین تفاوت ها را با هم دارند. به اقتضای نیاز و تناسبِ با محیط و استفاده ی عملی و کاربرد، شکلهای 
مهندسی تغییر پیدا می کرده. خوب فکر می کردند، خوب عمل می کردند. اشتباه نشود؛ من طرفدار این نیستم که ما 
امروز به شکل صدوپنجاه سال پیش خانه بسازیم؛ نه، ما باید از ابتکارها استفاده کنیم؛ از نیازهای نوبه نو استفاده کنیم؛ از 
مسائل جدیدی که امروز به وجود آمده - مثل مسائل زیست محیطی که آن روز مطرح نبود - استفاده کنیم؛ از مسأله ی 
صرفه جوییِ در انرژی و غیره باید استفاده کنیم؛ از وسایل و مصالح جدید که پیش آمده و آن وقت ها به کار نمی رفت، 
باید استفاده کنیم؛ در این شکی نیست؛ اما انگیزه و دقت و مبانی کار را نیز - که آن روزها هم ایرانی های قدیم و اجداد 

ما ملاحظه می کردند - ملاحظه کنیم؛ سهل انگاری نکنیم. 

بیانات رهبر معظم انقلاب اسلامی 
در دیدار جامعه مهندسین 
) پنجم اسفند ماه 1383(
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  مهندسان در دفاع مقدس کارهای بزرگی کردند
ما در دوران دفاع مقدس، کار مهندســی بسیار ارزشمندی را شاهد 
هستیم. شما می دانید عده ای در سال 58 می گفتند هواپیماهای F14  را 
 F4 پس بدهیم چرا که اصلا نمی توانیم آن را اداره کنیم و اگر هواپیماهای
و F5 را بتوانیم اداره کنیم F14 فناوری پیچیده و مدرن است و آن را پس 
دهیم و اگر آن را نگه داریم زنگ می زند، اما در اصفهان و یک مقداری در 
شیراز دیدیم که فرزندان این مرز و بوم از همان سال اول انقلاب در نیروی 
هوایی و مهندسی که در آن زمان همافران هم بود نهادی را  به نام جهاد 

خودکفایی نیروی دریایی تأسیس کردند.

کسی فکر نمی کرد نه کشورهای منطقه نه آمریکایی ها و نه آن زمان 
شوروی سابق و نه فرانســوی ها که ما در یک حمله هوایی 140 فروند 
هواپیما را تا آسمان عراق ببریم و همه سالم برگردند و همه عملیات خود 
را انجام دهند که توانست این هواپیماها را سرپا و آماده نگه دارد که این 

اقدام از سوی مهندسین کشورمان بود.
در عملیات والفجر 8 در سال 64 خیلی تحت فشار بمباران عراق بودیم. 
ساعت ها و روزها با مهندسین مشورت کردیم و در نهایت پل جدیدی 

ساخته شد که بمباران ها روی آن اثر نداشتند.

گزیده ای از سخنان ریاست محترم جمهور درباره نقش مهندسان در گذشته، حال و آینده

مهندساندرهمهعرصهها
پیشتازهستند
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بعد از انقلاب هم همین طور بوده است. 
 

   دولت به فکر و تلاش مهندسان نیازمند است
دولت به فکر، تلاش و خدمات مهندســان به ملت نیازمند اســت و 
می خواهد هر کاری که امکانش وجود دارد از دولت به مهندسان واگذار 
کند. دولت برنامه های مهمی پیش رو دارد البته مشکلاتی نیز پیش روی 

ماست که در هر دوی آنها مهندسان باید وارد شوند.
ما در بحث آب مشکل داریم. در بحث هوا مشکل داریم برای رفع این 
مشکل باید تلاش کرد. کارهایی شروع شده و ادامه خواهد داشت. ما در 

زمینه محیط زیست به کمک مهندسان نیاز داریم.
در جایی که ریزگردها وجود دارند نباید دست روی دست گذاشت. 
شاید مهندســان ما بتوانند چیزهایی درست کنند که مشکلات مردم 
کمتر شود البته باید بتوانیم خاک را مهار کنیم تا بلند نشود ولی زمان 

می برد. با عراق هم در این رابطه صحبت هایی شده است.
 

  بخش بزرگی از افتخارات ســازندگی کشــورمربوط به 
مهندسان است

مهندسین ما بعد از دفاع مقدس نیز در سازندگی کشور نقش بسیار 
بااهمیتی داشتند و می دانیم که بخش بزرگی از افتخارات علمی و فناوری 

کشور ما مربوط به این قشر است.
مهندســین ما در بخش نانو، آی تی، آی ســی تی و حتی در بخش 
مهندسی پزشکی،  داروسازی و هســته ای کارهای بسیار بزرگی انجام 

دادند.
بخشی از افتخارات ما در فناوری های نوین مرهون تلاش و خدمات 
مهندسین است. ماهواره جدیدی که پرتاب شد یک گام بود و ما در مسیر 
هوا و فضا یک گام بلند برداشتیم و این کار بسیار پرافتخار است و ما به 

تمام مهندسین افتخار می کنیم. 

  همراهی علم و اخلاق ضروری است
بمب اتمی که آمریکا درست کرد و با آن جنایت شد کار علمی بزرگی 
بود که متاسفانه پیوست اخلاقی و فرهنگی در آن وجود نداشت. با اخلاق 

حرفه ای می توانیم معضلات و مشکلات را حل کنیم.
امروز متاسفانه خیلی مرسوم شده است که مدام سوال می کنند که 
این ساختمان شخصی ساز است تا اگر طرف برای خود ساخته بدانیم 
که آن ســاختمان خوب است و اگر هدفش بســاز و بفروش بوده هیچ 
چیزش درست نبوده است، یعنی می خواهم بگویم باید اخلاق حرفه ای 

به میدان آید.
اگر در میدان رقابت، اخلاق نباشــد، شکست می خوریم. ما در تمام 
پروژه ها و طرح های پیش رو یک بار بزرگ بر روی دوش مهندســین 
داریم و امیدواریم با تلاش و همت مردم آینده بســیار خوبی پیش رو 

داشته باشیم.

منبع:  برگرفته از سخنان ریاســت محترم جمهور در همایش روز ملی مهندسی، 
.1393/12/4

   کار مهندســی در دوران گذشته 
چشمگیر و تأثیرگذار است

اگر به تاریخ کهن ایران نگاه کنیم آثار فراوانی 
از آن دوران به یادگار مانده است. کار مهندسی 
در دوران گذشته چشمگیر و تأثیرگذار است و 
در تخت جمشید یا اصفهان آثار بسیار شگرفی 
را می بینیم که هنوز هم بعد از قرن ها اصفهان 
می تواند به عنوان الگویی برای شهرسازی و برای 

معماری باشد.
اکنــون مطلع هســتید که مالــزی یکی از 
کشــورهای آســیایی در پایتخت جدیدش از 
معماری اصفهان بهره جستند و شما می بینید 
که چگونه الگوی میدان امام اصفهان را در همان 
میدانی که درســت کردند به چشم می  خورد و 

ملاحظه می شود.
در برخــی شــهرهای کویــری بادگیرها و 
ساختمان هایی که امروز بحث انرژی می کنیم 
به خوبی می تواند تابستان سرد و زمستانی گرم 
داشته باشد شــاهدیم که مهندسی چند قرن 
پیش در ایــران و ایران اســلامی در دوران بعد 
از ورود اســلام چه افتخارات بزرگی را به وجود 
آوردند و حتی کبوترخانه ها نیز در اصفهان یک 
نوع شاهکار در دوران خودش از لحاظ مهندسی 

و کشاورزی است.
 

   مهندسان در همه عرصه ها پیشتاز 
هستند

در دوران جدیــد اگــر بخواهیــم خدمات 
مهندسی یاد کنیم، بی تردید مهندسان کشور 
در پیروزی انقلاب اسلامی نقش بسزایی داشتند 
که اگر از شانزده آذر که سرآغاز حرکت و جنبش 
دانشجویی است بگذریم، باید بگویم من خودم 
در دورانی که در دانشــگاه تهران دانشجو بودم 
هر وقت حرکت انقلابی و تظاهرات در دانشگاه 
تهران می خواست آغاز شــود، از دانشکده فنی 
دانشگاه تهران شروع می شد و من اصلا یاد ندارم 
که در آن سالی که من دانشجو بودم، حرکتی در 
دانشگاه تهران از دانشکده دیگری  شروع شود 
و همیشه از دانشکده فنی شروع می شد بعد به 
حقوق می رسید و بعد کل دانشگاه را تحت تأثیر 

قرار می داد.
این کار بسیار مهمی است و ما می بینیم که 
این جمع فرهیخته نه تنها در علم و دانش، بلکه 
در تحولات سیاسی جامعه نیز پیشتاز هستند و 

مهندسین ما بعد 
از دفاع مقدس 
نیز در سازندگی 
کشور نقش بسیار 
بااهمیتی داشتند 
و می دانیم که 
بخش بزرگی از 
افتخارات علمی و 
فناوری کشور ما 
مربوط به این قشر 
است
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دکتر عباس آخونــدی وزیر راه و شهرســازی با ارســال پیامی به 
نوزدهمین نشست هیات عمومی ســازمان نظام مهندسی ساختمان 
کشــور بر ضرورت پاسداشــت و ترویج " اخلاق حرفه ای " از ســوی 

مهندسان، متخصصان و دست اندرکاران صنعت ساختمان تاکید کرد.
متن کامل این پیام به این شرح است: 

همکاران محترم
اعضای محترم هیات مدیره ســازمان های نظام مهندسی 

ساختمان استان ها
نوزدهمین اجلاس هیات عمومی سازمان نظام مهندسی ساختمان 
فرصتی مغتنم اســت که " اخلاق حرفه ای در مهندســی ساختمان " 
به عنوان یکی از مهم ترین و اساســی ترین موضوعات فعلی مهندسی 
ساختمان در کشــور ، در این اجلاس مطرح و مورد بحث و مداقه قرار 

گیرد.
در سال گذشته، هیات محترم وزیران آیین نامه اجرایی قانون نظام 
مهندسی و کنترل ساختمان را بر مبنای ترویج و تثبیت اخلاق حرفه ای 
از طریق تبیین اصول و مبانی آن و پیش بینی تبعات انتظامی برای عدم 
رعایت آن اصلاح نمود و برپایه این اصلاحیه اخیراً نظامنامه رفتار اخلاقی 

حرفه ای در مهندسی ساختمان نیز تصویب و ابلاغ شد.
انتظار می رود اعضای محترم هیات مدیره سازمان های نظام مهندسی 
ساختمان استان ها نه تنها خود در اجرای این نظامنامه پیشگام باشند، 
بلکه به عنوان نمونه و الگوی رفتار اخلاقی در حرفه ، عاملی موثر برای 
ترویج آن شوند و علاوه بر آن، نهایت ســعی و تلاش لازم را در نهادینه 

کردن آن معمول دارند.
در رویکرد فعلی جهان ،اخلاق حرفه ای در ســپهر عمومی، به مثابه 
مهم ترین کنترل کننده اقتدارسازمانی و حرفه ای ، نقشی بسزا در ایجاد 
شرایط مطلوب بمنظور ارایه خدمات واقعی مهندسی را دارد. اخلاق در 
ســپهر عمومی به عنوان یک نهاد اجتماعی می تواند در کاهش هزینه 
مبادله، افزایش سرمایه اجتماعی و ایجاد امید اجتماعی تاثیری درخور 

و شایسته داشته باشد.
تصمیم و عمل هر فرد حرفه ای بویژه مهندســان ساختمان، آثاری 
ماندگار در زندگی جمعی دارد و مهندســان می توانند به نحوی عمل 
کنند که شــهروندان را از یک ایفاگر نقش صرف، به یک کنشگر آگاه 
تبدیل کنند. بنابر این سه اصل بنیادین اخلاق عمومی یعنی سودمندی، 
اعتمادپذیری و عدالت، اساس اســتواری اینگونه تصمیمات و اعمال را 
دربرمی گیرد و تلاش همه ما باید معطوف به ایجاد یک انگاره حرفه ای 

برهمین مضمون نزد خود،سایرهمکاران و بطورعام در کل حرفه باشد.

در این راستا دو بحث " شــفافیت " و " عدم تعارض منافع " از اهمیت 
ویژه ای برخورداراســت، علاوه براینکه هر دو موضوع از طریق قوانین 
موضوعه دارای ضمانت اجرایی و پشتیبانی قوی است، بلکه پیش از آن 
به عنوان دو اصل مهم اخلاق حرفه ای در ســپهر عمومی مطرح است. 
 در شرایط کنونی مهندسی ســاختمان، در کشور ما، لازم است تمامی 
حرفه مندان بیش از پیش به این دو اصل توجه داشته و آن ها را در کنار 
سایر اصول اخلاق حرفه ای نصب العین و ملاک عمل قراردهند. از سوی 
دیگر اعضای هیات مدیره های ســازمان ها نیز علاوه بر امور حرفه ای 
خود، این نکات را در اداره امور سازمان های استان ها و ارتباط با مردم و 

مهندسان بدقت لحاظ و رعایت نمایند.
توفیق شرکت کنندگان در نوزدهمین اجلاس هیات عمومی سازمان 
نظام مهندســی ســاختمان را از درگاه خداوند متعال مسالت دارم و 
آرزومندم این اجلاس با تعمق و تدبر در مســایل حرفه ای مهندســی 
ســاختمان دســتاوردهای مفید و مثبتی برای میهن اسلامی، مردم 
عزیز، مهندسی ساختمان کشور، اعضای سازمان های نظام مهندسی 
ساختمان اســتان ها و تمامی مهندسان و دســت اندرکاران صنعت 

ساختمان کشور در پی داشته باشد.

عباس آخوندی، وزیر راه و شهرسازی
بیست و ششم تیرماه یکهزار و سیصد و نودو پنج خورشیدی

دکتر آخوندی در پیام خود به نوزدهمین اجلاس هیات عمومی سازمان نظام مهندسی ساختمان تاکید کرد:

اخلاقحرفهایمهمترینکنترلکننده
اقتدارسازمانیوحرفهایاست
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رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان کشــور با ارسال پیامی به 
نوزدهمین اجلاس هیات عمومی ســازمان نظام مهندسی ساختمان 
بر ضرورت صیانت از مسکن به عنوان تنها دارایی ارزشمند خانوارهای 

ایرانی تاکید کرد.
متن کامل پیام دکتر اکبر ترکان به این شرح است: 

درود بیکران خود را به روح پر فتوح بنیانگذار جمهوری اسلامی ایران 
حضرت امام خمینی )ره( و  مهندسان شهید و پیشکسوتان مهندسی 
ایران اسلامی تقدیم می کنم و خداوند بزرگ را شاکرم که  نوزدهمین 
اجلاس هیات عمومی سازمان نظام مهندسی ساختمان در صدد است 

تا چکیده ای از  دانش و علم و هنر مهندسان این سرزمین را ارایه نماید. 
مسکن اصلی ترین و در اکثر موارد تنها پس انداز خانواده های ایرانی 
است و بر اساس آخرین آمار  بانک مرکزی جمهوری اسلامی ، جمعیت 
صاحب مسکن در شهرهای بزرگ به 64.4 درصد رسیده  است و همانگونه 
که در مقدمه قانون نظام مهندســی و کنترل ساختمان نیز ذکر شده، 
ســازمان نظام  مهندسی ســاختمان را مکلف به صیانت از تنها دارایی 

ارزشمند خانوارهای ایرانی       می کند. 
در طی تاریخچه تاسیس سازمان های نظام مهندسی ساختمان این 
سازمان ها موفق شــده اند با  رعایت و اجرای مقررات ملی ساختمان ،  
حداقل چهارده میلیون واحد مسکونی را با کیفیتی قابل  قبول و متفاوت 
از گذشته به مصرف کنندگان تقدیم کنند بنابر این لازم است منتخبان 
مهندسان کشور  با برنامه ریزی صحیح ، رعایت اصول و هویت بخشی به 
معماری و شهرسازی ، صرفه جویی مصرف  انرژی در ساختمان ، بالا بردن 
عمر مفید ساختمان ها  ، استحکام بنا ، استفاده از مصالح استاندارد را  که 
از دستاوردهای بیست ساله سازمان نظام مهندسی ساختمان است مورد 
توجه و تاکید خود  قرار دهند تا این صنعت مهم کشور در شرایط مناسب 
به فعالیت ادامه داده و ایمنی ، سلامت ،  بهداشت  ، رفاه ، آسایش و صرفه 

اقتصادی را برای شهروندان به ارمغان بیاورد. 
یقیناً شرایط امروز حاکی از قرارداشتن در مسیر حقیقی رشد و تکامل 
سازمانی و تعالی صنعت بوده  که در برنامه های سازمان مورد توجه قرار 
گرفته است و در کنار آن کسب جایگاه ارزشمند  اجتماعی که به واسطه 
رشد اخلاق حرفه ای در بین مهندسان ، در جامعه به دست آمده است. 
 امروز جمعیت 400 هزار نفری مهندسان عضو سازمان نظام مهندسی 
ساختمان ظرفیت بزرگی از  علم و فناوری را در این سازمان پدید آورده 
اند که از ظرفیت طراحی و نظارت بر ساخت و  ساز مسکن در جغرافیای 
ایران فراتر اســت و آمادگی دارد در سایر حوزه های صنعت ساختمان 
و  دیگر طرح های عمرانی کشــور و صادرات خدمات فنی و مهندسی، 
ایفای نقش کند که  باید در این  مســیر ، بازبینی و توسعه مبحث دوم 

مقررات ملی ساختمان مورد توجه قرار گیرد . چنین رویکردی  سبک 
کردن بار مســوولیت دولت از امور تصدی گری  و  اجرایی کشور بوده و 
افزایش مسوولیت  سازمان نظام مهندسی ساختان استان ها  و نتیجه 
برون سپاری ارایه خدمات ،  کوچک و چابک  کردن دولت در محدوده 
سیاستگذاری و واگذاری امور اجرایی به مردم و سازمان های مردم نهاد 

 خواهد بود. 
نوزدهمین اجلاس هیات عمومی سازمان نظام مهندسی ساختمان 
کشور در حالی برگزار می شود که  دستاوردهای ارزشمندی را در طول 
حیات بیست ساله ، چون میراثی ماندگار برای جامعه مهندسان  به یادگار 

می گذارد. 
مطمئناً با تمامی کوشش های انجام شده و با حمایت هیات مدیره های 
دوره هفتم سازمان نظام  مهندسی ساختمان این دوره از اجلاس هیات 
عمومی نیز در شرایط مطلوبی برگزار خواهد شــد و با  انتخاب اعضای 
محترم شورای مرکزی دوره هفتم سازمان نظام مهندسی ساختمان در 
مسیر رسیدن  به اهداف عالیه نظام جمهوری اسلامی ایران و ذکر شده 
در قانون نظام مهندسی و کنترل ســاختمان  در حوزه امور زیر بنایی و 

اقتصادی کشور موثرتر و مستحکم تر گام بر خواهد داشت. 

والسلام  
اکبر ترکان، رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان
تیرماه 1395

پیام دکتراکبر ترکان
 به نوزدهمین اجلاس هیات عمومی سازمان نظام مهندسی ساختمان

صیانتازتنهاداراییارزشمند
خانوادههایایرانی
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•  یادآر ز شمع مرده یاد آر 
•  داستان شکل گیری یک سازمان

 •  مهندس سید محمد غرضی در گفت و گو با " شاخص" 
•  اعضاي شورا را با وسواس انتخاب کنید

•  اجلاس هیئت عمومي؛  نگاهي به گذشته ، راهکاري براي آینده
•  قطعنامه نخستین کنگره سراسری سازمان های نظام مهندسی ساختمان کشور 

•  رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی در گفت و گو با »شاخص«:
 حاکمیت  از ظرفیت هاي نظام مهندسي ساختمان بیشتر استفاده کند

•  گفت و گو با استاد هادی ضیاءالدینی ؛ خالق تندیس اجلاس نوزدهم
بیشترین بیان ، بیشترین تاثیر ، کمترین عناصر 

•  عملکرد امروزما ، ضامن موفقیت آینده
 مهندس مهدی حق بین، دبیر اجرایی شوراي مرکزي سازمان نظام مهندسي ساختمان کشور
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مهندس ســراج الدین کازرونی در 1325 
در شهر اصفهان متولد شد. بخش عمده ای از 
دوران جوانی اش با فعالیت های سیاسی گره 
خورد.چنانچه همزمان با تحصیلات دانشگاهی 
اش عضو فعال انجمن اســلامی دانشگاه بود 
و پس از پیروزی انقلاب اســلامی در ســال 
1358 به ترتیب در ســمت های مشاور فنی 
و معاون شهرداری اصفهان و معاونت عمرانی 
استانداری چهارمحال و بختیاری مشغول به 

کار شد.
کازرونی با شروع جنگ تحمیلی در ستاد 
پشتیبانی جنگ فعال شد و اواخر سال 1360 
به عنوان معاون امــور محلی و عمرانی وزارت 

کشور منصوب شد.
او در ســال 1363 به عنوان وزیر مسکن و 
شهرسازی انتخاب شــد دوره نه ساله تصدی 
وزارت مسکن و شهرسازی مهندس کازرونی 

دوره ای مملو از تحول آفرینی بود .
-تهیه نخســتین طرح کالبدی ملی، تدوین و تصویب نخســتین 
طرح های منطقه ای و منطقه شــهری، تدوین و تصویب مقررات ملی 

ساختمانی ایران،
-  را ه اندازی شهرک ها و ســاختمان های نیمه  تمام،- تاسیس مرکز 
مطالعات و تحقیقات شهرســازی و معماری ایران و پایه گذاری پارک 

فناوری پردیس و هدایت و راهبری آن بخشی از این خدمات است.
مرحوم کازرونی پس از پایان دوره تصدی نه ســاله وزارت مسکن و 
شهرسازی، مدت چهارسال نیز عهده دار ریاست سازمان میراث فرهنگی 
کشور و چند سالی نیز قائم مقام پژوهشی وزارت مسکن و شهرسازی بود. 
اما نیمه شب جمعه 16 دی 1384 چراغ زندگانی مهندس سراج الدین 
کازرونی به  یکباره رو به افول نهاد تا آنکه سرانجام، در صبحدم  سه شنبه 

20 دی 1384، برای همیشه خاموش شد.
پیکر مرحــوم کازرونی، پس از تشــییع از مقابل وزارت مســکن و 
شهرسازی، به مشهد مقدس حمل و در صحن جمهوری اسلامی حرم 

مطهر امام رضا )ع(، دفن شد.

یادآرزشمعمردهیادآر
مهندسی وامدار بزرگانی است که اگر چه روزی شمع وجودشان با وزش نسیم سرنوشت خاموش می 

شود اما تلالو انوار خدمات آن ها همچنان آسمان حرفه ای کشور را روشن خواهد ساخت.
ذکر نام و یاد آن ها تاکید دوباره ای اســت بر رســالت خطیری که بر دوش جامعه مهندسی کشور 

سنگینی می کند.

وزیر سختکوش
مهندس سراج الدین کازرونی
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محله  آقازمان سنندج سی ام مردادماه 1324 خورشیدی شاهد تولد 
نوزادی بود که نامش را بهاء الدین گذاردند.

بهاء الدین پس از گذراندن دوران ابتدایی در دبستان پهلوی سابق 
، بخشی از تحصیلات متوســطه اش را در دبیرســتان رازی سنندج 
گذراند و پس از آن از آنجا که دارای اســتعداد فوق العاده بود به توصیه 
پدر بزرگوارش برای ادامه  تحصیل روانه  تهران شد و تحصیلاتش را در 
دبیرستان هدف به اتمام رساند.بهاء الدین همان سال در آزمون ورودی 
دانشکده پلی تکنیک تهران در رشته  راه و ساختمان پذیرفته شد و سال 
1348 با مدرک فوق لیسانس راه و ساختمان فارغ التحصیل شد و در 

 نام مرحوم دکتر کاظم معمار ضیاء بیش از خطه ادب پرور فارس با 
معماری این مرز و بوم گره خورده است. 

دکتر معمار ضیاء پس از تحصیل در دانشگاه علم و صنعت ، دکترای 
معماری خود را از دانشگاه یورک انگلستان در سال 1374 گرفت.

همان سال ازدواج کرد. ثمره  آن پیوند مقدس چهار فرزند بود. 
بهاء الدین خدمت ســربازی را در نیروی دریایی گذراند و سپس به 
عنوان رئیس کارگاه در شرکت »روشه« در کارخانه  ماشین سازی اراک 
مشغول به کار شــد. چندی بعد اقدام به تأسیس شرکت رواق کرد که 
کارهای عمرانی بسیاری همچون پروژه  بزرگ سیصد دستگاه مشهور 
به آپارتمان های ادب در سنندج، از آن جمله است. تاسیس سردخانه 
سنندج با هدف نگهداری محصولات کشــاورزی و دامی بود تاسیس 
شرکت »آبژ« با هدف فعالیت های عمرانی در نقاط مختلف کشور بخشی 

از فعالیت های مهندس ادب است.
وی علاوه بر عضویت فعــال در هیأت مدیره انجمن شــرکت های 
ساختمانی، حدود بیست سال سمت ریاست هیأت مدیره آن انجمن را 
به عهده داشت. چندی نگذشت که اعتماد وافر مردم کردستان او را بر 
کرسی نمایندگی مجلس شورای اسلامی نشاند و به این ترتیب وی در 
ادوار  پنجم و ششم به عنوان نماینده  اول حوزه  انتخابیه های شهرهای 

سنندج، دیواندره و کامیاران به مجلس راه یافت.
مهندس ادب در طول بیش از سی سال از عمر خویش در عرصه های 
فرهنگی و ورزشــی فعالیت های ارزنده ای نمود.تأسیس باشگاه های 
فرهنگی ورزشی بیژن و ساینا در سنندج ، عضویت در هیأت رئیسه و قائم 

مقامی فدراسیون بسکتبال تنها بخشی از این فعالیت هاست.
سرانجام دست تقدیر همانگونه که روزی در مردادماه به عالم هستی 
هدیه کرد ، رحلت اندوه بارش را نیز در 25 مرداد 1386 و پس از جدال 
چندین ساله با بیماری سرطان رقم زد.پیکر آن بزرگمرد  پس از تشییع 
بر دوش مردم سنندج در بهشــت محمدی این شهر و در کنار والدین 

بزرگوارش به خاک سپرده شد. 

بخش عمــده ای از تخصص او معطوف حوزه معماری مســکونی و 
فناوری بود.از جمله  فعالیت های آکادمیک ایشان می توان به تاسیس 
بخش مهندسی معماری ، عضویت هیات علمی و ریاست بخش معماری 

دانشکده هنر و معماری دانشگاه شیراز اشاره کرد.
در کارنامه فعالیت های علمی دکتر ضیــاء عضویت هیات علمی و 
مدیریت گروه کارشناسی ارشد دانشگاه آزاد اسلامی شیراز در 12 سال 

گذشته را    می توان مشاهده نمود.
ایشــان علاوه بر تدریــس در دوره دکتری معمــاری مرکز علوم و 
تحقیقات دانشگاه آزاد تهران ، اســتاد راهنما و مشاور پایان نامه های 
دکتری، مشاور و داور پروژه های تحقیقاتی مرکز تحقیقات ساختمان و 

مسکن وزارت مسکن و شهرسازی در تهران بود .
دکتر معمار ضیاء دو دوره نیز به عنوان نایب رئیس و عضو هیات رئیسه 
و هیات مدیره سازمان نظام مهندسی استان فارس و مدتی نیز به عنوان 

سردبیر نشریه گزارش ارگان نظام مهندسی فارس فعالیت نمود.
استاد سختکوش معماری کشورمان سرانجام پس از عمری مجاهدت 
سرشار علمی چهارشنبه، 19 خردادماه 1395 براثر سکته مغزی که در 
زمان بازدید از محل احداث آخرین پروژه اش اتفاق افتاد در بیمارستان 
نمازی شیراز دار فانی را وداع گفت و پیکرش در مسجد دارالرحمه شیراز 

به خاک سپرده شد.

 مرد  مردم دار
مهندس بهاءالدین ادب

 حرفه مند واقعی
دکتر کاظم معمار ضیاء
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مهندس ســید جواد شهرستانی جرعه ای 
بود از پویایی فرح بخشی که کام توسعه شهر 
را شیرین ساخته اســت.همت او را می شود 
در چرخش توربین های تنومند یا سنگفرش 
های کوی آب و برق مشــهد ، یا درختان سبز 
کرمانشــاه یا در رویش تپیدن نبض بزرگراه 

چمران در دل  پایتخت دید.
چهره او چه آنگاه که در کسوت یک نظامی 
مرزبان امنیت کشور بود و چه آنگاه که جامه 
استادی دانشــگاه پوشــید و به تدریس در 
دانشگاه پرداخت و چه آنگاه که نامش به عنوان 
نخستین مدیر عامل برق منطقه ای خراسان 
، شهردار مشهد ، شــهردار تهران ، وزیر راه و 
ترابري ، استاندار کرمانشاه بیش از همیشه بر 
سر زبانها افتاد هیچگاه پس از گذشت بیش از 

90 سال رنگ خستگی به خود نگرفت .
بزرگی نام او و تمام "شهرســتانی ها" را می 
شود با مروری بر تاریخ این خاندان و خدمات 

آن ها با تورق کتاب ســبز تاریخ پانصد ســاله خاندان شهرستانی که 
محمد قاسم هاشمی آنرا تالیف کرده جست و جو کرد؛ نام هایی چون 
سید صدرالدین اسماعیل شهرستانی مستوفی الممالک شاه اسماعیل 
صفوی یا سید امیر فضل اله شهرستانی ؛ نخستین مسوول حفر تونل 
کوهرنگ و مستوفی الممالک زمان شاه تهماسب اول ، میرزا عبدالباقی 
شهرستانی وزیر دارالسلطنه قزوین ، امیر ابوالفتح شهرستانی مستوفی 
الممالک و ناظــر عمارات معصومین و امامــزادگان ، امیر غیاث الدین 
محمود شهرستانی ، مستوفی الممالک شــاه تهماسب و بانی کاشی 
کاریهای امامزادگان ، میرزا شکرالله شهرستانی مستوفی الممالک عهد 
صفوی و تولیت آستان قدس رضوی ، میرزا محمد حسین شهرستانی 
خوشنویس برجسته خط ثلث و نســتعلیق و شکسته نستعلیق ، امیر 
سید جلال الدین صلابی صدر اعظم شاه عباس اول ، سید میرزا رضی 
الدین صدر شهرستانی تولیت اوقاف حضرات چهارده معصوم و میرزا 
رفیع الدین محمد صدر مولوی شهرستانی مستوفی الممالک ممالک 

محروسه ایران و صدر اعظم شاه صفی .
شمع وجود مهندس سید جواد شهرستانی یکشنبه بیستم تیرماه 
1395 افول کرد و بار دیگر جامعه مهندسی کشور در فراق بزرگمردی 

راسخ، سیه پوش شد و ردای غم پوشید. 

 او که کام توسعه شهر را شیرین کرد
مهندس سید جواد شهرستانی
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زنده یاد دکتر مهدی قالیبافیان که بخش 
عمده ای از مهندســی عمران کشور مرهون 
تلاش و سخت کوشی اوست در سال 1314 
در تبریز متولد شــد. تحصیلات متوسطه را 
از دبیرستان فردوســی تبریز آغاز و سپس به 
تهران آمد و در دبیرستان شرف به پایان رساند .
تحصیلات دانشــگاهی را در رشته فیزیک 
دانشــگاه تهران آغاز کرد هرچند به رشــته 
پزشــکی هم علاقمند بود ، امــا پس از مدت 
کوتاهی علاقه و اســتعداد خود را در رشــته 
مهندسی عمران دید.خودش می گفت:" می 
خواستم جایی باشم که نتیجه تلاشم را ببینم 

و لمس کنم".
دکتــر قالیبافیان در ســال 1338 پس از 
دریافت فوق لیسانس مهندسی راه و ساختمان 
از دانشکده فنی دانشگاه تهران با رتبه ممتاز و 

بعنوان شاگرد اول دانش آموخته شد.
یک سال به عنوان رئیس کارگاه قطعه اول 
راه ) آوج - پهلوی ( در شرکت تکنیک کار کرد 
و از شهریور 1339 تا واپسین روزهای حیات در 
گروه مهندسین مشاور سانو - مشغول کاربود .

رئیــس کارگاه راه آوج - پهلوی جوان 25 
ســاله ای بود که کارگاهش منظم تر از سایر 

قطعات بود . اولین کسی که وارد کارگاه می شد و آخرین کسی که تا نیمه 
های شب همچنان سرگرم کار فردا بود ، کسی نبود جز مهدی قالیبافیان 
. کسانی که خاطراتی از آن دوران دارند ، از صبر و حوصله عظیم ایشان 
برای آموزش همه اعضای کارگاه یاد مــی کنند و اینکه چگونه با همه 
عوامل کارگاه از سرپرستان گرفته تا کارگران با اقتداری توام با محبت و 

نشاط حرف می زد یاد می کنند.
ساختمان بتن آرمه فیلیپس نخستین سازه بتن آرمه کشور که مقاوم 
در برابر زلزله طراحی و ساخته شده است و چندین درمانگاه برای تامین 
اجتماعی از جمله کارهای دوساله وی تا سال 1340 بود که برای ادامه 
تحصیل به کشور فرانسه اعزام شــد . دکتر قالیبافیان پس از دریافت 
دکترای خود مردادماه 1344 به میهن بازگشــت و در مقام اســتادی 

دانشکده فنی دانشگاه تهران به تدریس پرداخت 
طراحی و محاسبه صدها پروژه عمرانی از قبیل ساختمان چاپخانه 
و ادارات مرکــزی روزنامه اطلاعات ، ســاختمان مرکزی بیمه تامین 
اجتماعی، تهیه طرح و طراحی مجتمع ماشین سازی تبریز ، مجموعه 
ساختمان های دانشگاه کرمان ، بهسازی استادیوم آزادی و... از جمله 

خدمات ارزشمند استاد در بخش های اجرایی بوده است .
در کنار همه این فعالیت های حرفه ای و خدمات ارزنده اهتمام وی 
به تدوین نظام اخلاق مهندسی در کشور ستودنی بود .او خود مدام می 

گفت " اول انسان باش و سپس مهندس ".
مهندس دکتر مهدي قالیبافیان ســرانجام پس از عمری سرشار از 

شکوه علمی و اخلاقی دارفانی را وداع گفت و به ملکوت اعلی پیوست.

او که اول » انسان« بود
نگاهی به زندگی دکتر مهدی قالیبافیان
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مهندس غلامرضا ســهیلی آذرماه ســال 
1332 در شــهر زنجان و در خانــواده ای پر 
مهر و متدین از قشــر متوسط جامعه دیده به 
جهان گشود.دوران کودکی ایشان در خانواده 
ای باایمــان، صمیمی و ســالم و در کنار پدر 
ومادری دلســوز و فداکار سپری شد. از همان 
آغاز کودکی احساس تعهد و مسوولیت نسبت 
به والدین و ســایر اعضای خانــواده از صفات 
برجسته او بود و اخلاق، منش و نیز نبوغ علمی 
وی مورد توجه بسیاری از معلمان و مسوولان 
بود. در کودکی و نیز در بزرگسالی دستگیر و 
پیش قدم امور خیریه بود و تاکید بسیاری  بر 

اختفای مساعدت ها داشتند .
وی پس از اتمام دبیرستان و گذراندن دوره 
ســربازی در آزمون ورودی دانشگاه شرکت 
نموده موفق شد در رشته کارشناسی مهندسی 
معماری و شهرســازی دانشگاه علم و صنعت 
ایران پذیرفته شــده و به تحصیــل بپردازد و 
همزمان به فعالیت در آمــوزش  و پرورش و 
تدریس در یک مدرسه راهنمایی در تهران نیز 

مشغول شود. 
وی پس از اتمام دوره کارشناسی به زادگاه 
خود، شهر زنجان بازگشت و مشغول خدمت 
در شهر خود شد. در ابتدا شرکتی ساختمانی 

با نام یکان پل با مدیریت خویش به ثبت رساند.پایبندی اش به اجرای 
صحیح ساختمان ها و انجام اصولی پروژه ها و در مقابل، سوء استفاده 
برخی از افراد در ساخت و ساز موجب رنجش خاطر وی شد و به همین 
دلیل پس از چند سال به فعالیت شرکت پایان داده و با همکاری چند تن 
از مهندسان معتمد، کانون مهندسین )نظام مهندسی فعلی( را تأسیس 
نمود. وی همچنین اقدام به تأسیس انجمن آبادگران کرده و خود نیز به 
عنوان دبیر انجمن به فعالیت مشغول شد و پس از چند سال مسوولیت 

اداره آن را به سایر همکاران سپرد 
مهندس غلامرضا سهیلی مدت سه سال ریاست سازمان را بر عهده 
داشت.فعالیت در یکی از  شرکت های  مشاور به عنوان عضو هیأت مدیره 

از دیگر زمینه های کاری ایشان بود.
متأسفانه دست تقدیر در چند ســال آخر زندگی با ایشان یار نبود و 
با تمام امیدواری و تلاشــی که برای غلبه بر بیماری داشت مجبور به 
کناره گیری از بسیاری از فعالیت های کاری خود شد. ایشان در دوران 
بیماری نیز همواره خوشرو و مهربان بودند و در اوج تحمل و شکیبایی 
همواره شــکرگزار درگاه الهی بودند و حتی در واپسین ماه های حیات 
خود به دوستان و اطرافیان روحیه داده و از جنبه های مثبت زندگی یاد 
می کردند. شعر زیر که به توصیه خودشان بر روی سنگ قبرشان حک 
شد نشانگر مقام رضا و قناعت طبع و نیز ارتباط پاک و عمیق ایشان با 

پروردگار می باشد.
  گر در عملم آنچه تو را باید نیست/ اندر کرمت آنچه مرا شاید هست

مهندس غلامرضا سهیلی هشتم مرداد ماه سال 1394 چشم از جهان 
فروبست. 

اندر کرمت آنچه مرا شاید هست
مهندس غلامرضا سهیلی
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صرف هزینه های فراوان سالیانه  برای ساخت و ساز ؛ بروز حوادث 
ناگوار همچون زلزله  که موجب وارد آمدن خســارت جانی و مالی 
سنگین در کشور شد و نیز لزوم وضع مقررات ملی ساختمان سبب 
شد تا قانون گذاران کشور راهکار مناسبتری برای بالا بردن کیفیت 
ساخت و ساز در کشور تعیین کنند .مقاوم سازی ساختمان ها که تا 
بیش از این بیشتر به صورت آکادمیک و صرفاً در شهرهای بزرگی 
همچون تهران دنبال می شد عملًا به مساله ای جدی نزد مسوولان 
و مهندسان تبدیل شــد. تا به این طریق اندیشه تشکیل ساختار 
منسجمی که به صورتی مستقل عمل کرده بتواند با طراحی مناسب 
و رعایت اصول فنی و نظارت بر کنترل کیفی پروژه ها؛ آســایش ؛ 
ایمنی ؛بهداشت و بهره دهی مناسبتر ساختمان ها را فراهم کند.این 
مهم موجب شد تا سازمان های نظام مهندسی استان ها به عنوان 
مجموعه ای از مهندسان و اهل فن مرتبط با امور ساختمان تشکیل 
شود و شروع به فعالیت کند .بدین ترتیب قانون معطل مانده سال 
1352 ) ابلاغی سال 1356( مجددأ در سال 1369 از تشکیل 12 
واحد سازمانی در استان های مختلف کشور احیا شد. این 12 تشکل 
که در قالب همان قانون گذشته ؛ کار خود را شروع کرده بودند در 
نخستین کنگره نظام مهندسی ساختمان در سال 1370 که در شهر 

اصفهان برگزار گردید برآن شدند تا قانون گذشته را اصلاح کنند. 
طبق قانون گذشته سازمان های نظام معماری و مهندسان سازه 
باید به صورتی مجزا به فعالیت بپردازند. این قانون به زعم بیشــتر 
مهندسان موجب تضعیف هر دو گروه می گردید و از آنجا که شمار 
مهندسان معمار در استان های مختلف کشــور نیز به حد نصاب 
تعیین شده در آن )30 نفر برای هر استان( نمی رسید قانون؛ تغییر 
کرده و مقرر شد که این دو تشکل به صورتی واحد و با افزودن دیگر 
رشته های مهندسی به کار خود ادامه دهند که نهایتاً رشته هایی هم 
چون نقشه برداری؛ برق ؛ مکانیک ؛ ترافیک ؛ و .... نیز به مجموع فوق 
اضافه گردید تا تمامی مهندسان در تعامل فکری و عملی موثرتری 
قرار گیرند .یک ســال بعد و در سال 1371 قانون نظام مهندسی و 
کنترل ساختمان به صورتی آزمایشی و به مدت سه سال در استان 
های مختلف کشور به اجرا در آمد و لایحه مورخه 74/4/20 دولت 
در این خصوص در 22 اسفند ماه سال 74 به تصویب مجلس شورای 
اسلامی رسید و سرانجام با تأیید شورای نگهبان از آزمایشی به قانون 
عادی تبدیل شد و آیین نامه اجرایی آن نیز در 75/11/17 به تصویب 

هئیت وزیران رسید و به وزارت مسکن و شهرسازی ابلاغ گردید.

داستانشکلگیرییکسازمان
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  با توجه به اینکه شما یکی از افراد تاثیرگذار در تشکیل 
نظام مهندسی ساختمان بودید و بیش از همه از فرایند تشکیل 
و ادامه فعالیت آن آگاه هستید می توانید بگویید امروز پس از 
دو دهه از شکل گیری در شرایطی قرار داریم که بگوییم عطای 

تشکیل نظام مهندسی به لقای آن می ارزید؟
به لحاظ کیفی خیلی پیشــرفت داشــته ایم . شــما کافی است به 
ســاختمان های دهه 60 نگاه کنید. عمر غالب آن ها به پایان رسیده و 
خراب شده است. در همین تهران ساختمان های دهه 60 از بین رفته 
است .پس از آن وضع ســاختمان های دهه 70 خیلی بهتر شد؛یعنی 
زمانی که نظام مهندسی ساختمان ، ساختمان هایی را با کیفیت های 
بهتر برای مردم عرضه کرد.در شرایطی که دستگاه های اجرایی چندان 
با آن همراهی نمی کردند ولی به تدریج چشم مردم ، سرمایه گذاران و 
خریداران مسکن باز شــد و حال و روز ساختمان ها در این دهه تفاوت 
چشمگیری کرد. من به دلیل بیست سالی که در دولت حضور داشتم و 
شاهد روند این تغییر بودم دهه 70 را بهتر از دهه 60 و با اهمیت تر دیدم.
در دهه 80 نیروی انسانی خیلی فنی تر و تکنیکی تر وارد صحنه عملیات 
شد و از سویی سازمان توسعه کمی نیز پیدا کرد.سراسر کشور از روستا ، 

بخش و شهر گرفته تا مراکز استان ها به استقلال مدیریتی رسیدند و به 
تدریج توجه حاکمیت نیز به آن جلب شد .علاوه بر این وقوع چند زلزله 
مختلف حاکمیت را به سوی ضرورت به کارگیری نکات نظام مهندسی 
ترغیب کرد .ضمن آنکه بــه دلیل حضور افراد مختلفــی که در راس 
وزارتخانه ها حضور داشتند ، به تدریج استقبال نسبت به اجرای مقررات 
ملی ساختمان بیشتر شد و سه وجه تکنیک ، نیروی انسانی و سرمایه در 
سازمان نظام مهندسی ساختمان شکل گرفت.در حال حاضر و در دهه 
90 شرایط موجود به مراتب از دهه 80 خیلی بهتر می شود.نیروهای 
جوان تر با مقررات جدیدتر و با وضع مقررات تکنیکی تر وارد میدان می 
شوند و فکر می کنم پایه ای را که مهندسان دهه 40 ، 50 و 60 گذاشتند 
الان به نتیجه مطلوبی می رسد . امیدوارم روزی این توانایی ایجاد شود 
که تمام خرید و فروش های ســاختمان بر اساس اجرای مقررات نظام 
مهندسی ساختمان و با ساختار خیلی منظم در دفاتر ثبت اسناد شکل 
بگیرد و هر ساختمانی بر اساس اجرای مقررات ملی ساختمان و با توجه 

به سوابق آن خرید و فروش شود.

  همان طرح شناسنامه فنی و ملکی ساختمان که در زمان 

مهندس سید محمد غرضی در گفت و گو با " شاخص"

اعضايشوراراباوسواسانتخابکنید
درست از فرداي همان روزي که هلندي ها در قرن شانزدهم عزمشان را جزم کردند تا واژه مهندس را براي سازندگان پل ها 
وجاده  ها بکار ببرند دیگر کسي به رانندگان خودروهای نظامي " مهندس " نمي گفت.شاید یکي از همان روزها بود که ایراني ها 
هم ترجیح دادند به جاي آنکه این واژه را مثل اعراب به مفهوم " اندازه " محدود کنند و هر که هندســه بداند را مهندس بنامند ؛ 
از آن پس به کساني مهندس بگویند که به یکی از علوم مهندسی آشنا باشد. حالا دیگر مهندسی ، به اعتبار همت تمامی آن ها 
که نامشان به تار و پود تلاشی هدفمند برای عمران و توسعه پایدارجامعه گره خورده ، فراتر از واژه ای پر طمطراق به جایگاهی 
گرانسنگ در جامعه تبدیل شده است. جایگاهی که همواره مورد تایید بوده ؛ خواه مهندسانی که سد اعظم الدوله را ساخته اند ، یا 
آن مهندسانی که کاروانسراها را بنا کرده و یا مهندسانی که جاده های قدیم را ایجاد کرده اند و یا آن ها که ساختمان های عظیم 

ملی را در طی تاریخ ساخته اند.
بسیاری سید محمد غرضي" 75 ساله را پیش از آنکه در 21 آذرماه  86 حکم سه ساله اش را به عنوان ریاست چهارمین دوره 
شوراي مرکزي نظام مهندسي ساختمان و رئیس سازمان نظام مهندسي ساختمان از رئیس جمهور بگیرد با سوابق متعددی می 
شناسند. اما شخصیت غرضی زوایای دیگری نیز دارد که کمتر درباره آن سخن گفته می  شود. غرضی درباره استانداری خوزستان 
که نخستین استانداری در زمان جنگ است  و نقش خود در شکل  گیری سپاه پاسداران انقلا ب اسلا می کمتر سخن گفته است. 
نقش کلیدی او درشکل گیری و تشکیل سپاه پاســداران ، مقابله با نیروهای ضد انقلاب در کردستان ، نمایندگی اصفهانی ها 
در نخستین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی ، تصدی وزارت نفت و پست و تلگراف و تلفن بخش دیگری از سوابق کاری 

مهندس غرضی است..
برگزاری نوزدهمین اجلاس هیات عمومی سازمان نظام مهندسی ساختمان را بهانه ای قرار داده ایم تا فارغ از ماندن در فراز و 
نشیب نام ها ، یکبار دیگر دغدغه ها ، باید ها و نباید ها و چالش های فراروی نظام مهندسی ساختمان را از منظر رئیس اسبق این 

سازمان ؛ مدیر مصممی که عمری را نیز در سازمان نظام مهندسی استخوان ترکانده است تورق کنیم.
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مسوولیت شما مطرح شد. آیا طرح موفقي بود؟
ببینید ، بالاخره امام زاده متولی می خواهد.واقعیت این است که از 
این مساله نه در داخل ســازمان و نه در سطح وزارتخانه های گوناگون 
و نه در شــهرداری ها و نه در بخش داری ها حمایت نشد. دلیل آن هم 
این بود که دایماً بحث بر سر آن بود که نظام مهندسی می خواهد برای 
مهندسان خود امتیاز جمع کند نه اینکه به ارتقای کیفی خود بیاندیشد. 
در خصوص مجری ســاختمان وزارتخانه هم به شدت مخالفت کرد و 
مدعی شد که امتیازاتی که ما برای نظام مهندسی تعریف کرده ایم به 
انتفاع عمومی منجر نشده  است و حالا مجری ساختمان هم یک امتیاز 
دیگر است. به هر حال این شبهه که آیا این مسایل به درستی انجام می 
شود یا مورد سوء اســتفاده قرار می گیرد اجرای آن را با مشکل مواجه 
کرد. البته هنوز هم این مشکلات وجود دارد و فارغ از مسایل مدیریتی 
نظام مهندسی در جامعه احســاس می کنم که تنها با اجرای قانون در 
موضوع ساخت و ساز و امتیازاتی که برای مجری در قانون نظام مهندسی 
تعریف شده است رضایت حاصل نمی شود.لذا به زحمتکشان مهندس 
و کسانی که از این راه ارتزاق می کنند می گویم که حرمت امامزاده را 
متولی آن نگه می دارد و اگر خدای ناکرده کســی از این معامله ای که 
انجام می شود ناراضی باشــد معامله باطل است و در معامله باطل هم 
مالکیت معنا ندارد.البته دســتگاه های رقیب مثل شهرداری ها تلاش 
می کنند خود را جانشین نظام مهندســی معرفی کنند و این کار را به 

شهرداری ها واگذار کنند .

  شما در جایی به حمایت سیاسی دایمی و موضوع استقلال 
نظام های مهندسی که امروز موضوع روز همکاران ماست اشاره 
کرده بودید.خیلی از همکاران نظام مهندسی ساختمان معتقدند 
این تشکل برخلاف ساختاری که توسط موسسان آن پیش بینی 
شده در حال تبدیل شدن به یک نهاد شبه دولتی است .نظرتان 
در این مورد چیست و چگونه می توان این استقلال را حفظ کرد؟
به نظر من این حرف صحیح اســت.هر ارگان ، سازمان و تشکیلات 

اجتماعی که قاعده آن جامعه با مدیریت آن جامعه 
تضعیف شود به یک عامل حکومتی تبدیل می شود. 
من بارها در بحث های مفصلی که با افراد مختلف 
داشته ام ، با ارایه سوابقی از پیشینه احزاب و گروه 
ها بویژه از دوره مشروطه بر این نکته تاکید داشته 
ام که وقتی قاعده اجتماعی احزاب از مدیریت آن 
فاصله می گیرد، آن مجموعه تابع مدیریت می شود 
و بدنه نیز از آن جدا می شود . وقتی مدیریت بدنه 
یک تشکیلات نتواند احســاس بی نیازی کند این 
اتفاق ها رخ می دهد؛ چنانکه می بینید در استان 
ها استقبال نســبتاً خوبی برای انتخابات می شود 
ولی در تهران این اســتقبال خیلی اندک است .در 
تهران که100 هزار عضو نظام مهندسی وجود دارد 
باید 10 هزار نفر در انتخابات شــرکت کنند تا این 
هیات مدیره بخواهد جوابگوی 100 هزار نفری که 
شریک هستند ولی حق الشراکت خود را پرداخت 
نمی کنند باشد.این عده یعنی در انتخابات شرکت 
نمی کنند و نمایندگانی که می فرستند آن ها خود 
را مامور تعداد آرای خود می دانند و نه مامور آرای 
دیگران و این مساله در سطح اجتماعی تبدیل به 
واحدهایی می شــود که چون رای گرفتن از مردم 
کار دشــواری است و زحمت کشــیدن ، جان فدا 
کردن ،ایثارگری ، و عبور از منافع مادی می خواهد 
و این کار سخت است و به دست آوردن آرای مردم 
سنگین است مدیریت ها ترجیح می دهند خودشان 
را راحت کنند و تنها فرمان بگیرند .غافل از اینکه 
این روند عاقبتی ندارد و همچون روال کار دولت ها       
می شود که می آیند و خود را معرفی می کنند و بعد 
چون نمی توانند رضایت عمومی را جلب کنند به 

امیدوارم روزی 
این توانایی ایجاد 

شود که تمام 
خرید و فروش 
های ساختمان 

بر اساس اجرای 
مقررات نظام 

مهندسی ساختمان 
و با ساختار 

خیلی منظم در 
دفاتر ثبت اسناد 

شکل بگیرد و 
هر ساختمانی بر 

اساس اجرای 
مقررات ملی 
ساختمان و با 

توجه به سوابق 
آن خرید و فروش 

شود
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خوش یمنی نمی روند.

  راهکارتان برای حل این مشــکل 
چیست؟

همان سیاست هایی را که من ظرف بیست 
سالی که رای اکثریت را    داشته ام و حرفم در 
میان مردم مقبولیت داشت دنبال کنند. یعنی 
شما بایستی در مدیریت خود از امتیاز طلبی 
، از اولویــت برای خویش درســت کردن و از 
جلب مواهب مادی برای خود و امتیاز داشتن 
صرفنظر کنید. اگر شما در این مقام ها احساس 
کردید که برای خود دارای امتیاز هســتید و 
بهره مالی می برید و بایستی فرمان صادر کنید 
و دیگران باید از شــما تبعیت کنند آن وقت 

پاشنه آشیل شما همین جا خواهد بود. 
من افتخار می کنم که بگویم ظرف بیست 
ســالی که در نظام مهندسی ساختمان بودم 
همیشه رای بســیار بالا و خوبی داشتم . می 
خواهم بگویم ای عزیزانی که مســوولیت می 
پذیرید بهترین راه برای انجام وظیفه شرعی ، 
عرفی و قانونی این است که به عامه افراد توجه 
کنید و حقوق و منافع عامه را به حقوق خود 
ترجیح دهید.تا وقتی که این فکر و این تصویر 
از زندگی ، دین و تکلیف جا نیفتد سازمان ها 
و ارگان ها توانایی ماندگاری نخواهند داشت.
بنابر این رعایت حقوق عامه نسبت به حقوق 

خاصه وظیفه ای است شرعی.

  به عنوان یکی از افراد پیشکسوت 
در حوزه مهندسی ، در رابطه با موضوع 
اشتغال مهندسان و دغدغه هاي دیگر 
جامعه مهندسی چه راهکاري پیشنهاد 

مي کنید ؟
من امروز قدری از نظام مهندســی فاصله 
گرفته ام. البتــه در برهه ای کــه کاندیدای 
ریاست جمهوری شدم برای حل این مسایل 
پیشنهادهایی ارایه کردم که هیچ کسی هم با 
آن ها مخالفت نکرد ولی خوب رای هم نیاورد  
چون قدرت سیاســی و قدرت صاحبان نفوذ 
سیاسی و دخالت عده ای مانع آن شد.آن ها 
به جای اینکه بیایند وضع کاندیداها را بررسی 
کنند مبنی بر اینکه کدام یک بر اصول متکی 
هستند و ســپس از آن ها حمایت کنند ، در 

تابعیت از این و آن از عده ای حمایت کردند. 
من به این دو اصل مهم اشــاره کردم و آن 
اینکه در اداره کشور استان ها باید خودشان 
اســتاندار خود را انتخاب کنند. اســتانداری 

نباید تبدیل به ابزار قدرت شود که اگر استاندار حرف رئیس جمهور و 
دولت را قبول کرد  ماندگار باشد و اگر قبول نکرد برکنار شود .همانگونه 
که در همه دولت ها این اتفاق رخ داده است و استاندارهایی که انتخاب 
می شوند از حواشی قدرت هستند و عمرشان در استان ها کوتاه است 
و همین است که استان ها به شدت تضعیف شده اند و با ادامه این روند 

وضع از این هم بدتر و گرفتاری هم بیشتر خواهد شد.
اصل دوم هم این اســت که درآمدهای دولــت نباید کمتر از هزینه 
هایش باشد.در غیر اینصورت سبب ایجاد تورم می شود و تورم اختلافات 
طبقاتی را به همین نقطه ای که امروز در آن هستیم می رساند .دلیل 
اینکه این مباحث مطرح می شــود ناشی از این اســت که تورم، مبالغ 
هنگفتی را نزد دولت جمع کرده است و وقتی قرار است آن را توزیع کنند 
صاحبان امتیاز به مراتب خیلی بیشتر از حق خود برداشت می کنند.در 
این میان تنها حقوق بگیران نیســتند بلکه حجم پول زیادی در دست 
پیمان کاران ، تاسیسات بانکی و دیگران متراکم است و به این ترتیب راه 

به قاعده جامعه پیدا نمی کند و از بین می رود.
تنها چاره ای که سبب می شود کشور به سوی آبادانی سوق پیدا کند 
این اســت که حتماً حقوق عامه در برابر گروه خاصه حفظ شود. دلیل        
اتفاق هایی که در جامعه شما رخ می دهد این است که درست علیه این 
اصل فقهی حقوق خاصه را بر حقوق عامه ترجیح می دهید و همه گروه 
ها اعم از پزشکان ، مهندسان  و وکلا و .. و که داری حقوق خاصه هستند 
خود را بر عامه مردم ترجیح می دهند. برای همین اســت که نه شغل 
ایجاد می شود و نه تولید و دایماً مردم منتظر این هستند که دولت هایی 

بر سر کار بیایند که از طریق یارانه زندگی کنند.

  براي آنکه نظام مهندسي بتواند جایگاه واقعي خود را در 
جامعه و فعالیت هاي توسعه اي پیدا کند انتخاب و حضور چگونه 
افرادي و با چه ملاک هایي را در شوراي مرکزي هفتم ضروري 

مي دانید؟
قطعاً اعضاي شوراي مرکزي سازمان ، باید از نخبگان جامعه مهندسي 
کشور و داراي سابقه مدیریت قابل اعتنایي در اداره امور سازمان ها باشند ، 
به گونه ای که عملکرد آنان به لحاظ علمي ، حرفه اي ، مدیریتي و اخلاقي 
در بوته آزمایش قرار گرفته باشد تا بتوانند مهندسان کشور را نمایندگي 
کنند. به همین دلیل اعضاي هیأت مدیره سازمان هاي نظام مهندسي 
ساختمان استان ها که عصاره  مهندسي و نماینده مهندسان هر استان 
مي باشند ، از بین خود اعضاي شورا را با وسواس و مداقه انتخاب مي کنند 
تا اشــخاص منتخب به طور همزمان خود را هــم نماینده دولت و هم 
نماینده مهندسان محسوب نکنند. این اعضاء باید در راه استقلال کامل 
سازمان هاي نظام مهندسي و کاهش وابستگي آن ها به مراجع دولتي 
بکوشند و براي نیل به اهداف برگرفته از قانون نظام مهندسي و کنترل 
ساختمان ، از هیچ کوشش و تلاشي دریغ نکنند ، آنان باید بتوانند تعامل 
سازنده اي با شهرداري ها و سایر وزارتخانه ها ، سازمان ها و نهادهاي قانوني 

مربوط با سازمان  نظام مهندسي ساختمان برقرار کنند.

  در پایان اگر توصیه ای به اعضای جامعه مهندسی دارید 
بفرمایید

این که اگر یک مهندس از تکنیک های روز دور شود دیگر مهندس 
نیست.

 

ای عزیزانی که 
مسوولیت می 
پذیرید بهترین راه 
برای انجام وظیفه 
شرعی ، عرفی 
و قانونی این 
است که به عامه 
افراد توجه کنید 
و حقوق و منافع 
عامه را به حقوق 
خود ترجیح 
دهید.تا وقتی که 
این فکر و این 
تصویر از زندگی 
، دین و تکلیف 
جا نیفتد سازمان 
ها و ارگان ها 
توانایی ماندگاری 
نخواهند داشت.

بنابر این رعایت 
حقوق عامه نسبت 
به حقوق خاصه 
وظیفه ای است 
شرعی
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حمید بدیعی: بر اساس ماده 19 قانون نظام مهندسی ساختمان 
همه ساله اجلاس هیئت عمومي ســازمان نظام مهندسي ساختمان 
با حضور هیئت مدیره سازمان هاي استاني ، بازرسان ، رؤساي شوراي 
انتظامي و کارشناسان خبره سازمان در یکي از  استان هاي کشور برگزار 
مي شود. بازخورد این نشست کارشناسي که از اجتماع خبرگان صنعت 
ساخت و ساز کشور پدید مي آید و  می توان آن را چکیده یکسال تجربه 
تخصصي در بالاترین سطوح کشور  دانســت به دنبال سه روز  بحث و 
گفت و گوي فشرده و تبادل تجربیات نهایتاً  در قطعنامه پایاني اجلاس 

تبلور مي یابد .
همواره یکي از دغدغه هاي اصلي مسوولان سازمان نظام مهندسي 
یافتن راهکاري براي عملیاتي کردن قطعنامه هاي اجلاس ها  بوده است.

مرور  قطعنامه های هجده دوره گذشته و کندوکاو محتوای آن رهیافتی 
است برای راهی که از این پس باید پیمود .

در آســتانه برپایی نوزدهمین اجلاس هیات عمومی سازمان نظام 
مهندسی ساختمان و انتخابات هفتمین دوره شورای مرکزی بار دیگر 
مي توان با  تدقیق در مصوبات اجلاس هاي پیشین ، فصل مشترک هر 
یک از ادوار را  اســتخراج و آن ها را بعنوان اهداف دوره پنجم شوراي 

مرکزي سازمان مطرح کرد .
باشد که این یادآوري  به مثابه  راهبردهاي اجرایي شوراي مرکزي ای 

قرار گیرد که بنیان انتخابش در اجلاس نوزدهم نهاده مي شود .
و اما  اصلي ترین فرازهاي مشترک در مصوبات هیئت هاي عمومي 

سازمان عبارتند از :

• رعایت اخلاق مهندسي و حفظ حیثیت و شرافت حرفه اي
• ارتقاء فرهنگ ساخت و ساز وافزایش آگاهي هاي عمومي به کمک رسانه ها و بویزه رسانه ملي

• جلوگیري از مداخله افراد فاقد صلاحیت حرفه اي در امور فني ساخت و ساز
• توجه به آمورش مهندسان و ایجاد پایگاه آموزش هاي کاربردي بصورت حقیقي و مجازي

• توجه به ماده 4 قانون و پي گیري آموزش هاي مهارت کارگران توسط نهادهاي مسوول
• ارتقاء کیفیت خدمات مهندسي

• گسترش بیمه مسوولیت هاي حرفه اي مهندسان
• استقرار نظام تضمیني کیفیت ساختمان
• توجه به حقوق بهره برداران و منافع ملي

• دفاع از حیثیت حرفه اي و حقوق اجتماعي مهندسان
• گسترش خدمات مهندسي و تهیه شرح خدمات براي نمام زمینه ها و فرصتهاي شغلي

• توجه ویژه به موضوع انرژي و صرفه جویي در مصرف آن بعنوان یک ضرورت ملي
• گسترش همکاریهاي فني مابین سازمان و نهادهاي دولتي و مدیریت شهري در همه نقاط کشور

• تشکیل محاکم اختصاصي در دادگستري براي رسیدگي به دعاوي حقوقي و جزایي در موضوعات مربوط به ساخت و ساز

اجلاسهیئتعمومي
نگاهيبهگذشته،راهکاريبرايآینده

مروری بر قطعنامه های اجلاس هیئت عمومي سازمان نظام مهندسي ساختمان
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تشکیل سازمان های نظام مهندسی ساختمان را باید گام ارزشمندی 
در راستای تحقق توسعه پایدار کشور دانست .گامی که اگر به درستی 
از سوی متخصصان و مهندسان پیموده شود دستاوردهای مهمی برای 

کشور به ارمغان خواهد آورد.
نگاهی به نخستین اهداف پیش بینی شده از سوی برنامه ریزان این 
مجموعه می تواند اهمیت این مساله را نشان دهد. به همین منظور متن 
نخستین کنگره سراسری سازمان های نظام مهندسی ساختمان کشور 

را عیناً تقدیم حضورتان می کنیم:

"اهمیت تشکیل سازمان نظام مهندسی ساختمان از نقش حساسی 
که مهندسین در مجموعه فعالیت های اقتصادی . اجتماعی به عهده 

داشته و دارند  ناشی می شود." 
) از پیام ریاست جمهوری اسلامی ایران حجه الاسلام والمسلمین 
هاشمي رفسنجاني  به کنگره نخســت نظام مهندسی کشور بیستم 

خردادماه1370 (
با استعانت از درگاه خداوند متعال و گرامیداشت یاد بزرگ معمار فقید 
نظام جمهوری اسلامی ایران و تمامی شهدای گرانقدر انقلاب اسلامی و 
با استفاده از رهنمودهای ارزشمند فرزند خلف آن امام راحل ؛ مقام معظم 
رهبری ؛ در طلیعه بازسازی و نوسازی کشور و اجرای برنامه پنجساله 
اول جمهوری اسلامی ؛ کنگره سراسری ســازمانهای نظام مهندسی 
ساختمان کشور با پیام ارزنده و راهگشای مقام ریاست محترم جمهوری 
و با حضور مقام عالی وزارت مسکن و شهرسازی و مسوولان آن وزارت 

قطعنامهنخستینکنگرهسراسری
سازمانهاینظاممهندسیساختمانکشور
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و همچنین  استاندار محترم اصفهان و اعضای  هئیت مدیره و شورای 
انتظامی سازمان های نظام مهندسی معماری و شهرسازی و ساختمان 
و تاسیسات یازده استان کشور از بیستم تا بیست و دوم خرداد ماه 1370 

در شهر تاریخی اصفهان تشکیل شد.
ضمن تشکر و قدردانی از زحمات فراوان اداره کل مسکن و شهرسازی 
اســتان اصفهان به خاطر برگزاری کنگره بدین وسیله نتایج مباحثات 
انجام شده در کنگره را به صورت قطعنامه پایانی که به تصویب شرکت 

کنندگان رسیده است ؛ به شرح زیر اعلام می دارد:
1-با عنایت به پیام مقام محترم ریاست جمهوری اسلامی ایران که 
مهندسی عمران )راه و ســاختمان ؛ معماری؛ شهرسازی و تأسیسات( 
را پایه ای ضروری برای انواع فعالیت های دیگــر تولیدی ؛ اقتصادی ؛ 
اجتماعی و حتی فرهنگی دانسته اند؛ ســازمان نظام مهندسی کشور 
باید با مجهز کردن خود به آخرین دستاوردهای علمی و افزایش بهره 
وری از نیروی بالقوه بیش از بیست هزار نفر از مهندسان موجود کشور 
در راســتای ارتقای کیفی و کمی و افزایش عمر مفید ساختمان ها و 
تأسیسات زیر بنایی و نگهداری و بهســازی آن ها و ترویج شیوه های 
مدرن ساخت و صنعتی کردن موضوع ساختمان با حفظ اصول معماری 

و شهرسازی اصیل و با ارزش فرهنگی بکوشد .
2- شــرکت کنندگان در کنگره آمادگی خویش را برای همکاری 
صمیمانه و تنگاتنگ با همه نهادها و ارگان های اجرایی کشــور برای 
بازسازی و نوسازی اعلام داشته و تحقق عزم ملی برای بازسازی خرابی 
های ناشی از جنگ تحمیلی و زلزله و ســیل و دیگر حوادث طبیعی و 
نیز پیشگیری از خساراتی را که در اثر عدم رعایت اصول فنی و ضوابط 
ساختمانی به کشــور وارد می شــود ؛ در همکاری متقابل همه دست 

اندرکاران می دانند.
سازمان های نظام مهندســی کشــور باید از امکانات بالقوه حوزه 
فعالیت خود و چگونگی ساخت و ساز استان مربوطه آگاهی داشته و در 
تعیین روش های اعمال نظارت بر اجرای " مقررات ملی ساختمان " و 
دستورالعمل های فنی با دستگاه های اجرایی مربوطه همکاری نمایند.

4- به منظورتطبیق "مقررات ملی ساختمان " با شرایط خاص استان 
های مختلف کشور ؛ کنگره پیشنهاد می کند این مقررات به طور عمومی 
تدوین شده و سایر مقتضیات منطقه ای در آیین نامه جداگانه ای با نظر 
سازمان نظام مهندسی ساختمان در هر استان تدوین شده و به " مقررات 

ملی ساختمان " الحاق گردد. 
5-سازمان نظام مهندسی کشور به منظور به هنگام نگهداشتن دانش 
فنی و مهندسی کشور باید با اســتفاده از منابع علمی و پیشرفت های 
فنی در سطح جهان و ارتباط با سایر ســازمان های مشابه و موسسات 
آموزشی و پژوهشی همچنین تشکیل همایش های گوناگون برای تبادل 
اطلاعات و تجربیات و نیز ایجاد کتابخانه و نمایشگاه اقدام کند.همچنین 
با همکاری رسانه های گروهی ؛ در آموزش همگانی برای ارتقای فرهنگ 
ساخت و بهره برداری بهینه از ســاختمان ها و مستحدثات کشور که 
سرمایه های ملی محسوب می شــوند کوشش کند.شرکت کنندگان 
در کنگره تقاضا دارند دستگاه های اجرایی در زمینه تسهیلات مالی و 
ارزی و امکانات مورد نیاز ؛ مساعدت های لازم را فراهم آورند. پیشنهاد 
می شود قسمتی از بودجه های آموزشــی ادارات ؛ برای تأمین بودجه 

مطالعاتی سازمان های نظام مهندسی اختصاص یابد .
6-شرکت کنندگان در کنگره اعتقاد دارند که سازندگی کشور جز 
از طریق مشارکت تمامی متخصصان و مهندسان ایرانی ؛ میسر نیست 
و حمایت های همه جانبه ملی و دولتی به سازمان های نظام مهندسی 
می تواند موجبات رشد آن ها را فراهم کرده و به توسعه اقتصادی و خود 

کفایی کشور کمک کند و لذا خواستار این حمایت ها هستند.
7- به منظور تقویت بنیه مالی و حمایت معنوی از سازمان های نظام 

مهندسی کشور و نیز کمک به تمرکز زدایی ؛شرکت 
کنندگان در کنگره انتظار دارنداز طرف مسوولان 
محترم تدابیری اندیشیده شود که طراحی و اجرای 
پروژه های استانی حتی الامکان از طریق مشاوران 

و مهندسان مقیم استان صورت پذیرد .
8- کنگــره پیشــنهاد مــی کند که توســط 
دســتگاهای اجرایــی ؛ ترتیبــی اتخاذ شــود تا 
نمایندگان سازمان های نظام مهندسی هر استان 
درکمیســیون های فنی گوناگون مانند شــورای 
برنامه ریزی ؛ کمیســیون ماده 5 قانون تأسیس 
شورای عالی شهرسازی و معماری ایران ؛ شورای 
فنی ؛ کمیســیون های تعیین صلاحیت سازمان 

برنامه و بودجه و غیر حضور فعال داشته باشد.
9- با عنایت به اشــراف ســازمان هــای نظام 
مهندسی ساختمان استان های کشور بر موضوع 
ساخت و ساز و شــناخت نقاط قوت و ضعف شیوه 
های اجرایی ،شــرکت کنندگان در کنگره انتظار 
دارند کمیسیون محترم مسکن و شهرسازی و راه 
ترابري مجلس شورای اســلامی ؛ ضمن حمایت 
از استقلال سازمان های نظام مهندسی کشور به 
عنوان بازوی فنی دســتگاه های اجرایی ؛ پیش از 
تصویب نهایی " لایحه نظام مهندســی ساختمان 
کشور " که در دست بررسی است ؛ نظریات اصلاحی 
ســازمان های مذکور را ملحوظ داشــته و وزارت 
محترم مسکن و شهرســازی نیز در تدوین آیین 
نامه های اجرایی آن و نیز در خصوص صدور پروانه 
اشــتغال در امور طراحی ؛ نظارت و اجرا ؛ نظریات 

سازمان های نظام مهندسی را جویا شوند .
10- شــرکت کنندگان در کنگره درخواست 
کردند برای پیگیری و اجرای تصمیمات متخذه در 
گروه های چهارگانه که جزء لاینفک این قطعنامه 
می باشد و مسایل مطرح شده در این کنگره و تبادل 
تجارب و اطلاعات ســازمان های نظام مهندسی 
کشــور مرکزی با عنوان "دفتر کنگره سراســری 

سازمان های نظام مهندسی کشور " ایجاد شود.
این دفتر به وسیله نمایندگانی از سازمان های 
نظام مهندسی استان ها اداره خواهد شد که ترتیب 
گردش کار آن در آیین نامه ای مشــخص و ابلاغ 
خواهد گردید اعضای حاضــر در کنگره از وزارت 
مسکن و شهرسازی تقاضا می نمایند که امکانات 
لازم برای ایجاد این دفتــر را دراختیار کنگره قرار 

دهد.
مقرر گردید تا زمان برگزاری کنگره دوم سازمان 
های نظام مهندسی استان اصفهان این وظیفه را به 

عهده گیرند.
11- شرکت کنندگان در کنگره ؛ ضمن تشکر 
و قدردانی ازحمایت های وزیر محترم مســکن و 
شهرسازی و معاونت محترم شهرسازی ومعماری و 
مدیریت کل دفتر مطالعات و نظام معماری از مقام 
عالی وزارت در خواست می کنند مفاد این قطعنامه 
به استحضار مقام محترم ریاست جمهوری اسلامی 

و مجلس محترم شورای اسلامی رسانده شود.

شرکت کنندگان 
در کنگره آمادگی 

خویش را برای 
همکاری صمیمانه 

و تنگاتنگ با 
همه نهادها و 

ارگان های 
اجرایی کشور 

برای بازسازی و 
نوسازی اعلام 
داشته و تحقق 
عزم ملی برای 

بازسازی خرابی 
های ناشی از 

جنگ تحمیلی 
و زلزله و سیل 

و دیگر حوادث 
طبیعی و نیز 
پیشگیری از 

خساراتی را که 
در اثر عدم رعایت 

اصول فنی و 
ضوابط ساختمانی 

به کشور وارد 
می شود ؛ در 

همکاری متقابل 
همه دست 
 اندرکاران 

می دانند
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  بخش عمده ای از توفیقات پس از دفاع مقدس مرهون تلاش 
متخصصان و مهندسان است.اگر ممکن است به بخشی از تلاش 
های مهندسان در دوران جنگ، سازندگی پس از جنگ و شرایط 

حاضر اشاره بفرمایید؟
در جنگ قرارگاه های مهندســی نقــش محوری در دفــاع مؤثر و 
پیروزی های این نبرد نابرابر داشــتند. 1400 مهندس شــهید در دفاع 
مقدس گویای مشارکت عظیم قشر مهندســی در دفاع مقدس است.
مهندسان در عرصه های گسترده رزمی، لجستیک، مخابراتی و خودکفایی 
خلاق و مبتکر ورود کردند. اگر مهندسان ما شاهکاری به نام پل بعثت را 
در منطقه عملیاتی اروندکنار خلق نمی کردند خدا می داند چه سرنوشت 

دیگری در فاو رقم می خورد.
آنچه که مهندسان را سنگرسازان بی سنگر کرد آمیزه دانش آن ها با 
عشق در اخلاص ناشی از آموزه های مکتب اسلامی بود و البته این خلوص 
و اراده و تجارب مهندسی دفاع مقدس پس از جنگ به خدمت سازندگی 

کشور درآمد و هنوز هم ادامه دارد.

  به نظر شــما ویژگی هایی که مهندسی ما را در طول دفاع 
مقدس و دوران سازندگی از مهندسی سایر کشورها متمایز می 

کند چیست؟
وجه تمایز مهندسان ما با سایر کشــورها را باید در ایدئولوژی آن ها 
جست جو کرد. کشور ما که براساس اهداف انقلاب به دنبال آرمان های 
انسانی است قاعدتاً تفاوت های اساسی با ساز و کارهای نظام سرمایه داری 
پیدا می کند اینجا اقتصاد یک ابزار برای تعالی است.مهندســی و دانش 
بشری یک وسیله اســت این مهم تا بدانجا عمیق می شود که از دل آن 
نظام مهندسی بعنوان الگویی نو در دنیا و متناسب با ارزش های انقلاب و 

متفاوت با الگوهای رایج در نظام سرمایه داری شکل می گیرد.

  اصلاح موادي از قانون نظام مهندسي و کنترل ساختمان 
در سال 1392 در دستور کار مجلس قرار گرفت و در اردیبهشت 
1394 با این اصلاحات مخالفت شد . با توجه به اینکه در قانون 

هم فرصتي ده ســاله براي بازبیني در نظر گرفته شده بود که 
انجام نشده ،پیش بیني جنابعالي در خصوص بررسي مجدد این 

موضوع چیست ؟
قطعاً این فرصت همیشه وجود دارد و در مجلس دهم با توجه به حضور 
پررنگ تر اعضای نظام مهندســی در ترکیب اعضای کمیسیون عمران 
ملموس تر است. البته باید آسیب شناسی مناسبی صورت بگیرد که چرا 
اصلاح قانون پس از عبور از کمیسیون تخصصي در صحن مجلس متوقف 

ماند. به نظرم اصلاحات مورد نیاز قانون در مجلس دهم اتفاق بیفتد.

  به منظور تنظیم و تنســیق امور مهندســی و مشارکت 
مهندســان در انتظام امور حرفه ای خود ســازمان های نظام 
مهندسی ساختمان در سال 1374 تأسیس شده است و تا کنون 
توانسته است به کمک دیگر سازمان هاي مرتبط کشور به طور 
نسبی ؛ در ترویج و پیاده کردن مقررات ملی ساختمان توفیق 
یابد . بطور کلی دیدگاه جنابعالی در توسعه جایگاه و نقش چنین 
سازمان هایي و کاهش تصدی گری دولت و شهرداری ها چیست ؟
 واگذار کــردن امور به مــردم از اهــداف متعالی نظــام مقدس و از 
تکالیف قانون اساسی است. نظام مهندســی نهاد مناسبی است که هم 
تصدی گری ها را به عهده  بگیرد و هــم در اعمال حاکمیت نیز به کمک 
بیاید اما نیازمند اصلاحات قانونی است. امروزه انتظار از نظام مهندسی 
ارایه خدمات عمومی است اما گاه بنظر می رسد جنبه صنفی آن بر جنبه 
خدمات عمومی غلبه یافته، بطوریکه ممکن است چنین تداعی شود که 
نظام مهندسی بیش از آنکه در خدمت جامعه باشد در خدمت مهندسان 
قرار گرفته است و این یک آسیب است که باید در مسیر تکاملی و اصلاح 

قانون آن مورد توجه قرار گیرد.

  سازمان نظام مهندسی ساختمان در بیشتر شهرها و بویژه 
در شهرهای کوچک ؛ توانسته اســت اعتماد عمومی را کسب 
کرده و نقش جدی در طرح و احداث ساختمان های ایفا . به نظر 
جنابعالی نقش سازمان ها و موسسات غیر دولتی در توسعه ملی 

رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی در گفت و گو با »شاخص«:

حاکمیتازظرفیتهاي
نظاممهندسيساختمانبیشتراستفادهکند

مهدی بخشی سورکی: نقش و تاثیر نهاد قانون گذاری در توسعه فعالیت های عمرانی و بویژه کمک به تعالی نهادهای حرفه 
ای همچون نظام مهندسی ساختمان بر کسی پوشیده نیست.این مهم بویژه اگر با حساسیتی جدی از سوی کمیسیون تخصصی 

عمران پارلمان دنبال شود تاثیری بسزا در بهبود روند کیفی جایگاه مهندسی کشور خواهد داشت.
دکتر محمد رضا رضایی ، رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی در گفت و گو با ما به ضرورت ها و بایدهای این مهم 

پرداخته است . 
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در چند دهه اخیر چگونه بوده و آینده را چگونه می بینید؟
همه اذعان داریم که بخش حاکمیتی فربه است و بایستی چابک شود و 
راهی نداریم غیر از بکارگیری بخش خصوصی و بخش عمومی غیردولتی.
بخش عمومی غیردولتی علاوه بر تصدی گری می تواند در بخشی از 
تصمیم سازی ها و تصمیم گیری های حاکمیتی نقش کمکی نیز داشته 
باشد. مثلًا شهرداری ها، نظام های مهندسی، انجمن ها و... باید پای کار 
بیایند. خوشبختانه این موضوع در کشور نهادینه شده است که بخشی از 
آن با پشتوانه قانون )شهرداری ها- نظام های صنفی و حرفه ای( و بخشی 
نیز به دلیل تمایل حاکمیت محقق شــده کــه در این خصوص حضور 
نظام های مهندسی استان ها در شوراهای فنی و شوراهای مسکن استان 
ها قابل اشاره است. این روند بایستی توســعه پیدا کند و در این مسیر 
مجلس نیز حساس است و آماده پذیرش ایده ها و نظریات کارشناسان. 
و اعتقاد داریم که سرعت بخشیدن به این حرکت می تواند نقطه عطفی 
در توسعه و کارآمدی اداره امور کشور ایجاد کند که زمینه نقش آفرینی 

مجلس در الزام حاکمیت به پذیرش این روز فراهم است.

  در حوزه ساخت و ساز - که به طور کلی با حدود 1۰۰ شغل 
ارتباط مستقیم و با 2۰۰ شغل ارتباط غیرمستقیم دارد و رکود در 
آن سبب بروز بحران در مشاغل وابسته به آن می شود - چه باید 
کرد تا صنعتي که می تواند زمینه ساز توسعه اقتصادی و کاهش 

نرخ بیکاری شود را از رکود خارج کرد؟
صنعت ساخت و ساز و بطور کلی ساختمان بعنوان یک موتور و مولد 
اقتصادی شــناخته می شــود که بعضی برآوردها حاکی از این است که 
1/3 اقتصاد ملی کشور در این بخش تعلق یافته است. توان تولید مسکن 
ما در بهترین شرایط حدوداً سالی یک میلیون واحد بوده که با توجه به 
رکود سال های اخیر این توان تولید قطعاً کاهش یافته است. بالغ بر دو 
میلیون واحد مسکونی کمبود داریم و اگر برای جبران این کمبود و تأمین 
نیاز سالانه ناشی از تشکیل خانوارهای جدید و همینطور نیاز بازسازی 
واحدهای فرسوده با حداکثر توان و بدون وقفه تولید کنیم حداقل ده سال 
وقت لازم داریم تا تولید و عرضه مسکن را به تعادل برسانیم و قطعاً رکود، 
منجر به انباشت نیاز و افزایش دوره رسیدن به تعادل بازار مسکن شده و 
می تواند تبعات سنگین اقتصادی اجتماعی فرهنگی بدنبال داشته باشد 
لذا لازم است خروج از رکود، در گام نخســت و رونق بازار مسکن در گام 

های بعدی مورد  توجه قرار گیرد. اما برای خروج از رکود بایستی عرضه 
یا تولید حمایت و تقاضا را تحریک کرد. این اتفاق با یک نسخه نمی افتد 
بلکه باید بصورت جامع و همه جانبه و البته با برنامه های طولانی مدت به 
آن ورود نمود. نمی توان صرفاً با حمایت های مالی انتظار خروج از رکود 
داشت. امروزه بسیاری از تولیدکنندگان برای ساخت، نیازمند منابع یا 
تسهیلات نیستند بخشی از متقاضیان خرید هم همینطور اما نیازمند 
تبیین سیاست ها هستند. تولیدکننده باید بداند دولت بعنوان اصلی ترین 
تصمیم گیر و زمینه ساز رونق اقتصادی چه برنامه هایی دارد. برای انجام 
وظیفه اساسی اش در تأمین مسکن متناسب با نیاز جامعه موضوع اصول 
قانون اساســی چه ایده ای دارد. شرایط مسکن اجتماعی چیست، طرح 
مسکن مهر به کجا می رسد و خدمات زیربنایی آن چگونه تأمین می شود، 
بر بافت های فرسوده، بلند مرتبه سازی، صنعتی سازی چه ضوابطی حاکم 
خواهد شد رویکرد نهایی حاکمیت با نظام مهندسی ساختمان چگونه 
خواهد بود. به نظر بنده حاکمیت و در حالت خاص دولت باید این موارد را 
زودتر تبیین کند سپس وارد مراحل دیگر برای خروج از رکود مسکن باشد 

و این موضوع نیازمند ارایه زودتر طرح جامع مسکن است.

  برخی از همکاران و مهندسان ما بر این باورند که ساختار 
نظام مهندسی ســاختمان) برخلاف انگیزه موسسان و بنیان 
گذاران آن در ابتدای کار سازمان(، اکنون در حال تبدیل به نهادی 
شبه دولتی است. به نظر شــما چه عواملی زمینه ساز  بروز این 
مشکل در سازمان نظام مهندسی ساختمان  شده است و چگونه 

می توان این معضل را حل کرد؟
اگر منظور از تبدیل به نهاد شــبه دولتی این است که نظام مهندسی 
در حال پذیرش مسؤولیت های شبه حاکمیتی مانند نقش های تصمیم 
سازی مثلًا در شوراهای مسکن، فنی و... است که باید گفت این موضوع 
از موفقیت های این سازمان و احتمالاً براساس نیاز حاکمیت می باشد و 
این یک امتیاز اســت که البته باید در اصلاحات قانون دیده شود اما اگر 
منظورتان این است که امروز نظام مهندســی استقلال خود را در غلبه 
حاکمیت مانند وزارتخانه های ذیربط کمرنگ می بیند، خب این مشکلی 
است که باید آن را آسیب شناســی کنیم که آیا ایراد از ضعف یا عملکرد 
سازمان است یا تسلط خواهی بخش دولتی. البته بررسی ها نشان داده 
که گاه هر دو دیده شده و منطقی این است که با در نظر گرفتن مصلحت 
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جامعه تعادل ایجاد کنیم و این از اختیارات انحصاری مجلس است و نباید 
پیش از تصمیم گیری های مجلس علی الرأس ورود شــود و این مورد 

تأکید می باشد.
دو نکته وجود دارد نخســت اینکه نظام مهندسی عمده نیاز تضمین 
کیفیت فنی ساخت و ســاز را دارد یا به عبارتی نیاز فنی و مهندسی لازم 
را تأمین کرده ولی نتوانســته این ظرفیت بالقوه را به خوبی بالفعل کند 
بطوریکه ســاخت و ســاز ما کاملًا مقاوم، ایمن و با رعایت استانداردها و 
مقررات ملی انجام شود. باید ببینیم خلأهای منجر به این مشکل کجاست 
و آن ها را برطرف کنیم نه اینکه بر کل ظرفیت نظام مهندسی خط بکشیم. 
شاید باید در بعضی حوزه ها قدرت و توان بیشتری به نظام مهندسی بدهیم 

شاید باید بعضی مجازات ها را واقعی تر کنیم انگیزه ها را تقویت کنیم و ...
دوم اینکه باید توجه داشــته باشــیم که جامعه اعم از توده مردم و 
حاکمیت، نظام مهندسی 20 ساله را به رسمیت می شناسند و جایگزینی 
با الگویی نو و کاملًا متفاوت کاری عبث و بیهوده اســت لذا باید به دنبال 
ارتقای نظام مهندســی برویم. حتی پا را فراتر بگذاریم. نظام مهندسی 
ارتقا یافته و باید از ساخت و ساز خارج و به کمک نظارت بر طرح هایی که 
کارفرما یا بهره بردار عمومی و )دولتی- شهرداری هاو...( دارد بیاید. ما باید 
ظرفیت و پتانسیل جایگزینی را بخشی از سرمایه حاکمیت بدانیم و از آن 

استفاده مطلوب کنیم.

  ما اکنون در آســتانه برگزاری نوزدهمین اجلاس هیات 
عمومی نظام مهندسی ساختمان هستیم....به نظر شما عایدی 
مردم ، جامعه مهندسی وصنعت ساختمان از خدمات مهندسی 
و مهندسان در سال های پس از تصویب قانون نظام مهندسی  و 
کنترل ساختمان چه بوده اســت ؟ آیا جنابعالی از این عملکرد 

رضایت دارید؟
اولاً در این خصوص بایســتی وزارت راه و شهرسازی بررسی و گزارش 
دهد. اما بنظر می رسد مجموعه نظام مهندسی در انجام بخشی از وظایف 
مصرح در قانون اگر موفق نبوده بدلیل عدم در اختیار داشــتن ابزارها و 
زمینه های مورد نیازش بوده و البته در بخش بزرگی از آن بی دلیل موفقیت 
حاصل نکرده است. بخشی از این عدم موفقیت ناشی از عدم نظارت مناسب 
و مؤثر است. بخشی هم بدلیل این است که نظام مهندسی در حوزه هایی 
که انتفاع صنفی داشته بیشتر متمرکز شده و از دیگر حوزه ها غفلت کرده 
است ولی در بسیاری از اهداف هم موفق شده است.بعنوان مثال در تنسیق 
امور حرفه ای و صنفی، ارتقای کیفی خدمات، توسعه دانش های مهندسی 
جلب مشارکت مهندسان توانسته گام های خوبی بردارد و در بقیه حوزه ها 
بایستی هم تلاش کند هم حمایت شود و هم ضوابط را به گونه ای تعریف و 

اصلاح و نظارت کنیم که اهداف، تحصیل شوند.

  در آستانه بیستمین سالگرد تصویب قانون نظام مهندسی و 
کنترل ساختمان قرار داریم.به نظر شما آیا این بزرگترین تشکل 
مردم نهاد توانسته است به وظایف خود بویژه در خصوص "اهداف 
و خط مشی ده گانه این قانون" که در ماده 2 بر آن تصریح شده  

عمل نماید؟
بنده اشتغال زایی را در حیطه وظایف نظام مهندسی نمی بینم اما نظام 

مهندسی می تواند از منافع صنفی اعضا دفاع کند و اینها با هم متفاوتند.
زمینه سازی اشــتغال یک وظیفه حاکمیتی است و حاکمیت باید از 

ظرفیت های نظام مهندسی در این حوزه بهره ببرد.

  در خصوص زمینه ســازی برای ایجاد اشتغال در جامعه 
مهندسی  نظر شما چیست؟

نظام مهندســی ظرفیت های بالایی دارد که متأسفانه استفاده نشده 
است رشته های زیادی هستند که در ساختمان دخالت دارد ولی تحت 

پوشش نیستند مثلًا مهندسی جوش یا مثلًا کارشناسان استاندارد و...
از طرفی حوزه های زیادی می توانند از خدمات نظام مهندسی استفاده 
کنند ولی در حال حاضر محقق نشــده اســت مثل کنترل پروژه های 
مهندسی غیرساختمانی یا مثل طرح های عمرانی دولتی بنظر می رسد 
حاکمیت می تواند از ظرفیت های این نهاد در توسعه اشتغال به این شکل 

هم استفاده کند.

  صادرات خدمات مهندسي از نظر جنابعالي در شرایط فعلي 
چه جایگاهي دارد و اساسا امکان صادرات در شرایط کنوني و با 
توجه به عدم هماهنگي در بدنه دولت و بخش خصوصي وجود 
دارد ؟اساساً با توجه به حساســیت موضوع صادرات و نیاز به 
داشتن زبان و ادبیات خاص صادرات ، توصیه شما در راستاي رونق 

بخشیدن به این حوزه مهم چیست؟
امروزه دنیای توسعه یافته به ســمت تولید و صدور دانش و خدمات 
فنی و مهندسی رفته اســت. ما دانش، مهارت و تجربه بالایی در عمران 
فنی و مهندسی داریم که باید آنرا صادر کرده و وارد بازارهای بین المللی 
شویم. شرایط منطقه ای خوبی هم داریم کشــورهای همسایه ما مثل 
عراق افغانستان و... روابط خوبی با ما دارند هم نیازمند خدمات هستند 
چون توان فناوری ما برتر از آن هاست. پیمانکاران ما در این بازارها فعالند 
ولی مشاوران ما کمتر فعال هستند، نظام مهندسی می تواند این حوزه را 
تقویت کند. شورای مرکزی باید ایفای نقش بین المللی با دولت مرکزی 
برای تسهیل این اتفاق را آغاز کند و قطعاً مجلس و کمیسیون عمران در 
این خصوص یاری گر شما مهندسان هستند و شما باید از شورای مرکزی 
خود بخواهید ورود جدی کند. راهبرد و برنامه داشــته باشد، تعاملات 
خود را بهینه کند، خدمات را استانداردسازی کند، بازاریابی منطقه ای 
و بین المللی را در دستور قرار دهد. زمینه های معرفی بین المللی الگوی 
نظام مهندسی را تأمین کند، دانش های روز را به کشور بیاورد، حمایت 
های مالی و دیپلماتیک دولت را جلب کند و بطور کلی بازارهای فراملی را 

هدف مورد بررسی و اقدام قرار دهد.

  اجازه بفرمایید در پایان پرسش صریحی را طرح کنم؟ آیا به 
نظر شما باید نقش نظام مهندسی در ارجاع کار حذف شود و مالک 

، خودش ناظر را انتخاب کند؟
اولاً مسکنی که تولید می شــود الزاماً بهره بردار همیشگی آن سازنده 
آن نیست بلکه عموماً ســازنده آنرا پس از احداث به مردم می فروشد و 
مردم با اعتماد به حاکمیت، این کالای سرمایه ای را تملک می کنند. پس 
حاکمیت باید ساز و کاری تعریف کند که اعتماد عمومی قابل تحقق باشد.
 بله؛ اگر ساخت و ساز توسط مجریان و سرمایه گذاران توانمندی انجام 
می شد که می توانستند آنرا برای طول عمر سازه تضمین کیفیت کنند 
اصلًا نیازی نبود که مجری و مالــک را مجبور به اجرا تحت نظارت عضو 
نظام مهندسی کنیم این مدل در نظام سرمایه داری وجود دارد.ولی اگر 
سازنده های ما این شرایط را ندارند باید یک رکن مستقل مسؤولیت نظارت 
را بپذیرد که در کشور ما از همین تفکر الگویی به نام نظام مهندسی شکل 
گرفته، لذا در شرایط فعلی امکان اینکه مالک خودش ناظرش را انتخاب 
کند ایده ای مردود است اما درخصوص ارجاع کار این امر گرچه ممکن 
اســت در پیدا کردن الزامات قانونی ابهاماتی داشــته باشد ولی با توجه 
به اینکه مقنن در جاهایی از قانون نظام مهندســی تصریح کرده بود که 
اولاً تنظیم روابط مهندسان و کارفرمایان با نظام مهندسی باشد و نظام 
مهندســی را مکلف به کمک به ارجاع کار کرده بود لذا بهتر است ارجاع 
کار را با نظارت وزارت راه و شهرسازی به نظام مهندسی بدهیم .چون اگر 
ارجاع را متزلزل کنیم تنظیم روابط که حق قانونی نظام مهندسی است 
محقق نمی شــود و اینها لازم و ملزومند. البته این نظر قانونگذار است و 

امکان تخطی از آن وجود ندارد.
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  استاد ، اگر ممکن است کمی از خودتان و آغاز فعالیت های 
هنری تان برایمان بگویید.

من سال 1356 وارد دانشکده هنرهای زیبای دانشگاه تهران شدم و 
تحت نظر استادانی همچون جناب هانیبال الخاص آموزش دیدم.تاکید 
این بزرگوار بر " طراحی " و توصیه های مکرر ایشان در پرکاری و عشق 

به هنر بر زندگی هنری ام تاثیری ماندگار داشته است.
از همان اوان کودکی همزمان با کار نقاشی پیکره سازی را آغاز کردم 

و این هنر را بطور تجربی و بدون آموزش آموختم.
نمایشگاه های متعددی در شهرهای گوناگون ایران و نیز 12 کشور 
خارجی بصورت انفــرادی و جمعی برگزار کردم.تعــداد 22 پیکره در 
شهرهای مختلف ) میادین و پارک ها ( و نیز در کردستان عراق نصب 

کردم.
بیش از صد پیکره نمایشگاهی هم کار کرده ام که بخشی از آن در موزه 

مردم شناسی سنندج نگهداری می شود.
در جشنواره ها و مسابقات بین المللی متعددی نیز شرکت داشته ام 
که مهمترین آن ها برگزیده شــدن در چهارمین بی ینال نقاشی ایران 

و برگزیده شدن در نخستین بی ینال بین المللی طراحی ایران است.

  تدریس هم می کنید؟
بله ، مدت هفده سال بطور مســتمر به تدریس طراحی و نقاشی و 
آموزش هنرجویان مشغول بوده ام و هم اکنون با هنرجویان حرفه ای کار              
می کنم.خوشبختانه بیشتر هنرجویانم در حال حاضر جزو هنرمندان 
بنام کشور و از مدرسان دانشگاه ها و دانشکده های هنری کشور هستند.

  از نحوه شــروع کاری که برای نوزدهمین اجلاس نظام 
مهندسی ساختمان انجام دادید برایمان بگویید؟ 

از سوی سازمان نظام مهندسی ساختمان پیشنهاد طراحی و ساخت 
تندیســی به عنوان نشانه و یادبود به بنده ســپرده شد. ضمن مطالعه 
نسبی در مورد مهندسی ساختمان و مبناهای شکل گیری این سازمان 
به طراحی و اجرای اتودهــای کار پرداختم و حــدود 20 تا 30 اتود را 
در ارتباط با موضوع طراحی و ســپس گزینش کردم.نتیجه بررسی و 
گزینش استفاده از دو نشانه شاخص یعنی فیگور انسانی به عنوان دست 

اندرکاران ساختمان و بخشی از ساختمان ) خانه ( گردید.

  مهمترین شاخصه و ویژگی این کار چیست؟
تاثیر ذهنی اثر همراه با نشــانه هــای بصــری آن، انتقال حمایت 
مهندسان از مکان امنی اســت به نام خانه و ساختمان .این مضمون با 

ادغام دســت های فیگور و بنای موجود در اثر ) که بارزترین جنبه کار 
اســت ( به بیننده انتقال می یابد.برای رعایت هماهنگی میان اجزای 

تندیس از شیوه و برخورد مدرن استفاده شده است.

  طراحی و ساخت چقدر طول کشید؟
از زمان شــروع کار یعنی انجام اتود تا پایان آن حدود 15 روز طول 

کشید.

  اگر ممکن است به مشکلاتی که در فرایند کار با آن مواجه 
بودید هم اشاره ای داشته باشید؟

طبعاً انجام هر کار خلاقانه به این معنا که از ذهن تا شکل عملی آن بطول 
می انجامد مشکلات خاص خود را دارد.مهمترین یا به بیانی دیگر مشکلترین 
قسمت کار دستیابی به طرح و ایده کار است.چنین تندیس هایی به لحاظ 

ساختار بصری بسیار به لوگو یا نشانه گرافیکی شباهت دارد.
مشکل کار در این جمله خلاصه می شود: بیشترین بیان ، بیشترین 
تاثیر ، کمترین عناصر.تا اینجای کار شاید هر نقاش و یا هر گرافیست 
قادر به انجامش باشد اما تبدیل طرح بر سطح کاغذ و تبدیل آن به حجم 
وارد حوزه پیکر سازی شده که شناخت و تجارب خاص خود رامی طلبد.
با وجود اینها دشواری و مشکلات کار در مقابل لذتی که انسان از انجام 

کار هنری می برد ناچیز است.

       گفت و گو با استاد هادی ضیاءالدینی ؛ خالق تندیس اجلاس نوزدهم

بیشترینبیان،بیشترینتاثیر،کمترینعناصر
خالقان آثار هنری ارزشمند برخلاف تصور ما عادت به شرح و توصیف آثار خود ندارند.بنابر این مشکل ترین کار ، خواستن از 

آن ها برای توصیف شان است.
استاد هادی ضیاءالدینی ؛ مجسمه ساز و نقاش برجســته مان که عهده دار تهیه تندیس نوزدهمین اجلاس نظام مهندسی 

ساختمان بوده است در گفت و گوبا ما تنها به بخشی از ارزش های کار هنری خود پرداخته است که تقدیم حضورتان می کنیم:
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اجلاس نوزدهم شورای مرکزی سازمان نظام مهندسی ساختمان 
آغازی بر یک مقطع زمانی حساس در سازمان نظام مهندسی ساختمان 

است.
از مهمترین دلایل حساســیت این مقطع 
می توان به پایان برنامه پنجم توسعه و ارزیابی 
از میــزان موفقیت بخش مســکن و مدیریت 
ساخت و ساز کشور در سازمان نظام مهندسی 
ساختمان در دوره گذشته و بررسی مهمترین 
نقاط ضعف و قوت آن، انتخابــات دوره جدید 
شورای مرکزی و شروع فعالیت مدیریت جدید، 

اشاره کرد.
تغییر نگرش و مطالبات بخش سیاستگزاری 
و نظارتــی از بخش ســاختمان بــا عنایت به 
پتانســیل های موجود در آن اعــم از مجلس 
شورای اسلامی و یا نهادهای دیگربرنامه ریزی و 
نظارتی چون سازمان نظام مهندسی ساختمان 
می تواند در تامین زیر ســاخت های اساسی 

عمومی کشور موثر باشد.
با اتفاقاتی که در صحنه سیاسی کشور رخ داد 
و در دوران پسا تحریم ، فرصت های بی شماری 
برای اعضای سازمان نظام مهندسی ساختمان 
فراهم آمده لذا برای استفاده از این فرصت ها و با 
توجه به اینکه مدت زیادی از صحنه های جدی 
رقابت،  در میادین بین المللی به دور بوده ایم. 
سازمان نظام مهندسی ساختمان در این برهه 
حساس وظیفه همگام شــدن با این تغییرات 
و دفاع از مهندســان عضو خود و جامعه بزرگ 
علمی کشور در حوزه مهندسی را بعنوان یک 

تشکل بخش خصوصی بعهده دارد . 
حال که قوانین و ضوابط و دستورالعمل های 
اجرایی متعدد در دســت تدوین و یا اصلاح و 
بازنگری است حضور یک سازمان غیر انتفاعی 
با پشتوانه قوی کارشناسی و با تکیه بربیش از 
400 هزار نفر از اعضــاء صاحب دانش و تجربه 
خود در بخش های مختلفــی می تواندحضور 
موثر و مفیدی در کمیســیون ها و کارگروه ها 
و کمیته های مختلف داشته و توسعه متوازن 

بخش ساختمان را تضمین کند .
جلوگیری از تجربه تلخ آزمون و خطا در طرح 
ها و پروژه ها و یا تصویب قوانین و احکام دست 
و پاگیر که ورود و ســرمایه گذاری برای بخش 
خصوصی را در بخش ساخت و ساز کشور بیش 

از این سخت و    بی انگیزه کند از وظایف جدی این سازمان است. 
آنچه که تحت سیاست های اصل 44 قانون اساسی و یا احکام برنامه 
ششم با هدف برونســپاری فعالیت های دولتی و کاستن از حجم امور 
اجرایی دولت و مهندسی کردن فرآیند تولید که اقتصادی کردن تولید 
در بخش مسکن را در پی دارد بایدبطور مداوم در دستور پیگیری این 

سازمان باشد .
سازمان نظام مهندسی استان ها دارای شخصیت حقوقی مستقل و 
غیرانتفاعی بوده که تابع قوانین و مقررات عمومی حاکم بر مؤسسات 

غیرانتفاعی است.
سازمان نظام مهندسی ساختمان یک تشکل صنفی تخصصی است 
که طبق قانون نظام مهندســی و برابر ماده 41 هدف از تشــکیل این 
سازمان تامین مشارکت و انتظام امور حرفه ای مهندسان و تحقق اهداف 

قانون در سطح کشور می باشد.
به لطف وجود این همه اعضا از تخصص های مختلف فنی ومهندسی 
در سازمان نظام مهندسی ساختمان، هیچ تشکل صنفی در کشور قابل 
مقایسه با این سازمان نیست و ما پتانسیل عظیمی به نام قشر تحصیل 
کرده و فرهیخته مهندس داریم؛ لذا چه خوب است که به جای محدود 
کردن فعالیت هایمان به صورت تک محوری، این نیروی کارآمد را طبق 
بند 10 ماده 2 قانون نظام مهندسی به سوی مشارکت حرفه ای در تهیه 

و اجرای طرح های توسعه و آبادانی کشور سوق دهیم.
به کارگیری بیشتر ظرفیت ها و توانمندی های سازمان نظام مهندسی 
ساختمان و مطالبه قانون نظام مهندسی از مسوولان، دولت، مجلس و 
شهرداری ها مهمترین اقدام ششمین دوره شورای مرکزی سازمان نظام 

مهندسی ساختمان بوده است.
نظرات و افکار عمومی مردم و مســوولان هم در این دوره نسبت به 
سازمان نظام مهندسی کاملًا تعریف شد و این نهاد به عنوان سازمانی 
حرفه ای، فنی و اجرایی در بطن ســلامت ســاخت و ساز کشور مورد 

پذیرش واقع شده است.
این دستاورد ارزشمند به گونه ای اســت که امروزه اعتماد مردم به 
مهندسان افزایش یافته به طوری که در انتخابات اخیر مجلس شورای 
اسلامی  بخش زیادی از  کرسی های مجلس را به اعضای این سازمان 

سپرده اند. 
قطعاً دستیابی بخش زیادی از اهداف خط مشی کاری و راهبرد عملی 
سازمان نظام مهندسی ساختمان و دستیابی به تفاهم نامه با دستگاه ها 
و سازمان های دیگر برای تعریف ماموریت های نو و انجام بهتر وظایف 
مهندسان از دیگر دستاوردهای سال های اخیر شورای مرکزی سازمان 

نظام مهندسی ساختمان است.
امیدواریم در اجلاس هیات عمومی سازمان نظام مهندسی ساختمان 
در تیرماه امسال و انتخابات اعضای جدید شــورای مرکزی ، سازمان 
نظام مهندسی ساختمان در مسیر تعالی و رشد مهندسی در کشور گام 
برداشته و شورای هفتم بتواند همچون گذشته حافظ منافع مهندسان و 

تضمین کننده حقوق بهره برداران صنعت ساختمان باشد.

عملکردامروزما،ضامنموفقیتآینده
مهندس مهدی حق بین، دبیر اجرایی شوراي مرکزي سازمان نظام مهندسي ساختمان کشور

جلوگیری از 
تجربه تلخ آزمون 
و خطا در طرح 
ها و پروژه ها و 
یا تصویب قوانین 
و احکام دست 
و پاگیر که ورود 
و سرمایه گذاری 
برای بخش 
خصوصی را در 
بخش ساخت و 
ساز کشور بیش 
از این سخت و    
بی انگیزه کند از 
وظایف جدی این 
سازمان است
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 سازمان  هاي نظام مهندسی  به مراتب از سازمان های دولتی کاراتر است 

•  نگاهی گذرا به مهندسی در جنگ 
 دفاع مقدس ؛ آوردگاه دانش و تعهد مهندسان

 •  بازسازی ورشو با استفاده از نقاشی های قرن 18 
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   قانون نظام مهندسی و کنترل ساختمان در زمان ریاست 
شما بر مجلس، تهیه شــد و در زمان ریاست جمهوری شما در 
زمستان 1374 ابلاغ گردید. تأثیر شــما و حساسیتتان برای 

تصویب این قانون چگونه بود و چه خاطراتی از این دوره دارید؟
 با توجه به اینکه در مقطعی از دوران مبارزه برای پوشش کارها و تأمین 
نیازهای زندگی، ساختمان سازی می کردم، از کمّ و کیف نظام مهندسی و 
نکات مثبت و منفی آن اطلاعات میدانی دارم. اگر قرار باشد از لحاظ تئوری 
به تاریخچه نظام مهندســی و عملکرد آن بپردازیم، باید بگویم که اولین 
قانون نظام معماری و ساختمانی، مربوط به خرداد 1352 بود که شهریور 

1356 اصلاحاتی بر آن انجام شد. 
پس از پیروزی انقلاب که اوایل درگیر شورش های کور و تجزیه طلبی ها 
و سپس 8 سال جنگ بودیم، فرصتی برای توجه به ساخت و ساز در کشور 
نبود که به نظام مهندسی و قوانین آن بپردازیم. اما پس از آغاز بکار دولت 
سازندگی، توجه به قوانین مربوط به ساختمان سازی از ضرورت ها بود. به 
همین خاطر قانون نظام مهندسی ساختمان در سال 71 به تصویب رسید 
که 2 سال برای اجرای آزمایشــی آن تعیین شده بود تا نواقص در میدان 
عمل شناخته و برطرف شود که سرانجام با عنوان »قانون نظام مهندسی و 
کنترل ساختمان«، در اسفند 1374 به تصویب رسید و از آن سال تاکنون 
چون در جریان مسایل اجرایی نیســتم، نمی دانم قانون در حد انتظارات 
مهندسان هست یا نه. البته می دانم که علم مهندسی در این مدت پا به پای 
دانش بشری رشد و توسعه داشته و می بایست قوانین هم مطابق علوم روز 
باشد. چرا که حتی مصالح ساختمانی امروز تا 20 سال پیش که آن قانون 
تصویب شده، تفاوت فراوانی کرده است. البته در زمانی که مشغول تصویب 
سیاســت های کلی مقابله با حوادث غیرمترقبه بودیم، وقتی به مبحث 

ساخت و سازها رســیدیم، گزارش های به روز مهندسان و متخصصان را 
مطالعه کرده بودم. 

در خصوص سازمان نظام مهندســی هم آن موقع اهداف تأسیس آن 
بســیار محدود بود و در زمینه اصول فنی و قواعد و نظامات ساختمانی، 
مسایل کلی مطرح شــده بود. به یاد دارم که در سال 1370 زمزمه های 
تشکیل سازمان در جامعه شنیده می شــد و حتی در کابینه هم وزرای 

مربوطه به این مباحث می پرداختند.
در سال 1374 که سازندگی وارد همه ابعاد کشور شده بود، هم دولت و 
هم مهندسان به نقش مؤثر نگاه علمی و انضباط حرفه ای در ظرفیت های 
کمّی و کیفی ساختمان سازی پی بردند و اشتیاق خود را به استفاده از علم 
نشــان دادند. آگاهی مبتنی بر علم و دانش، روند تکامل تجارب توسعه و 
نوسازی فنی و اقتصادی کشور را ســرعت بخشید و کارهای مهندسی با 
توجه به عناصر خلاقیت و کارآفرینی عمرانی بود. قانون نظام مهندسی 
و کنترل ساختمان که تحت تأثیر گسترش سازندگی و توسعه و نوسازی 
همه ابعاد کشور تهیه شده بود، به کمک آیین نامه جامع و مشروحی آمده 
که با بهره گیری از تجارب همه صاحب نظــران و مجامع حرفه ای و بویژه 
سازمان های نظام مهندسی تدوین شده بود که طی آن نه تنها مهندسان 
ساختمانی سراسر کشور که صاحبان مهارت های فنی در سطوح میانی 
هستند، بلکه تمام کارگران فنی این بخش نیز به این فکر افتادند که باید 
تشکیلاتی داشته باشند تا ساخت و سازها در همه مراحل براساس علوم 

روز و تجارب ارزنده باشد. 
امروز دیگر علوم مهندســی ســاختمان فقط به نوع کاربرد مصالح و 
یا نقشه کشی و نظارت بر اســتحکام بنا توجه نمی کند، بلکه با توجه به 
درهم تنیدگی همه ابعاد زندگی در ساخت و ساز، یک مهندس ساختمان 

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام:

سازمانهاينظاممهندسی
بهمراتبازسازمانهایدولتیکاراتراست

محمد تقی خسروی: عین رود جاری است .سال هاست آرام اما مصمم از میان پیچ و خم فرسنگ ها زمان می گذرد تا رد پاهای 
حضورش، دل سنگ های سخت و خشن را هم صیقل بزنند.

او بخشی از فصل شفاف دفتری است به عظمت یک انقلاب ، بدون خط خوردگی ، بدون روتوش .صمیمی است و بی ادعا .با 
کوله باری از تجربه که گاه و بیگاه می شود پای خاطرات و خطر کردن هایش نشست و با مرور صبوری های بی انتهایش به تمام 

تشویش ها و نگرانی های بودن یا نبودن پایان داد.
آیت الله ؛ مرد نجابت های مثال زدنی است. پروانه بی پروایی که هیچ گاه بال ادبش در سوز آتش کین دشمنان قسم خورده 

انقلاب نسوخت و امروز همچنان فارغ از سوز و ساز افراط ها و تفریط ها پرواز در میانه را برگزیده است.
او چه آنگاه که در دهه 60 به دلیل برخورداری از جایگاه ممتاز سیاسی اش در کشور و نزد امام، سنگ صبور سیاسیون و میانجی 
بسیاری از نزاع های سیاسی بود و چه آنگاه که کیاست و ذکاوت مثال زدنی اش او را به یکی از برترین رجال بین المللی بدل ساخته 
بود و چه آنگاه که در دهه 70 به پاس گام های غیرت و همت مثال زدنی اش که در جاده توسعه کشور پیمود ، او را سردار سازندگی 

نامیدند ، به چاه نخوت و غرور گرفتار نیامد.
مشی مدام آیت الله هاشمی رفسنجانی، مشق ناتمام نسلی است که همچنان به ایســتادن و وفاداری می اندیشد.نسلی که 

همچنان به انقلاب و رهبر فرزانه اش ارادت خالصانه دارد.
حضور در ساحل بی انتهای معرفت او و چشیدن نمی از یم تجربه های گوارایش فرصتی است که باید آن را پاس داشت.این 
مجال برای جامعه پرشور مهندسی و متخصصانی که بیش از همه به پویایی های مدام می اندیشند ارزشمند و از یاد نرفتنی است.
آیت الله هاشمی رفسنجانی در گفت و گو با ما از مردان خســتگی ناپذیری می گوید که انقلاب همچنان بقای خود را وامدار 

مجاهدت های مثال زدنی های آن ها می داند.از مردانی که همچون خود او خطر کردند و خاطره آفریدند.
گفت و گوی ما با یکی از بزرگترین مردان نستوه انقلاب را بخوانید   
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باید نگاهی جامع به ایمنی، بهداشــت و آســایش محیط های مسکونی 
و مدیریــت خردمندان توســعه ســالم و دلپذیر و حتی فضای ســبز و 

دسترسی های جاده ای داشته باشد. 
اوج پیشرفت مهندسان ایرانی که دارای تجربه های میدانی در 8 سال 
ســازندگی بودند، دعوت از آنان برای انجام کارهای زیربنایی در خارج از 
کشور بود که از آن تعبیر به »صدور خدمات فنی و مهندسی« می کنند 
و نکته مهمتر اینکه وسعت ساخت و سازها از ساختمان ها فراتر رفته و به 
سیلوسازی، سدسازی، سازه های دریایی و اسکله های مرتفع و چند هزار 

تنی رسیده است.

   به منظور تنظیم و تنســیق امور مهندســی و مشارکت 
مهندسان در انتظام امور حرفه ای خود سازمان های نظام مهندسی 
ساختمان در سال 1374 تأسیس شده است و تاکنون توانسته 
است به کمک دیگر ســازمان های مرتبط کشور به طور نسبی، 
در ترویج و پیاده کردن مقررات ملی ســاختمان توفیق یابد. به 
طور کلی دیدگاه جناب عالی در توســعه جایگاه و نقش چنین 
سازمان هایی و کاهش تصدی گری دولت و شهرداری ها چیست؟

نظر من همان است که در تدوین سند چشم انداز و بعدها اصلاح اصل 
44 آمده است. واقعیت این است که بخش خصوصی، به خصوص بخش 
خصوصی تحصیلکرده و به ویژه سازمان نظام مهندسی که همه مهندسان 
آن از متخصصان مجرّب و از عالمان به معنای واقعی کلمه عامل هستند، 
حتی اگر با هدف انتفاع مادی، وارد کارها شوند، به مراتب از سازمان ها و 
نهادهای دولتی کاراترند. چون اولاً گرفتار بروکراسی های اداری نیستند و 
ثانیاً در فضای رقابتی می دانند که تعلل کمّی و کیفی، میدان را به نفع رقبا 

برایشان تنگ می کند.
   سازمان نظام مهندسی ساختمان در اغلب شهرها و به ویژه 

در شهرهای کوچک، توانسته است اعتماد عمومی را کسب کرده و 
نقش جدی در طرح و احداث ساختمان ها ایفا کند. نقش سازمان ها 
و مؤسسات غیردولتی در توسعه ملی در چند دهه اخیر چگونه 

بوده و آینده را چگونه می بینید؟
وقتی صحبت از طرح و احداث ساختمان ها در چند دهه اخیر می شود، 
آدم به یاد زلزله های مخرّب ســال های اخیر در بم، بوئین زهرا، رودبار، 
بیرجند، شیروان و قوچان می افتد. آن تجربه های تلخ مسوولیت مهندسان 

ساختمانی در همه بخش مسکونی و اداری سنگین تر می کند.
از طرف دیگر رشد علم و فناوری در مصالح ساختمان و دستیابی بشر به 
مصالح مقاوم و در عین حال سبک، در کنار رشد علمی متخصصان ایرانی 
که از بهترین تئوری های آکادمیک و پیشرفته ترین کارگاه ها و آزمایشگاه ها 
برخوردارند، ایجاب می  کند که سازمان نظام مهندسی ساختمان در کنار 
دیگر سازمان ها و مؤسســات غیردولتی و حتی دولتی، نقش بسزایی در 

توسعه ملی داشته باشند.

    شــما را با عنوان سردار ســازندگی می شناسیم. بخش 
عمده ای از توفیقات پس از دفاع مقدس مرهون تلاش متخصصان 
و مهندسان است. اگر اجازه بفرمایید بخش دوم پرسش هایمان 
را به موضوع مهم نقش مهندسان  در جنگ و دوران سازندگی 
اختصاص بدهیم.مایلیم بخشی از تلاش های مهندسان در این 

دوران را از زبان شما بشنویم؟ 
وقتی بعد از جنگ تصمیم به سازندگی کشور گرفتیم که دستورش را 
امام راحل قبل از رحلت داده بودند، اوضاع کشور مناسب نبود. در بودجه 
51 درصد کسری داشتیم. در صندوق ذخیره ارزی فقط یک میلیارد دلار 
داشتیم، در حالی که بدهکاری های سر رسیده شده، 12 میلیارد دلار بود. 
کارخانه ها و ماشین آلات فرسوده شده بودند و مواد اولیه و حتی سوخت 
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برای راه اندازی آن ها نداشتیم.
نیاز به اقدامات جهادی هم سنگ دفاع مقدس برای سازندگی داشتیم. 
از طرفی بخشی از نیروهای تجربه دیده در طول جنگ هم برگشته بودند 
که هم اشتغال آن ها و هم اســتفاده از ظرفیت های آن ها، می طلبید که 

طرحی اساسی ریخته شود.
ضمن اینکه امکانات ارتش و هم سپاه در جنگ، مصرف و ماشین آلات 

آن ها یا منهدم و یا فرسوده شده بود که نیاز به تجدید قوا داشتند. 
به همین خاطر متخصصان و مهندسان با تجربه جنگ به کمک مجموعه 
کشور در سازندگی آمدند که اولین تأثیر آن ایجاد رقابت برای پیمانکاران 

و جدی گرفتن مناقصات بود.
برای نمونه کارهای آن ها علاوه بر جاده هایی که در سراســر مناطق 
روستایی و بین شهری کشور کشــیدند، می توان به سدسازی و به ویژه 
سد کرخه اشاره کرد که کشاورزی تمام زمین های منطقه عملیات طریق 
القدس در غرب استان خوزستان و حتی بخشی از استان ایلام را احیا کرد و 

به برگشت مهاجران جنگی به دیار خویش سرعت بخشید.
یکی دیگر از کارهای جهاد ســازندگی در زمان سازندگی سیلوسازی 
و دانش سیلوسازی بود و به خاطر این که کشور سازنده این سیلوها پس 
از انقلاب بدعهدی کرد و کارش را انجام نداد، جهاد سازندگی پروژه های 
سیلوسازی را دست گرفت و این سیلوها را به خوبی به سرانجام رساند و این 

در حالی بود که فقط 4 یا 5 کشور دانش ساخت سیلو داشتند.
صنعت سیلوســازی ایران به قدری قدرتمند و اطمینان بخش بود که 
وقتی زلزله رودبار پیش آمد و محل زلزله خیلی نزدیک دو سیلویی بود که 
یکی توسط جهاد و دیگری توسط جای دیگری ساخته شده بود، سیلوی 
جهاد هیچ ترک و شکافی برنداشت، ولی سیلوی دیگر شکاف برداشت. بعداً 
نیز این دانش به کشورهای همسایه صادر شد و کشورهای دیگر از دانش 

سیلوسازی ما استفاده کردند. 

   به نظر شــما ویژگی هایی که مهندسی ما را در طول دفاع 
مقدس و دوران سازندگی از مهندسی ســایر کشورها متمایز 

می کند، چیست؟
اخلاص عمل و دلسوزی آن ها برای کشور، در تمام سال های سازندگی 
که شهرت کارها بین المللی شده بود و مسوولان مربوطه از کشورها و مراکز 
مختلف جهانی برای بازدید از طرح ها به ایران می آمدند، متحیر می شدند. 
می دانید که قبل از انقلاب اغلب طرح ها و پروژه های مهم، کلید در دست، 
مخصوص نیروهای خارجی بود و نیروهای ایرانی در بخش های فرعی و 
کارگری مشغول بودند. اما دوران سازندگی باور توانمندی های جوانان ایران 
را جهانی کرد که از کشورهای مختلف تقاضا می کردند که مشابه طرح های 

ساخته شده در ایران را در کشورهای آن ها بسازیم.
این اخلاص عمل حتی در صدور خدمات فنی و مهندســی نیروهای 
ایرانی مشهود بود، به گونه ای که در چند کشور آفریقایی و آسیای میانه، 
از میان پیمانکاران کشــورهای متعدد، علاقه به اجرای طرح های توسط 
ایرانی ها خیلی زیاد بود. در سفری که به شرق آفریقا داشتم، سدّی نیمه 
کاره که چینی ها برای اوگاندا می ساختند روی سر شاخه رود نیل رها شده 
بود، دولت اوگاندا از ما خواست که سد را تمام کنیم، متأسفانه موانعی این 

فرصت را آن زمان از ما گرفت.

   از چه زمان ضرورت تشکیل واحد مستقل مهندسی در دفاع 
مقدس احساس شد؟ اگر ممکن است به نقش مثبتی که مهندسان 

در توفیقات عملیات های نظامی داشته اند، اشاره بفرمایید؟
واحدهای مهندسی که قبل از جنگ و حتی قبل از انقلاب اسلامی، در 
ساختار ارتش بود، اما به شکل میدانی در زمان جنگ به آن احساس نیاز 
شد. از همان نخستین روزهای آغاز دفاع، وقتی جنگ به شهرها کشیده 
شده بود، نیاز به حضور واحدهای مهندسی هم در ارتش و سپاه جدّی تر 

شد. هرچند شاید به این اســم نبود، چون در جنگ شهری و سپس در 
حالت پدافندی، نیاز به خلاقیت در مهندســی و بهره گیری از روش ها و 

تاکتیک های بدیع مهندسی برای دفاع از ضرورت ها بود.
بزرگترین خلاقیت رزمندگان اسلام در جنگ هشت ساله این بود که 
توانســتند تاکتیک ها و تکنیک های خود را که نوعی خلاقیت و نوآوری 

محسوب می شود، بر امکانات دشمن غلبه دهند.
اصول مهم نظامی را که پایبند یکسری قوانین دیکته شده بود، بر هم 
زد و از تکنیک هایی استفاده کرد که در عرصه نبرد فقط برای یک بار به 
کار گرفته می شود، چون دشمن بلافاصله راه مقابله با آن را پیدا می کند. 

استفاده از ویژگی های مثبت جغرافیایی مناطق مختلف به منظور جبران 
نقاط ضعف، کاهش نقاط قوت دشمن، پناه بردن به عملیات های شبانه به 
دلیل پوشش ضعف های خودی و کاهش اثرات سلاح های دشمن، ایجاد 
قابلیت و ساخت تجهیزات مهندسی مناسب با محیط های جغرافیایی و 
عملیاتی مانند پل های کوثر و خیبر برای عملیات دفاع در هور یا احداث 
جاده در مناطق رملی بستان برای آغاز عملیات و دسترسی به عقبه دشمن 
در عملیات طریق القدس و اجرای پل و طراحی و ساخت طرادهای شناور 
به منظور عبور از رودخانه اروند، نوعی ابتکار عمل و خلاقیت در مهندسی 

دفاع مقدس محسوب می شود.

   مهندسان در دفاع مقدس که بخش عمده آن ها در قالب 
جهاد سازندگی فعالیت می کردند، چه وظایفی را عهده دار بودند؟ 
وضع امکانات مهندسی ما در طول دفاع مقدس چگونه بود؟ آیا 
همان طور که ما در برهه ای با کمبودهایی در خصوص ساز و برگ 
نظامی مواجه بودیم، در این خصوص هم دچار مشکل می شدیم؟

می دانید که تأسیس جهاد سازندگی قبل از جنگ و برای رسیدگی به 
مناطق محروم کشور بود، اما وقتی جنگ بر ایران تحمیل شد، براساس 
قاعده اهم فالاهم، نیروهای جهاد سازندگی با عنوان سنگرسازان بی سنگر 
به ســوی جبهه ها رفتند و با همان امکانات محدود به کمک رزمندگان 
شتافتند که از سنگرسازی گرفته تا خاکریز و حتی قرارگاه ها و سنگرهای 
بتنی و ســوله های بزرگ و در مقطعی برای پناهگاه، خدمات بی نظیری 
داشتند، اما ارتش و سپاه هم در ســازمان خود امکاناتی برای این نیازها 

داشتند.
یگان مهندسی سپاه فعالیت خود را با یکی دو دستگاه شروع کرد و در 
حصر آبادان با سازماندهی اولیه در شکل تیم مهندسی و در طریق القدس با 
گروهان مهندسی و در عملیات های فتح المبین و بیت المقدس به صورت 
گردان مهندسی و در عملیات های خیبر و بدر به صورت تیپ ها و لشگرهای 
مهندسی براساس نیاز رزمندگان، تشکیل و وارد صحنه عملیات شد و به 
عنوان مهندسی رزمی در صف مقدم نبرد به اجرای خاکریز و عملیات های 

خاکی پرداخت.
در مقطعی هم یگان ها و تیم های مهندســی ســپاه با نیروهای جهاد 
ســازندگی و وزارتخانه های دولتی و ارتش ادغام شدند تا با توجه به نوع 

عملیات و محیط جغرافیایی مشغول به کار شوند. 
ترکیب اقدامات مهندسی جهاد و سپاه و سازماندهی با عنوان »قرارگاه 
صراط مستقیم« یکی از ابتکار عمل های فرماندهان مهندسی جنگ به 
حساب می آید. این کار بعدها با تشکیل »قرارگاه مهندسی خاتم الانبیا« 
توسعه یافت که کارشان حتی پس از جنگ هم ادامه یافت که نمونه اعلای 

عملکرد آنان ساخت سد کرخه است.
یکی دیگر از کارهای مهندسی در زمان دفاع مقدس ساخت ماکت ها 
و مواضع فریب به منظور گمراه کردن دشــمن و اتلاف منابع، وقت، فکر، 

سلاح، جنگ افزارها و غافلگیری آنها بود.
یکی دیگر از اقدامات مهندســی که نتیجه خلاقیــت نیروهای فنی 
و مهندســی بود، ابداع خاکریزهــای تعجیلی به منظــور مقابله با انبوه 
جنگ افزارها و آتش سلاح های دشمن و در امان ماندن نیروها و تجهیزات 
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از گزند تهاجمات دشمن بود.
حالا که صحبت از کارهای مهندسی رزمندگان در طول دفاع مقدس 
شد، بگذارید به عنوان نماینده امام در شوراهای دفاع، سخنگوی شورای 
عالی دفاع، رئیس مجلس، فرمانده جنگ و سرانجام جانشین فرماندهی 
کل قوا، از ابتکارات مهندسی نیروهای ایرانی بگویم که دنیا را متحیر کرده 

بود.
یکی جاده چهارده کیلومتری سیدالشهدا بود که به عرض هفده متر در 
شرق هورالهویزه احداث شده و از منطقه جفیر، شروع و پس از طی مسافت 
در داخل آب های منطقه، وارد جزیره مجنون شمالی می شد. در آن روزها 
با توجه به اهمیت عملیات خیبر و تصرف جزایر مجنون توسط رزمندگان 
و نیز تأکید امام)ره( نســبت به حفظ جزایر مجنون، طرح احداث جاده 
سیدالشهدا در دستور کار قرارگاه حمزه و جهاد سازندگی قرار گرفته بود.

چون پل خیبر به طور مرتب زیر آتش سنگین دشمن قرار داشت و تعمیر 
صدمات ناشــی از انفجار و ترکش آن در بلندمدت مقرون به صرفه نبود. 
از طرفی به عنوان مکمل پل خیبر با تســهیل تردد دو طرفه خودروهای 
سنگین و زرهی می توانست نقش مهمی در حفظ جزایر مجنون ایفا کند. 
لذا ده روز پس از نصب پل خیبر، عملیات احداث جاده آغاز شــد و بیش 

از هزار کامیون کمپرسی به مدت دو ماه و نیم به حمل خاک پرداختند.
یکی دیگــر از کارهای مهندســی، پل های معلق بود که بیشــتر در 
جبهه های غرب احداث می شد. چون بردن مصالح و امکانات به آن مناطق 
برای احداث پل های ثابت، میسر نبود، مهندسان جهاد، پل های معلق را 
در مســیر اجرا می کردند که علی رغم ظاهر ساده شان، محاسبات بسیار 

پیچیده ای داشتند. 
یکی دیگر از ابتکارات مهندســی، پل متحرک خضــر بود. یعنی یک 
تراکتور بدون چرخ روی یک قطعه پل شناور نصب شد و یک سیستم بکسل 
که در دو طرف اروند محکم شده بود، به رینگ چرخ این تراکتور متصل بود 

. از روی خضرها حتی تانک و کامیون های پر از بار قابل جابه جایی بودند.
در مقطعی که بیشتر در مناطق نیزاری جنوب بودیم، مهندسان برای 
رفع مشــکل پروانه موتور قایق هایی که در مرداب به دلیل حجم زیاد نی 
و گیاهان مردابی از کار می افتاد، دســت به ابتکاری نو زدند و قایق هایی 
را طراحی کردند که با ملخ چوبــی و از طریق جابجای هوا، هم روی نی و 
هم روی آب با سرعت پیش می رفتند. موتور متحرک این قایق ها موتور 
فولکس بود که برای خنک شــدن احتیاج به آب نداشــت و با هوا خنک 

می شد.
در بعضی از مناطق جنگی، زمین ها رملــی و ناصاف بود که عبور از آن 
مناطق بسیار سخت بود و عراق از این مزیت استفاده می کرد. مهندسان 
جهاد با طراحی و ساخت شنی هایی که به وانت لندکروز متصل می شد، 
عبور در این مناطق را میسر کردند که تا پایان جنگ فناوری آن ها را ارتقا 
می دادند. بعدها مهندسان جهاد با استفاده از آن تجربه، نفربر دوزیست را 

طراحی کردند.
در همان مقطع که تمرکز عملیاتی ما بیشتر در جنوب بود، عبور نیروها 
از باتلاق ها و نهرهــا و رودخانه های کوچک و بزرگ خیلی ســخت بود. 
جهادگران با ساخت پل های فایبرگلاس، پل های شناور، پلیکا و فرش های 
باتلاقی، سرعت عبور نیروها را در شب های عملیات با کمترین تلفات بالا 
می برد. جهاد سازندگی در آن مقطع علاوه بر ساخت »فرش باتلاقی« که 
یک سازه مهندسی و ساخته شده از پروفیل های محاسبه شده آلومینیوم 
اســت، »باتلاق روی جبل« را برای عبور از باتلاق و نیزارها ساختند؛ این 
دستگاه بزرگ با چرخ هایی با قطر بیش از 4 متر، برای یدک کشی، بازکردن 

راه و موانع در باتلاق ها و نیزارهای جنوب ساخته شد.
»بالن ابابیل« هم یکی دیگــر از ابتکارات صنایع هوایی مهندســان 
جهاد برای فریب هواپیماهای دشمن بود. گاهی که هواپیماهای دشمن 
می خواستند از گذرگاه های تنگ بین کوه ها و دور از چشم رادارها عبور 
کنند، این بالن بزرگ با دنباله های فلزی و مواد خاصی که در آن به کار رفته 

بود، در رادار هواپیماهای دشمن دیده می شد و راه عبور آن را می بست. 
انتخاب جنس بالن، نحوه دوخت، عایق بندی و اتصال فلز به پلاستیک، از 

نکات پیچیده مهندسی در آن زمان بود.
اوج کار مهندسی جنگ در آغاز پل خیبر و سپس پل بعثت بود. در آن 
مقطع، ابتدا فرماندهان سپاه با تشکیل قرارگاه نوح به عنوان یگان دریایی، 
با استفاده از تجربه حاصل از عملیات والفجر مقدماتی، پل خیبر را طراحی 

و اجرا کردند.
منطقه عملیاتی، شــرق رودخانه دجله و داخل هورالهویزه بود که از 
شمال به العزیر و از جنوب به القرنه – طلائیه محدود بود. این منطقه دارای 
دو نوع طبیعت متفاوت یعنی، هور و خشکی است. قسمت خشکی، که 
حداقل عرض آن 8 کیلومتر و حداکثر 10 کیلومتر است، توسط دو هور 
بزرگ یعني هورالهویزه در شرق و هورالحمار در غرب آن احاطه شده است. 
هم چنین، منطقه مذکور توسط رودخانه دجله به دو قسمت شرقی و غربی 

تقسیم می شود. جاده مواصلاتی عماره - بصره نیز در 
غرب رودخانه واقع است. هور هم سطح دریاست که 
در بعضی مناطق، سطح آب آن 2 تا 3 متر بالاتر از آب 
دریاست و به طور کلی نسبت به مناطق هم جوار گود 
می باشد و در مسیر رودخانه های قدیمی و دایمی به 
وجود می آید و دارای روییدنی های گوناگون مانند 
نی به ارتفاع 2 تا 7 متر، برد به آن ارتفاع 1 تا 2 متر و 
چولان است که در جاهای کم عمق می روید و ارتفاع 

آن کمتر از 50 سانتی متر است. 
به دلیل پوشــش فشرده ســطح هور از این نوع 
گیاهان، تردد در آن، تنهــا از معابری خاص مانند 
آبراه ها، نهر هــا و یا محل عبور حیوانات وحشــی 
امکان پذیر بود. پل خیبر برای استفاده در آب های 
راکد تهیه شده بود و ویژگی های مخصوص به خود 
را داشــت. با تحقیق و پژوهش فراوان مهندسان، 
طرح تلفیق فوم و فایبر گلاس که توانایی و استحکام 
پل را در مقابل حملات بی وقفه و بی امان دشــمن 
بالا می برد، مورد تأیید قرار گرفت و پل های نمونه 
در یکی از کارگاه های متعلــق به کمیته فنی دفتر 
مرکزی جهاد سازندگی ساخته شد. قطعات ساخته 
شده برای گذراندن مرحله آزمایشی خود، به دریاچه 
آزادی واقع در مجموعه ورزشی آزادی تهران انتقال 
داده شد. برای نصب این قطعات در دریاچه آزادی، 
فرماندهان ارتش و سپاه از نزدیک با نحوه طراحی، 
ساخت و کارایی پل آشنا شدند. همچنین در فواصل 
مشخص، قطعات یدکی پل آماده بود تا در صورت 
هرگونه صدمه احتمالی، به ســرعت تعویض شود 
و به هنگام اجــرای عملیات عظیــم خیبر، مورد 
بهره برداری قرار گرفت. این پــل در نوع خود یک 
شاهکار مهندسي به حساب مي آمد، به گونه ای که 

سبب شد تا ژنرال هاي کارکشته نظامي جهان به اعجاب انگیز بودن آن 
اعتراف کنند و بگویند که بزرگترین پل شناور دنیا به طول 14 کیلومتر بر 

روي هور ساخته شد.
نمونه دیگر احداث پل بعثت به طول 900 متر و عرض 12 متر روي اروند 
بود که چشم جهانیان را خیره کرده بود. طی شش ماه، آن هم جلوی چشم 
دشمن و زیر بمباران و گلوله باران، پنج هزار لوله 12 متري، به قطر 142 
سانتیمتر و ضخامت 16 میلیمتر از جنس فولاد، در عمق دوازده متري 
رودخانه اي خروشان که ارتفاع جزر و مدش از پنج متر هم بالاتر مي رفت، 
کار گذاشته شــد. یادم می آید که نیروهای ما در ماه رمضان، با عطش و 
خستگی در آن گرما کار می کردند. زاویه، وضعیت، تاریخ و ساعت نصب 

در بعضی از 
مناطق جنگی، 

زمین ها رملی و 
ناصاف بود که 

عبور از آن مناطق 
بسیار سخت بود 

و عراق از این 
مزیت استفاده 

می کرد. مهندسان 
جهاد با طراحی و 
ساخت شنی هایی 

که به وانت 
لندکروز متصل 

می شد، عبور در 
این مناطق را 

میسر کردند که 
تا پایان جنگ 

فناوری آن ها را 
ارتقا می دادند. 
بعدها مهندسان 
جهاد با استفاده 

از آن تجربه، 
نفربر دوزیست را 

طراحی کردند
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هر لوله، یادداشت و محاسبه می شد. دشمن در طول جنگ از هر سلاحي 
استفاده کرد که پل را از بین ببرد، اما نتوانست.

پل بعثت، شاهکار مهندسي رزمي تاریخ دفاع مقدس است که شنیدم 
امروز با همین عنوان در دانشگاه مهندسي دافوس، تدریس می شود. 

البته مطمئناً کمبودهایی هم داشتیم، چون خاصیت جنگ به گونه ای 
است که گاهی با یک بمباران، بسیاری از امکانات از بین می رود.

   این کمبودها چگونه و از چه واسطه هایی برطرف می شد؟
ببینید یکی از ویژگی های نیازهای جنگ فوریت آن هاســت. مثلًا در 
جایی دشــمن مواضع ما را بمباران و امکانات را تخریب می کرد که برای 
بازســازی نیاز به امکانات بود. یا در جاهایی که طرحــی برای عملیات 
داشتیم، ابتدا هر یک از واحدهای مسوول، نیازها را مطرح می کردند و نظام 
هم براساس امکانات کشور تأمین می کرد. مثلًا در مقطعی، جبهه ها برای 
احداث خاکریز و سنگرسازی، نیاز به بولدوزر و لودر داشتند که نیازهای 
آن ها را از شهرداری های سراسر کشور تأمین می کردیم. حتی اگر امکانات 
پولی کشور هم خوب بود که البته با توجه به تحریم ها و موانع صدور نفت 
خوب نبود، تأمین نیازهای مهندسی جنگ از خارج نیاز به زمان داشت و یا 
گاهی که عملیاتی در پیش داشتیم و احتمال می دادیم، تأمین آن امکانات 
دشمن را توسط گزارش های ستون پنجم نسبت به عملیات آگاه و هوشیار 
می کند، از خرید آن خودداری و از موجودی های کشور استفاده می کردیم.

   طرح های واحدهای مهندسی در جنگ چگونه با واحدهای 
عملیاتی هماهنگ می شد؟

برای پاسخ به این پرسش به اقدامات قبل و بعد از عملیات طریق القدس 
می پردازم که یکی از نمونه های موفق همکاری های واحدهای مهندسی 
با واحدهای عملیاتی برای ساخت جاده های متعدد در تپه های رملی بود.

هجوم نیروهای عراقی به خوزستان بعد از 31  شــهریور از محورها و 
معابر متعدد و با به کارگیری نیروهای زرهی و مکانیره مجهز، سبب تصرف 
بخش های وسیعی از استان خوزستان شد، به گونه ای که دشمن تا چند 
کیلومتری دزفول و اهواز پیشروی کرد. ارتش بعث اوایل جنگ تحمیلی 
از طریق تنگ چزابه و جاده مرزی جفیر با بهره گیری از 2  لشــکر پیاده و 
پیاده- مکانیره به بستان حمله کرد و با اشغال بستان و 70  روستای اطراف 
آن، عده ای از اهالی این شهر را  شهید کرد و عده ای را به اسارت خود در آورد 

و جنایات بی شماری را   نیز در این منطقه مرتکب شد.
 در جبهه های میانی خوزستان، نیرو های بعثی با تصرف شهر بستان، 
حمله خود را به منظور قطع جاده اهواز- دزفول ادامه دادند و قسمت های 
وسیعی از دشــت عباس را به تصرف خود در آوردند و در پایین رودخانه 
کرخه، متوقف و مستقر شــدند. در محور جنوبی رودخانه کرخه، پس از 
تصرف بستان و ادامه پیشروی خود، شــهر سوسنگرد را نیز به تصرف در 
آوردند. در شمال رود کرخه نیز با تصرف ارتفاعات الله اکبر، پادگان نظامی 
دشت آزادگان مورد تهدید قرار گرفت، اما در جبهه میانی بستان و مناطق 
گسترده ای از استان خوزستان، با وجود اجرای چندین عملیات کوچک و 

بزرگ، تا مهرماه 60  این مناطق همچنان در تصرف دشمن بود.
 پس از تثبیت خطوط پدافندی ایران که تحت تأثیر عواملی بود، تهاجمات 
ما شروع شد که 31 اردیبهشت سال 60 ، ارتفاعات الله اکبر پس از 7  ماه به 
دست رزمندگان اسلام افتاد و نیروهای دشمن با تحمل تلفات و خسارات 
سنگین تا 12  کیلومتری بستان عقب نشینی کردند. سرانجام شهر بستان 
و 70  روستای تابعه آن در عملیات طریق القدس آزاد شدند. این عملیات از 

چنان اهمیتی برخوردار  بود که امام)ره( آن را »فتح الفتوح« نامیدند.
دلیل اصلی پیروزی عملیات طریق القدس، گذشتن از زمین های رملی 
غیر قابل عبور در شمال منطقه عملیاتی بود که سبب غافلگیری دشمن 

شد. 
 منطقه عملیاتی طریق القدس در 75  کیلومتری شهر اهواز و در منطقه 

عمومی دشــت آزادگان و در 25  کیلومتری جنوب غربی سوسنگرد قرار 
دارد که دارای حدود 300  کیلومتر مربع وسعت بود. این منطقه از شمال به 
ارتفاعات میشداغ و ارتفاعات الله اکبر و از شرق به شهر حمیدیه و رودخانه 
کرخه و از غرب به هورالعظیم و از جنوب به هویزه محدود می شود. شهر 
بستان در مرکز منطقه عملیاتی و مهمترین قسمت این منطقه قرار دارد. 
یکی از ویژگی هــای جغرافیایی منطقه عملیاتــی طریق القدس، وجود 
زمین های رملی یا آغشته از تل ماسه هاست. این عارضه طبیعی از جمله 
رسوبات عهد حاضر است که سطح وسیعی از منطقه خوزستان بویژه غرب 
منطقه عملیاتی بستان را پوشش داده اســت. این رسوبات از آن نظر که 

توسط بادها جابه جا می شود، قدرت تحرک فراوان دارند.
 این رمل ها به قدری بود که در مناطقی پای رزمندگان تا زانو در رمل 
فرو می رفت که منشــاء این رمل ها را تخریب مکانیکی و فرسایش بادی 

ماسه های حمل شده به این مناطق و یا ماسه سنگ ها، می دانند. 
 جاده ای که از شمال شهر بستان به تنگه میشداغ می رسید و بعد از آنجا 
به دشت چهیلا منتهی می شــد، در زمان های پیش در مانور های نظامی 
منطقه از آن استفاده می شــد، اما به مرور زمان، زیر توده های شن رملی 

دفن شده و فقط قسمت هایی از آن بیرون مانده بود.
 از آنجا که اهمیت این جاده در عملیات طریق القدس انکارناپذیر بود، به 
این نتیجه رسیده بودیم که هر طور شده جاده ای را در دل تپه های رملی 
بســازیم، اما کمبود امکانات یگان های زرهی و سرعت عمل و شتابی که 
در ایجاد این جاده لازم بود، کارها را سخت می کرد. پس از پیشنهادهای 
فراوانی که ارایه گردید، قرار شد جهاد ســازندگی وارد عمل شود. به این 
ترتیب کار جاده سازی شروع شد و حدود 80  کامیون کمپرسی بدون وقفه 
خاک را از تپه شحیطیه حمل کرده، روی رمل ها می ریختند و پس از آن 

به وسیله ماشین های مختلف راه سازی، پخش و در رمل کوبیده می شد.
بالاخره بعد از دو هفته، احداث جاده خاکی به پایان رسید که به دلیل 
وجود زمین های محکم بین تپه های رملی، دیگر نیازی به جاده ســازی 
نبود. برای جلوگیری از ریــزش این تپه ها روی جاده، با هزاران کیســه 
شن کناره سازی شده بود. نیروهای جهاد سازندگی با زحمات فراوان 15 
 کیلومتر جاده مخصوص در شنزارهایی کا تا زانو بالا می آمد، زده بودند و 
بقیه راه را رزمندگان به هر قیمتی که شــده عبور کردند. همچنین برای 
امتداد مسیر و جلوگیری از گم شدن خودروها و رزمندگان از مسیر، در 
هر 100 متر نشانه های چوبی و آهنی نصب و فانوس های کوچکی به آن 
آویخته شد. این مسیر، امکان عبور نیرو و دستیابی به پهلو و عقبه را برای 
نیرو های خودی فراهم می کرد.  با شروع عملیات، دشمن از مناطق رملی 
در جناح شمالی خود که اصلاً امکان حمله برایش متصور نبود، مورد هجوم 
قرار گرفت. البته بارانی که در شب عملیات آمد، کمک زیادی به محکم 

شدن ناحیه رملی و قابل عبور شدن آن کرده بود.
 با آزادسازی شهر بستان، حدود 250 کیلومتر مربع از خاک میهنمان 
که پس از تقریباً یک و سال و نیم به دست قوای متجاوز عراق اشغال شده 
بود، آزاد گردید و خطوط تدارکاتی و ارتباطی دشمن در منطقه غرب قطع 

شد که زمینه ساز فتح خرمشهر بود.
اتخاذ تاکتیک ویژه طراحی عبور از رمل، به عنوان محور شمالی عملیات، 
یکی از ویژگی های عملیات و ناشی از خلاقیت و ابتکار مهندسی راهسازی 
بود که موجب غافلگیری دشمن و تضمین کننده پیروزی عملیات گردید. 
این مساله به قدری دور از انتظار دشمن بود که اسرای دشمن فکر می کردند 
نیروهای ایران به صورت هلی برد در این محور وارد عمل شده اند؛ زیرا رمل 
طبیعی، مانعی اساسی و غیر قابل عبور است، در حالی که نیروهای ما هیچ 

استفاده ای از بالگرد نکرده بودند. 

   خیلی ممنون که علی رغم اشــتغالات، به پرسش های ما 
پاسخ  دادید.

موفق باشید.
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جنگ و به تعبیر صحیح تر هشت سال دفاع غیورانه مردم کشورمان در 
برابر دشمن بعثی علاوه بر ایجاد تغییر در معادلات و مناسبات بین المللی 
، بر تمامی شــوون اجتماعی ، اقتصادی و سیاسی کشورمان نیز تاثیر 
شگرفی را ایجاد کرد که مهمترین وجه آن را باید در نیل به خودکفایی و 
گسترش روح خودباوری در کالبد نظام متخصصان جست و جو نمود. این 
باور وقتی در میان مهندسان و بویژه دانشجویان و دانش آموختگان مراکز 
فنی و دانشکده های مهندسی گسترش یافت به خلق تصاویری شگرف 

منجر شد که دنیا پیش از آن نظیرش را در خاطر نداشت.
ابتکارات نظامی و مهندســی جنگ را باید شبیخون متخصصان و 
مهندسان به ســاز و برگ اهدایی غرب به رژیم بعث دانست که فرجام 

بسیاری از تحولات میادین رزم را بگونه ای دیگر تغییر داد . 
در شرایطی که تراز نابرابر نبرد نشــان از حمایت گسترده از یکی از 
طرفین مبارزه بود جبهه سوم نیز با تحریم اقتصادی کشورمان با انگیزه 
تحلیل توان مجاهدت مجاهدان این مرز و بوم گشوده شد.بگونه ای که 
به روایت بسیاری ، امکان دستیابی به ابتدایی ترین تجهیزات دفاعی نبرد 

همچون سیم خاردار نیز سلب گردید.
در چنین شــرایطی آنچه می توانســت رویای زمین گیر ساختن 
رزمندگان کشورمان را به یاس بدل سازد حضور آگاهانه متخصصان در 

خطوط مقدم نبرد بود.
دیری نگذشت که دانش متخصصان کشورمان جلوه های بدیعی از 
مهندسی جنگ را به جهانیان عرضه کرد که تا آن زمان سابقه نداشت. 

در این مجال می کوشــیم با نقبی بر دســتاوردهای هشــت سال 
مهندسی در جنگ تنها بخشی از دفتر افتخارات مهندسان و متخصصان 

کشورمان را در این مقطع تورق کنیم.

   سنگر سازان بی سنگر
بی گمان نقش جهاد سازندگی در طول هشــت سال دفاع مقدس 
نقشی قابل تامل است.این نهاد ارزشــمند انقلابی با ساخت ده ها پل، 
ســنگر، خاکریز و جاده در مناطق گوناگون سبب پیشرفت رزمندگان 
و توفیقات آن ها شــد.جهاد ســازندگی در جنگ یک قرارگاه مرکزی 
و 5 قرارگاه محور عملیاتی شــامل قرارگاه کربلا، نــوح، نجف، حمزه 
سیدالشهداء، رمضان داشت.همچنین از 6 تیپ مهندسی سه گردان در 
مناطق جنگی مانند تیپ های مهندسی استان فارس، اصفهان، کرمان 
و سمنان تشکیل می شد. ضمن اینکه 45 گردان مستقل نیز از استان 
های مختلف فعالیت مهندسی داشتند. از جهادگران در جنگ 1٬100 

نفر شهید، 22٬000 نفر جانباز و بیش از 800 نفر اسیر شدند.
 رشــادت های جهادگران بقدری بود که رهبر فقید انقلاب آن ها را

 " سنگرسازان بی سنگر " نامید.
بمنظور تسهیل ، ساماندهی و اجرای برنامه های مهندسی در همان 
ابتدا جهاد سازندگی مسوولیت پروژه های فنی و تخصصی را برای تهیه 
امکانات مورد نیاز برعهده گرفت و با حضور متخصصان در بدنه اجرایی 
خویش توانســت ظرفیت های نهفته آنان را بیش از هر زمان دیگر در 

میدان رزم متجلی سازد.
برای مثال عملیات کربلاي 5 در شرایط زماني و مکاني اي به وقوع 
پیوست که دشمن بعثي به هیچ وجه تصور آن را نمي کرد. در این منطقه 
عملیاتي، ارتش بعث به کمک کارشناسان نظامي خارجي و صرف هزینه 
هاي بسیار هنگفت، قویترین و مستحکم ترین خطوط دفاعي را ایجاد 
کرده بود. به گونه ای که فرماندهان و سربازان بعثي با اطمینان از نفوذ 
ناپذیري این خطوط، آن را دژ "اســتواري" نام نهاده بودند. ایجاد انواع 
میادین مین ، استفاده از سیم هاي خاردار و سنگرهاي بتوني در بخش 
هاي خاکي منطقه و ایجاد دریاچه ها و باتلاق هاي مصنوعي با عمق کم، 
نه تنها نیروي پیاده، بلکه عبور قایق را نیز ناممکن مي ساخت، از جمله 
این موانع بود. در انتهاي این آب گرفتگي ها و در ســاحل خط دفاعي 
دشمن، ده ها ردیف سیم خاردار ، موانع خورشیدي ،میدان هاي وسیع 
مین و سنگرهاي دیده باني کمین قرار داشت؛ و در پشت این موانع نیز 
دژ خاکي بزرگي به ارتفاع 5 تا 6 متر به عرض 10 متر احداث شده و یک 
کانال بزرگ سیماني نیز داخل این دژ تعبیه شده بود. ضمن آنکه این 

موانع و خطوط دفاعي در پشت این دژ باز هم تکرار شده بود.
اما این حصارهای گسترده دفاعي با ایثارگري هاي رزمندگان اسلام 
و بهره مندی از مهندســي – رزمي، دلیر مردان کشورمان یکی پس از 

 نگاهی گذرا به مهندسی در جنگ و جهاد

دفاعمقدس؛آوردگاهدانشوتعهدمهندسان
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دیگــری در هم ریخت.در چنین شــرایطي، 
گردان هاي پشــتیباني و مهندســي جنگ 
ضمن ترمیم ، تعریض و شــن ریزي راه هاي 
مواصلاتي و همچنین احداث صدها سنگر ، ده 
ها مقر و قرارگاه برای استقرار نیروهاي عمل 
کننده و سنگرهاي توپخانه، ادوات، اورژانس و 
غیره منطقه را براي انجام عملیات آماده      مي 

کردند.
در حین عملیات نیز، جهادگران گردان هاي 
پشتیباني و مهندسي جنگ جهاد سازندگي 
در زیر ســخت ترین آتش دشمن، جاده ها را 
بمنظور عبور وسایل نقلیه و امکانات مورد نیاز 
سپاهیان، درون آب گرفتگي ها تا خط مقدم 
دشــمن امتداد داده و به جاده هاي تدارکاتي 
نیروهاي بعثي وصل کردند و در این عملیات 
بهترین و با تجربه ترین نیروهایش به شهادت 
رسیدند. این عمل در پیشــروي سپاه اسلام 
بسیار مؤثر بود. در این راستا باید از رانندگان 
کمپرســي در جابه جایي و حمــل خاک و 
رانندگان لودر و بولدوزر که در زیر آتش شدید 

دشمن ایثارگرانه تلاش مي کردند، یاد کرد.
پس از انجام عملیات نیز، پاکسازي منطقه، 
تعمیــرات ادوات محل مجروحــان، احداث 
استحکامات براي جلوگیري از ضد حمله و ده 
ها فعالیت دیگر، وظایفي بود که"سنگرسازان 

بي سنگر"عاشقانه به انجام رساندند.
شاید نگاهی دقیق تر به ابتکارات مهندسی 
در جنگ بتواند به گوشــه ای از نقش ارزنده 

مهندسان در این خصوص اشاره کند .
یکی از برترین توانمندی های موثر نیروهای 
مهندسی جنگ ساخت پل های متنوع بود. از 
جمله پل هایی که ساخت و احداث آن برای 
عبور مهمات، تدارکات، آمبولانس و تجهیزات 
زرهی سنگین از رودخانه ها یک ضرورت بود 
می توان به پل های »خضر «، »خیبر«، »کربلا« 
و »بعثت« اشاره کرد. دشمن هیچگاه نتوانست 
پل »خضر« را شناسایی و یا منهدم کند چون 
به گونه ای طراحی شده بود که فضای کوچکی 
را بر روی رودخانه به خود اختصاص می داد و 
متحرک بود. در حالی که امکان انهدام پل های 
خیبر و کربلا بــه دلیل ثابت بــودن آن ها با 

بمباران وجود داشت.

   پل بشکه ای 
ســاخت پل بشــکه ای بر روی رودخانه 
بهمنشــیر را می توان تدبیری هدفمند برای 
شکســتن حصر آبادان دانســت ؛ تلاشی که 
زمینه دستاوردهای بزرگی را در ساخت پل و 
پیشرفت های بعدی در این حوزه ایجاد کرد. 

پل بشکه ای عملیات ثامن الائمه )ع( با استفاده از بشکه های 220 لیتری 
و متصل کردن آنان به هم ساخته شد تا کار جابه جایی نیروها و امکانات 

را برای انجام عملیات شکست حصر آبادان مهیا سازد.

   پل خیبر
پل خیبر قطعاً یکی از شاهکارهای مهندسی جنگ است ،پلی شناور 
به طول 14 کیلومتر که بر روی هور احداث شد. منطقه عملیاتی خیبر 
در شرق رود دجله و داخل هور الهویزه واقع بود. مهندسان برای شناور 
نگه داشتن پل از مواد پلیمری استفاده کردند و در طول مسیر قطعات 
یدکی به پل اصلی متصل شد تا چنانچه پل مورد بمباران هواپیماهای 
دشمن قرار گرفت، روند تعمیر و بازسازی آن در کوتاه ترین زمان، ممکن 
باشــد. به این ترتیب از تلفیق فوم و فایبرگلاس که استحکام پل را در 
مقابل حملات بی امان دشمن بالا می برد، استفاده شد. با توجه به شرایط 
خاص جنگی، پل های نمونه در یکی از کارگاه های متعلق به کمیته فنی 
دفتر مرکزی جهاد سازندگی ساخته شد. سپس قطعات ساخته شده 
برای بررسی و انجام آزمون های لازم به دریاچه مجموعه ورزشی آزادی 
تهران انتقال داده شد تا زیر نظر فرماندهان نظامی، همه چیز پیش از 
مرحله عملیات در تهران مورد بررســی قرار گیرد. در اینجا به سفارش 
سپاه قرار شد جهاد ســازندگی 30 کیلومتر از این نوع پل را در مدت 
2/5 ماه بسازد و تحویل دهد. با هماهنگی میان وزارتخانه های صنایع 
سنگین، صنایع بازرگانی، جهاد و سپاه مراحل ساخت این پل پیش رفت.
سرانجام پل خیبر در قطعاتی به ابعاد 3 در 5 متر با سطحی مقاوم از 
پروفیل و محفظه ای از پلی اورانان فوم که با فایبرگلاس پوشــیده بود، 
ساخته شد. هر قطعه از این پل 1200 کیلوگرم جرم داشت. از این پل 
در رودهایی با آبدهی حداکثر دو متر مکعب بر ثانیه استفاده می شد و 
می توانست تا شش تن جرم را روی خود تحمل کند. سبک بودن این 
پل، ویژگی قابل توجهی بود که در لحظات بحرانی جنگ به کار می آمد.

عملیات خیبر با بهره گیری از همین پل ها و فداکاری رزمندگان به 
پیروزی رسید. هدف این عملیات که سوم اسفند 1362 آغاز شد، تصرف 
و تامین جزایر مجنون و بخشــی از هورالهویزه بود و ضمن آزاد سازی 
جزایر مجنون و چند روستای منطقه، حداقل 50 حلقه چاه نفتی تصرف 

شد.

   پل بعثت ؛سازه ای با 5 هزار لوله
عملیات گســترده و غرورآفرین والفجر 8 را باید یک عملیات آبي – 
خاکي  بي مانند و نمادی از جنگ مهندسي تمام عیار دانست که با برنامه 
ریزي دقیق و حساب شده و به کارگیري مهندسان متعهد و متخصصان 
جهادگر ، نیروهای مردمي و تلاش بي شایبه فرزندان برومند پشتیباني 
و مهندسي جنگ جهاد سازندگي با هماهنگي و وفاق نیروهاي رزمي به 
وقوع پیوست و سبب شد نخلستان ها، باتلاق ها، نهرها و از همه مهمتر 
اروند پرخروش در برابر آگاهی و دانش متخصصان غیور کشورمان سر 

تعظیم فرود آورند.
نیروهای فنی و مهندسی جنگ در عملیات والفجر 8 پس از شش ماه 
تحقیق و بررسی و برگزاری به این نتیجه رسیدند که بهتر است در دهانه 
اروندرود که حدود 600 متر عرض و 16 متر عمق دارد و در زمان جزر و 

مد به 900 متر عرض می رسید پل بعثت را نصب کنند.
از جمله ویژگی های فنی و مهندسی این پل می توان به قطر یک متر 
و 42 سانتیمتری لوله ها که جنس شان فولاد ST67 با طول 12 متر بود، 
اشاره کرد. برای ساخت این پل 5000 لوله ساخته شد. یکی از مشکلات 

نیروهای فنی و 
مهندسی جنگ در 
عملیات والفجر 8 
پس از شش ماه 
تحقیق و بررسی 
و برگزاری به این 
نتیجه رسیدند 
که بهتر است در 
دهانه اروندرود 
که حدود 600 متر 
عرض و 16 متر 
عمق دارد و در 
زمان جزر و مد 
به 900 متر عرض 
می رسید پل بعثت 
را نصب کنند.

از جمله 
ویژگی های فنی 
و مهندسی این 
پل می توان به 
قطر یک متر و 42 
سانتیمتری لوله ها 
که جنس شان 
فولاد ST67 با 
طول 12 متر بود، 
اشاره کرد
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متخصصان در این خصوص حمل این لوله ها بود چــرا که بر روی هر 
کامیون تنها امکان حمل سه لوله وجود داشت. ساخت این پل حدود 70 
میلیون دلار هزینه دربرداشت و در ساخت آن 80 درصد از نیروهای فنی 
و مهندسی که بیشتر آن ها دانشجو بودند با متخصصان جهاد سازندگی 
همکاری نمودند که از جمله آن ها می توان به دانشجویان دانشگاه شریف 

اشاره کرد.
از بخش های مهم اجــرای این پل نحوه آســفالت ریزی آن بود که 
دانشجویان دانشگاه امیرکبیر آن را به اجرا درآوردند. ساخت تمام این 
پروژه در شب انجام شــد و تنها در روز آخر متخصصان و مهندسان تا 

ساعت 9 صبح و تا هنگام طلوع آفتاب بر روی پل کار کردند. 

   قایق مرداب رو
باتلاق های موجود در دشــت های جنوب و نهرها و رودخانه های 
کوچک کار عبور دادن نیروها را با مشکل مواجه می کرد. هر کدام از این 
موانع تاکتیک مخصوص به خود را می طلبید که نیروها با ساخت پل 
های فایبرگلس، پل های شناور، پلیکا، فرش های باتلاقی نیروها را در 

شب های عملیات با کمترین تلفات جابه جا می کرد.
مهندسان برای رفع مشکل پروانه موتور قایق هایی که در مرداب به 
دلیل حجم زیاد نی و گیاهان مردابی از کار می افتاد دست به ابتکاری نو 
زدند و قایق هایی را طراحی کردند که با ملخ چوبی و از طریق جابجایی 
هوا هم روی نی و هم روی آب با سرعت پیش می رفتند جالب اینجاست 
که موتور متحرک این قایق ها موتور فولکس بود که برای خنک شدن 
نیازی به آب نداشت و با هوا خنک می شد و بعدها نمونه بزرگتر این نوع 

قایق ها با نصب موتور هواپیما ساخته شد.

   سد بهمنشیر
پس از فتح فاو عراق بارها کوشــید راه های پشتیبانی رزمندگان را 
ســد کند به همین دلیل تمامی پل های بهمنشیر که راه های ورود به 
جزیره آبادان و از آنجا به فاو بود را از بین برد و هر تلاشی از سوی ایران را 
با حملات شدید دشمن از بین می برد. مهندسان جهادگر برای حل این 
مساله دست به ابتکار عجیبی زدند و آن هم ساخت سد بر روی بهمنشیر 
بود. برخی که فکر می کردند با ساخت این سد خاکی آبادان غرق می 
شود با آن مخالفت کردند. اما مهندسان و متخصصان جهاد با محاسبات 
دقیق، محلی را انتخاب کردند که با احداث سد، آب تا حدی در آنجا بالا 
می آمد و دوباره به کارون بر می گشــت و از طریق کارون به اروند می 
ریخت. سد بهمنشیر ساخته شــد و هواپیماهای دشمن هم در از بین 

بردن آن عاجز شدند.

   سازه منحرف کننده موشک
یکی دیگر از ابتکارات ویژه جهاد در دوران جنگ تحمیلی "ســازه 
منحرف کننده موشــک" نام دارد؛ در اواخر جنگ فرانسه موشک های 

اگزوسه رادار گریز را به رژیم بعثی عراق داد. 
این موشــک ها قادر بود در ارتفاع 4 متری ســطح آب پرواز کرده و 
کشتی ها را هدف قرار دهد. مهندسان جهاد جنگ برای منحرف ساختن 
رادار این موشــک ها صفحه های عمود بر هم فلزی طراحی کردند که 
امواج فرستاده شده از طرف موشک را به سمت خود موشک بازتاب می 
داد و موشک در انتخاب هدف به اشتباه می افتاد و به جای کشتی ها به 

این صفحات اصابت می کرد.
 با این طرح، صنایع نظامی فرانسه دچار مشکل شد چرا که دیگر هیچ 

کشوری حاضر به خریدن این موشک ها نبود.
بدون تردید افتخارات غرور آفرین مهندسان و متخصصان کشورمان 
پس از جنــگ نیز همچنان ادامه یافت و بســیاری از دســتاورد های 
مهندســی نظامی و ســاخت ادوات و تجهیزات جنگی این مقطع نیز 

مرهون پشتکار و تلاش گروه های مهندسی است.

   لندکروز شنی دار
مســلماً در جبهه جنگ، کمتر از جاده صاف می توان سراغ گرفت و 
بسیاری از مناطق، سطحی ناصاف و شنی دارند. عبور از این مناطق بسیار 

دشوار است و خودروهای معمولی به سادگی در شن ها و گودال ها متوقف 
می شوند. در اینجا بود که مهندسان جهاد، طراحی و ساخت ابزارهایی به 
نام شنی را آغاز کردند که به وانت لندکروز متصل می گردید و از طریق 

آن عبور از مناطق رملی و شنی امکان پذیر می شد. 
مهندسان نام این وسیله را لندکروز شنی دار گذاشتند و تا پایان جنگ 

فناوری آن ها را ارتقا بخشیدند. 
پس از ساخت این ماشین بود که رزمندگان توانایی حرکت در رمل و 
پستی و بلندی را پیدا کردند و قابلیت تحرک که از اصلی ترین برتری های 
تاکتیکی در جبهه های نبرد محسوب می شود را به دست آوردند. بعدها 
مهندسان نفربر دوزیست را نیز با قابلیت کار در آب و خشکی طراحی 

کردند.
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   بالن ابابیل
گاهــی در جنــگ انجــام ابتــکارات نو و 
غافلگیرکننــده می توانــد ورق را برگرداند و 
از وسیله ای ســاده، ابزار پیشگیری کننده ای 
بســازد که به اندازه ده ها ابزار زرهی می تواند 
جلوی تجاوز دشــمن را بگیرد. یکــی از این 
ابزارهای جالب توجه ـ کــه از جمله ابتکارات 
مهندسان جهاد ســازندگی در صنایع هوایی 
ایران محسوب می شود ـ بالن ابابیل است. آن 
ها برای فریب هواپیماهای دشــمن دست به 
ابتکاری جالب زدند. آن ها بالنی ساختند که 
هم ابزاری برای فریب هواپیماهای دشمن بود 
و هم می توانست به نابودی هواپیماهایی منجر 
شود که می خواستند از معبرهای تنگ میان 
کوه ها ـ که نقاط کور رادارها بود ـ گذر کنند و به 
پالایشگاه اصفهان نزدیک شوند. این بالن بزرگ 
با مواد خاصی که در ســاخت آن به کار رفته 
بود در رادار هواپیماهای دشمن دیده می شد. 
در این حالت، هواپیماهــا در مواردی به دلیل 
ناشناس بودن جرم مورد مشاهده در رادار، از 
حمله صرف نظر می کردند. به علاوه پرواز این 
بالن ها هنــگام حمله هوایی موجب می شــد 
خلبان دشمن ناگهان با موجود عجیبی که در 
آسمان ثابت ایستاده است، مواجه و تمرکزش 
مختل شود. انتخاب جنس بالن، نحوه دوخت، 
عایق بندی، اتصال فلز به پلاســتیک از نکات 
پیچیده مهندسی در دوران ساخت این بالن ها 

بود.

   شهدای مهندسی،
 افتخارات مهندسی 

مهندسان در طول هشت سال دفاع مقدس 
با تقدیم ده ها شــهید علاوه بر خلق حماسه 
های شگرف نام خود را برای همیشه در تاریخ 

حماسه و رشادت پر آوازه ساخته اند.
از جمله شهدای مهندسی جنگ می توان 
به مهندس شهید »بهمن قاضی« اشاره کرد.
او از دانش آموختگان رشته مهندسی دانشگاه 
شریف بود که فرماندهی مخابرات قرارگاه کربلا 
را بر عهده داشت و در »عملیات کربلای 5« بر 
اثر اصابت گلوله خمپاره به آمبولانسی که پس 
از مجروحیتش او را به پشت خط مقدم منتقل 

می کرد، به شهادت رسید.
از دیگر مهندسان شهید دوران دفاع مقدس 
که می توان وی را از معماران مهندسی جنگ 

دانست، مهندس شهید محمد طرح چی است. او نیز از جمله متخصصان 
بی نظیر در مهندسی جنگ بود.

از دیگر مهندسان شهید می توان به مهندس شهید محمد طرح چی، 
حسین ناجیان و سیدمحمدتقی رضوی اشاره کرد.

یاد و  نامشان گرامی

   خدمات جهاد سازندگی در دوران دفاع مقدس در یک نگاه
 برخی دیگر از اقدامــات جهاد ســازندگي در دوران دفاع مقدس را 

می توان در این فهرست مشاهده نمود :
1- بیش از 77325 کیلومتر جاده سازي عملیاتي – نفوذي و کوهستاني

2- بیش از 100000 کیلومتر شن ریزي
3- احداث 28100 موردانواع پل )نفررو، بشکه یي، لوله یي، آلمینیومي، 

قادري، بتني(
4- احداث 540 کیلومتر دژ مستحکم

5- احداث151281 مورد سنگر انفرادي و اجتماعي 
6- احداث 22500 مورد سنگرهاي خودرو، مهمات، تانک و نفربر 

7- ایجاد 664 موضع توپخانه و مقر توپخانه 
8- احداث 520 مورد بیمارستان و اورژانس صحرایي 

9- ایجاد 1470 سد خاکي – اسکله خاکي 
10- 370300 متر مربع محوطه سازي و ایجاد قرارگاه هاي تاکتیکي 

و مقر گردان 
11- ایجاد25710 متر کانال نفررو 
12- ایجاد 94732 متر کانال آب 

13-احداث 903سایت موشکي، سکوي ادوات نظامي و پدافند هوایي
14-احداث 56 باند هلي کوپتر 
15-احداث 44 دکل دیدباني 

16-15000 مورد حمل و نقل مهمات، آب رساني، آب پاش جاده ای
17-احداث 15000 حسینیه، نمازخانه و ایستگاه صلواتي 

18-احداث 1270 حمام صلواتي 
19- حفر 26 حلقه چاه عمیق و نیمه عمیق

20-احداث 15000 پاسگاه عملیاتي به منظور ایجاد امنیت 

مهندسان در طول 
هشت سال دفاع 
مقدس با تقدیم ده 
ها شهید علاوه بر 
خلق حماسه های 
شگرف نام خود 
را برای همیشه در 
تاریخ حماسه و 
رشادت پر آوازه 
ساخته اند
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بازسازیورشو
نویسنده: داریل مرسامبااستفادهازنقاشیهایقرن18

مترجم: سودابه قیصری
منبع: گاردین

وقتی دژ قدیمی ورشــو توســط نیروهای هیتلر، در جنگ جهانی 
دوم ویران شد، مردم برای بازسازی شــهر با آوار به جای مانده از خود 
ساختمان ها و به کمک نقاشی های برناردو بلوتو، نقاش ایتالیایی، بسیج 

شدند.
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آگوســت 1944 است و نیروهای مقاومت لهســتانی درگیر جنگ 
شدیدی با نیروهای نازی که ورشو را اشغال کرده اند، هستند. نیروهای 
مقاومت می خواهند شهرشان را از آنچه میلوش چسواف، شاعر لهستانی 

»دنیای تیره، سیاه و سرخ اشغال نازی ها« می نامد، آزاد کنند.
در طی قیام ورشــو، نیروهای مقاومت فاقد تجهیزات موفق شدند 
ضربات جدی بر اشــغالگران وارد کنند، 20 هزار نیروی نازی کشته و 
زخمی شدند. اما بیشترین آســیب را با 150 هزار کشته، در حملات 

هوایی و درگیری های سطح شهر، مردم عادی متحمل شدند.
در تلافی، ارتش نازی، پایتخت لهستان را با خاک یکسان کرد. بیش از 
85 درصد مرکز تاریخی شهر به ویرانه تبدیل شد. برعکس  سایر شهرهای 
اروپا که ویرانی ها در طی درگیری ها روی داد، ورشو دو ماه پس از پایان 
درگیری ها، فقط در یک حمله هوایی به طور سیستماتیک و به عنوان 

انتقام توسط نیروی هوایی هیتلر ویران شد.
آنچه می خوانید، داستان چگونگی بازسازی ورشو توسط ساکنان این 
شهر، با استفاده از نماهای شهری یا منظره هایی است که نقاش ونیزی 
برناردو بلوتو )1780-1722(، که غالباً به خاطر دایی مشهورش او را به 

نام کانالیتو می شناسند، از این شهر کشیده بود.
بلوتو که توسط پادشاه لهستان در سال 1768 به عنوان نقاش دربار 
استخدام شده بود، تابلوهای زیبا و دقیقی از ساختمان ها و میدان های 

ورشو کشیده بود.
این که تقریباً 200 سال بعد، نقاشی های او استفاده می شوند تا مرکز 
تاریخی ویران شده ورشو به چیزی که حالا جزو میراث فرهنگی یونسکو 

است، تبدیل شود، شاهدی بر دقت نظر و ظرافت کار اوست.
در تابستان سال 1947، هرمان اچ فیلد، معمار، گروهی از طراحان 
آمریکایی را برای مطالعه و بررسی بازسازی شهرهاي اروپا پس از جنگ، 
رهبری کرد. آن ها به انگلستان، چکســلواکی و لهستان سفر کرده و 
شهرهای ورشو، کراکوف، کاتوویتسا، وروچلاف و اشتاچین را بررسی 
کردند. تصاویری که آنان ثبت کردند چیزی را نشان می داد که سبب 
پرداختن به مقوله »نابودی شهرها پس از جنگ« شد، بخش های داخلی 

در معرض خطر ساختمان ها.
آرشیو فیلم بریتیش پاته )1( ساختمان هایی را در سال 1950 نشان 
می دهد که با خودکامگی و بدون برنامه و نقشه، تخریب شدند. در بیشتر 
نقاط شــهرها، فقط زیرزمین ها، دیوارهای کوتاه و بخش هایی از یک 
ساختمان به طور اتفاقی، باقی مانده بودند. معابری که در کنارشان علف 

روییده بود ، انسان را به یاد خرابه های پمپی می انداخت.

ساکنان شهر که از ورشو فرار نکرده بودند، در میان ویرانه ها زندگی 
می کردند و غالباً در بین آوار، اجســادی پیــدا می کردند. در روزهای 
ابتدایی پایان جنگ، پیشنهاد شده بود که ویرانه های شهر به حال خود 
رها شوند تا خاطره جنگ را حفظ کنند و پایتخت به طور کامل، جایی 

دیگر ساخته شود.
ابر گرد و خاک، ساکنان ورشو را دچار خفقان کرده بود. طبق گفته 
لئوپولد ترمانت نویسنده لهستانی: »یکی از فلاسفه تخمین زده که در 
آن زمان، هر ساکن ورشو، سالی چهار آجر استنشاق کرده بود. انسان 
باید عاشق شهرش باشــد که آن را به بهای تنفس خود، بازسازی کند. 
شاید به همین دلیل است که از میدان جنگ، از آوار و ویرانه ها، ورشو، 
یک بار دیگر به همان ورشوی قدیمی، ورشــوی جاودانه تبدیل شد... 
ورشویي ها به شهرشان زندگی بخشیدند و بدن آجری آن را با نفس های 

داغ خود پر کردند.«
از شروع بازسازی، از آوار خود شهر در فرایند بازسازی استفاده شد و 

تکه های اصلی ساختمان های »شهر قدیمی« بازیافت شدند.
مالگوژاتا پاپیوونک، متخصص حفظ میراث فرهنگی دانشگاه فنی 
برلین می گوید: »پاره آجرهای منطقه ای که قبلًا گتو)2( بود برای تولید 
آجرهای جدید برای مناطق مدرن استفاده شد، در حالی که تکه های 
معماری متعلق به ساختمان های ویران شده در »شهر قدیمی« برای 

نمای ساختمان های بازسازی شده استفاده شد.«
در حالی که بیشتر این کار توسط کارگران ساختمانی و متخصصان 
ساختمان انجام می شد، مالگوژاتا می گوید که از مردم محلی خواسته 
شده بود که مقدار بسیار زیادی نخاله را تمیز کنند. عبارت »همه ملت، 

پایتختشان را می سازند« به شعار روز تبدیل شده بود.
وقتی پاره آجرها کافی نبود، مصالح بیشــتر از شهرهاي ویران شده 
نزدیک به آنجا منتقل می شد. و برای حصول اطمینان از این که همه چیز 
دقیقاً در جای خود قرار گیرد، برای مکان های مهم و کلیدي از نقاشي 

هاي بلوتو بعنوان مرجع استفاده مي شد.
در طول تاریخ، 22 نقاشی از مناظر خیابانی متعلق به بلوتو، به شدت 
خواهان داشت و در موقعیت های زیادی از کاخ سلطنتی ورشو بیرون 
برده شدند. دولت ناپلئون در ســال 1807، چهار عدد از آن ها را برد ؛ 
نیکلای اول امپراتور روسیه در ســال 1832 همه آن ها را صاحب شد؛ 

آلمانی ها نیز در سال 1939 این کار را تکرار کردند.
تاکنون، نقاشی های بلوتو بارها به طور ویژه مورد ستایش قرار گرفتند 
چون بسیاری از کارهایی که تاریخ لهستان را به تصویر کشیده بودند، در 

 نقاشی های برناردو بلوتو از شهر ورشو در قرن 18، 
برای بازسازی ساختمان هایی که در جنگ جهانی دوم 
ویران شدند، استفاده شد.

نیروهای هیتلر، 85 درصد مرکز تاریخی ورشو را 
ویران کردند.



نوزدهمین اجلاس هیات عمومی سازمان نظام مهندسی ساختمان 

فصل سازندگی

37
تیرماه 1395

فهرست سیاه نازی ها قرار داشتند )فهرست سیاه آن ها شامل کارهای 
هنری بود که معتقد بودند باید نابود شوند تا "آلمانیزه" کردن لهستان 

راحت تر انجام شود.
وقتی در ســپتامبر 1939 ورشــو بمباران شــد، مجله تخصصی 
برلینگتن، مقاله ای حاکی از نگرانی خود برای امنیت نقاشی های بلوتو 
نوشت- اما در حقیقت، تمام 22 نقاشــی بلوتو از خیابان های ورشو، از 
جنگ جان سالم بدر بردند. از سال 1984، آن ها در گالری کانالیتو کاخ 

سلطنتی به نمایش گذاشته شده اند.
نقاشی های بلوتو، همراه با مهارت و تخصص معماران لهستانی، تاریخ 
شناسان هنر و مرمت کاران، بازسازی »شهر قدیمی« را در زمان کوتاهی، 
ممکن کردند. بیشترین میزان کار قبل از سال 1955 تمام شد- هر چند 
که کارهای اضافي دیگر تا دهه 1980 ادامه یافت و شهر همچنان، حتی 

تاکنون، از آثار تخریبی جنگ رنج می برد.
البته شهر کنونی، به طور کامل و دقیق بازسازی تصایر بلوتو نیست، 
زیرا برای یکی از آن ها، بلوتو از دوربین آبسکیور)3( استفاده کرد و با مداد 
طرح های معماری را کشید و سپس آن ها را به بوم نقاشی انتقال داده و 
با آبرنگ تمام کرد. استفاده از آن وسیله بصری سبب برخی نقصان های 

خفیف شد.
در کتاب جوانا ویش نیوویچ؛ زندگی دو تکه: داستان های نسل مارس، 

نشانه هایی از نقصان های بیشتر را می بینیم.
»ایستاده بر خرابه های گتو، مادری فریاد می زند:« این ورشویی نیست 
که من از بچگی به خاطر دارم. مدرسه من اونجا بود. اونجا با دوستام بازی 

می کردم- الان اونا نیستن! همه این ها، حالا، چقدر 
غریبن!

کلمه »غریبه، بیگانه« در طول تاریخ ورشو، مثل 
ترجیع بند یک سرود است- و تا امروز، شهر، تأثیر 

دوره کمونیستی پس از جنگ را احساس می کند.
با این وجود وقتــی توماش فــودالا، متصدی 
فستیوال »بازســازی ورشو« نشــانم داد، نقشه 
کمونیست ها برای شهر، به طرز غیرمنتظره ای در 

زمینه نور و فضا، مدرن بود.
دو خیابان پایین تــر از موزه هنرهــای مدرن 
)MOMA( ورشــو، نزدیــک محــل قبلــی گتو، 
ســاختمان هایی در یک ردیف هستند که توسط 
جنگ به دو قسمت تقسیم شده اند. فضاهای میانی 
مرکزی آن ها، که نمونه های مشابه آن در نیوکلن 
برلین بزرگ تر هســتند، تاریــک و محصورند. در 
پاسخ، وقتی پس از جنگ جهانی دوم بولسلاف بی  
یروت رئیس جمهور لهســتان شد، طرح پنج ساله 
او برای ورشو- طرحی پر از تبلیغات کمونیستی- 
موضوع خانه سازی و نور را در صدر اهمیت قرار داد. 
نمودارهای بسیار بزرگ از شهر، قبل و پس از جنگ، 
نشان می داد که شهروندان از فضاهای بسیار بیشتر 
و نور زیادتر، تحت حکومت کمونیست ها بهره مند 

کلیسای صلیب مقدس. همه 22 نقاشی بلوتو از جنگ جان سالم بدر بردند.

آنچه می خوانید، 
داستان چگونگی 
بازسازی ورشو 

توسط ساکنان این 
شهر، با استفاده از 
نماهای شهری یا 
منظره هایی است 
که نقاش ونیزی 

برناردو بلوتو 
 ،)1722-1780(
که غالباً به خاطر 

دایی مشهورش او 
را به نام کانالیتو 

می شناسند، از این 
شهر کشیده بود
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می شوند.
اما دو سال پس از انتشار طرح و نقشه، در 5 مارس 1953، استالین 
مرد و بسیاری از نقشه های مجلل فراموش شدند. طراحی های با استفاده 

از مداد از میدان های وسیع با اتومبیل های شیک به تاریخ پیوستند.
امروزه، هنگام قدم زدن در شهر قدیمی، ورشویی ها اصرار دارند که 
داستان روزهای سخت شهرشان را تعریف کنند. نقاشی های بلوتو روی 
بوردهای بزرگ باز تولید شده اند تا نقش مهم آن ها در پروسه بازسازی 
شرح داده شود و کلیسای ویزیتانتس با افتخار تبلیغ می کند که گروه 
موسیقی آن ها برخی از فلوت های اولیه ای را که زمانی توسط فردریک 
شوپن نواخته شدند، نگهداری می کند. هر جا که بروید، یادآوری ای از 

گذشته پر تب و تاب ورشو و بازسازی آن وجود دارد.
داستان ورشو بویژه به دوران مدرن مربوط است، زمانی که تصاویر و 
فناوری های سه بعدی  به حفظ و نگهداری عجایب معماری شهرهایی 
چون پالمیرای سوریه که چند ماه پیش دوباره از گروه داعش پس گرفته 

شد، کمک می کنند.
جان فیلیپس، یکی از مؤسسان پروژه »پالمیرای جدید« که مردم 
را برای فرستادن عکس هایشان از پالمیرا تشویق می کنند تا تیم آن ها 
بتواند اطلاعات زیادی در مورد شهر گردآوری کرده و به میزان واقعی 
تخریب شهر توسط داعش پی ببرد، می گوید: "سیلی از تصاویر به دست 

ما رسیده است."

آرشــیوی غنی از تصاویر ممکن اســت روزی، به روشــی مشابه با 
نقاشی های بلوتو، استفاده شود. بدون شک، فراخوان هیجان انگیز برای 
ارایه تصاویر پالمیرا، ضرب المثل معروف ورشویی ها را به ذهن متبادر 

می کند: »همه ملت، پایتخت شان را می سازند«
البته برای بازسازی ورشو، فقط کارهای یک هنرمند بود که طرح کلی 
و حیاتی را فراهم کرد. بدون ثبت دقیق شهر توسط بلوتو، بدون شک 

امروز ورشو ظاهری متفاوت داشت.

پی نوشت:
British Pathe -1- تولیدکننده فیلم های خبری کوتاه، مجلات سینمایی و فیلم های 
مستند از سال 1910 تا 1970 در بریتانیاست. موسس آن چارلز پاته یکی از پیشتازان 
ساخت تصاویر متحرک صامت بود. مجموعه فیلم های خبری آن ها دیجیتالی شده و 

در اینترنت در دسترس همگان است.
ghetto -2- منطقه ای در شهر، جایی که بسیاری از مردم از یک نژاد، دین یا پیشینه 
مشابه، جدا از سایر مردم نگهداری می شوند که غالباً شلوغ بوده و شرایط زندگی بسیار 
بدی دارد. در طی جنگ جهانی دوم، ارتش نازی، در شــهرها و کشــورهای مختلف، 

یهودیان را در گتوها اسکان داده بود.
Camera obsecure -3- دستگاه قدیمی عکاسی مشتمل بر اتاقک تاریکی که دارای 

عدسی یا سوراخی بود و از آن تصویر رنگی بر دیوار مقابل افکنده می شد.

یک نقاشی روی بورد اطلاعات جلوی خیابان بازسازی شده کراکوفسکی
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نقشوجایگاهحرممطهررضوی
درتاریخمعماریایران

پروفسور محمود گلابچی
چهره ماندگار جمهوری اسلامی ایران در مهندسی راه و ساختمان و معماری

بنیان گذار دانشگاه معماری و هنر پارس
)UNESCO Chair in Architecture( دارای کرسی یونسکو در معماری اسلامی 

استاد نمونه دانشگاه تهران، استاد نمونه دانشگاه های کشور
پژوهشگر برجسته دانشگاه تهران، پژوهشگر برجسته دانشگاه های کشور
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کشور ایران، داراي سابقه ای شکوهمند در گسترش علم و فرهنگ و 
هنر در جهان مي باشد. جامعه ما باید با این فرهنگ و تمدن عظیم آشنا 
شوند و همزمان با آن باید برای شناساندن این تمدن بزرگ و کهن به 

جهانیان تلاش نمود.
 امروز باید مردم این سرزمین و نیز جهانیان با معماري اصیل ایران از 
تخت جمشید تا ایوان مدائن، از مسجد امام اصفهان تا حرم مطهر رضوي 
)که نمونه ای کامل و بی نظیر از معماري و هنر اسلامي است( آشنا شوند 
و بدانند که بسیاری از بناها در تاریخ این سرزمین از حرم حضرت رضا 
علیه السلام و ساختمان های مذهبی تا پل های ایران و یا سازه هاي آبي 
شوشتر از شاهکارهاي معماری و مهندسی در جهان محسوب مي شوند. 
و در راستای این شناخت باید برای تجدید این عظمت و شکوه در آینده 
تلاش نمود و تنها به شــناخت و تقدیر آثار گذشته متکي نبود. باید در 
زمینه هاي علمي مختلف براي تجدید فرهنگ و تمدن اســلامي گام 

برداشت و ما باید در این مسیر پیشتاز باشیم.
شایستگی ملت بزرگ ایران همچنانکه در طول قرن های متمادی 

حیات پرثمرش اثبات نموده اســت حرکت در 
قله های علمی در گستره پهناور گیتی است. این 
ســرزمین و مردم آن باید پیشگام حرکت های 
علمی در جهان باشــند. دســتیابی به افق های 
جدید اندیشه، گســترش مرزهای دانش، فتح 
قله های دانش و فنــاوری و بیش از همه تجدید 
حیات فرهنگ انسانی- اسلامی در جهان امروز 
بارقه های نویدبخش مسیر آینده علم و فناوری 
در این کشــور ودر میان انســان های متعهد و 

اندیشمند آن است.
در این راستا حرم مطهر رضوي دارای جایگاه 
استثنایی و ویژه ای است. این مجموعه نفیس و 
ارزشمند از قرن پنجم هجري به بعد اوج تجلیگاه 
هنر و معماری اســلامی در این ســرزمین و در 
میان کشورهای اســلامي بوده است. بهترین و 

دستیابی به 
افق های جدید 

اندیشه، گسترش 
مرزهای دانش، 

فتح قله های 
دانش و فناوری 
و بیش از همه 
تجدید حیات 

فرهنگ انسانی- 
اسلامی در جهان 
امروز بارقه های 
نویدبخش مسیر 

آینده علم و 
فناوری در این 

کشور ودر میان 
انسان های متعهد و 
اندیشمند آن است
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برجسته ترین نمونه ها و عناصر در معماری 
سرزمین های اســلامی از قبیل گلدسته ها، 
ایوان ها، شبســتان ها، طاق ها، گنبدها، و... 
همگي با شکوه و زیبایی تمام در این مجموعه 
عظیم شکل گرفته اند. کاشیکاري های زیبا، 
نقوش و رنــگ های دلپذیر آن و ســایر آثار 
هنری در حرم مطهر رضوی برجسته ترین 
آثار در میان تمامی کشــورهای اســلامی 

محسوب می شوند.
 مروری بر سیر تاریخی شکل گیری این 
مجموعه و انواع هنرهــای آن از آیینه کاری 
تا تذهیــب، از مقرنس تا معقلی، از کاشــی 
هفت رنگی تا معرق، از طاق تا ایوان، از رواق 
تا شبستان، از مناره تا مأذنه، از قوس تا گنبد، 
از زمان شهادت ثامن الحجج حضرت علی بن 
موسی الرضا علیه آلاف التحیه و الثناء تا زمان 
حاضر، نشان دهنده اوج شکوه و توانمندی 
معماری و هنر این ســرزمین بوده و خواهد 

بود.
مناره های بلنــدی که صــوت دل انگیز 
اذان را در پهنه بی کران آســمان طنین انداز 
می کنند، شبستان های نیمه تاریکی که دل 
و روح و اندیشه نمازگزاران را به خلوت خود 
می خوانند و آنان را به عالم ملکوت می برند، 
ایوان های بلندی که در میان مناره ها سیمای 
نورانی مومنانی را به خاطر می آورند که دست 
نیاز به درگاه پروردگار متعــال بلند کرده و 
طلب رحمت و مغفــرت می نمایند، هر یک 
نمونه ای از آثار ارزشمند معماری و مهندسی 
این مرز و بوم در حرم مطهر رضوی و نشات 
گرفته از ظرافت فکر و پاکی احساس، درک 
حقیقت و میل به کمال و اندیشه ای بلند در 
درک مفاهیم معماری و مهندسی در مردم 
این سرزمین است، و اینچنین است که جهان 
متمدن در طول هزاران سال نبوغ مردم این 
سرزمین را برای درک زیبایی و خلق چنین 
آثار برجســته ای در حرم حضرت رضا علیه 

السلام ستوده است. 
حرم مطهر رضوی همچــون نگینی در 
ســرزمین ایــران، گنجینه ای بــی نظیر از 
هنرهــای گوناگــون در دوره های مختلف 
تاریخ ایران و اســلام را در خــود جای داده 
است و به مثابه دائره المعارف هنر و معماری 
جهان اســلام عرضه کننده قدرت ایمان و 
عشق انســان های معتقد و متدین در خلق 
بزرگ ترین، باشــکوه ترین و ارزشمندترین 

مجموعه مذهبی جهان می باشد. 

طرح عظیم توســعه حرم مطهر رضــوی پس از پیــروزی انقلاب 
شکوهمند اسلامی ایران موجب افزایش کمّی )به میزان هشت برابر آن 
چه که در طول بیش از هزار سال توسط حکومت های مردمی و سلاطین 
متعدد ساخته شده بود( و نیز ارتقاء کیفیت این مجموعه از نظر فرهنگی، 

هنری و معماری شده است.
این توســعه عظیم و بزرگ که بعد از انقلاب شکوهمند اسلامي با 
مدیریت و درایت تولیت آســتان قدس رضوی مرحوم آیت الله واعظ 
طبسي تحقق یافت، خصوصاً کارهاي بســیار ارزشمندي که در زمان 
مدیریت طرح توسعه حریم حرم توسط آقای مهندس عزیزیان انجام 

حرم مطهر رضوی 
همچون نگینی در 
سرزمین ایران، 
گنجینه ای بی 
نظیر از هنرهای 
گوناگون در دوره 
های مختلف 
تاریخ ایران و 
اسلام را در 
خود جای داده 
است و به مثابه 
دائره المعارف هنر 
و معماری جهان 
اسلام عرضه 
کننده قدرت ایمان 
و عشق انسان های 
معتقد و متدین در 
خلق بزرگ ترین، 
باشکوه ترین و 
ارزشمندترین 
مجموعه مذهبی 
جهان می باشد

ری
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شد، سبب گردیده اســت امروز حرم مطهر رضوی به عنوان بزرگترین 
و برجســته ترین مجموعه مذهبی جهان که دانشــگاهی از هنرها و 
معماری اسلامی را در خود جای داده است شناخته شود. این مجموعه 
عظیم نشان دهنده آن است که چگونه شــجاعت و درایت معماران و 
هنرمندان ایران در طول تاریخ این سرزمین سبب گردیده است چنین 
آثار برجسته ای در هنر و معماري و مهندســی در حرم مطهر رضوی 

شکل گیرد. 
در ســال های اخیر همانگونه که در احداث ابنیــه جدید بر مبناي 
نیازهاي موجود این مجموعه مذهبي- فرهنگي اقدام شــده است در 
جهت مقاوم سازي، تحکیم، حفاظت، مرمت و احیاء ابنیه حریم حرم 
و تامین ایمني زائرین ثامن الحجج حضرت علي ابن موسي الرضا )ع( 
و نیز حفظ این میراث ارزشــمند فرهنگي و تاریخي که حاصل قرن ها 
تاریخ درخشان هنر ومعماري این سرزمین مي باشد، تدابیر جدي اتخاذ 

گردیده است.
 از جمله این اقدامات مي توان به طرح مقاوم سازي ابنیه حرم، این 
میراث گرانبهاي ملي واسلامي و اقداماتي که براي اولین بار در کشور 
انجام شده است و از نظر علمي و تخصصي در سطح بین المللي به عنوان 
 تجربیاتي بي نظیر و منحصر به فرد در زمینه مقاوم ســازي و بهسازي

 لرزه اي ابنیه تاریخي قابل عرضه مي باشد، اشاره نمود. 
تحکیم ســردرهاي ســاعت و نقاره خانه صحن انقلاب اســلامي، 
ســردر صحن آزادي و رفتار نــگاري دقیق این ابنیــه و گنبد مطهر 
 با پیشــرفته تریــن روش هــا و تجهیــزات از جمله ایــن اقدامات 

هستند.
بدون تردید طرح توســعه حــرم مطهر حضرت رضا علیه الســلام 

بزرگترین و برترین اثر معماري دوران معاصر 
و شــاخص ترین طرح اجرا شــده در دوران 

جمهوری اسلامی ایران است. 
آن چه در رواق امام خمینی )ره( و نیز رواق 
دارالحجه و در زیر بســت شیخ طوسي و شیخ 
حر عاملی انجام شده اســت از نظر معماری، 
مهندسی سازه و مقاوم سازی بناهای تاریخی 
در سطح جهانی بی نظیر اســت و علاوه بر آن 
خدمتی بزرگ به هنر و معماري اسلامي و نیز 
مهندسی ســاختمان در بالاترین سطوح آن 

مي باشد. 
آثاری که سطح علمی و تخصصی و نیز دقت، 
مباني علمي، کیفیت و روش اجرای آن تحسین 
و تقدیر اســاتید برجسته کشــورهای ایتالیا، 
یونان و اســپانیا )که خــود در معماري جهان 
دارای سوابق ممتد و برجســته ای هستند( را 
موجب گردیده آن گونه که از دیدن این طرح ها، 
سطح علمی- تخصصی در محاسبات طراحی و 

چگونگي اجرای آن متحیر شوند. 
حرم مطهــر رضوي موجــب تحقق چنین 
افتخاراتــی در معماری اســلامی و احیاء آن 
گردیده اســت. افتخاری که توسط این ثروت 
فرهنگــی عظیم بــه تاریخ این ســرزمین و 

کشورهای اسلامی اهدا گردیده است.

آن چه در رواق 
امام خمینی 

)ره( و نیز رواق 
دارالحجه و در 
زیر بست شیخ 
طوسي و شیخ 

حر عاملی انجام 
شده است از نظر 
معماری، مهندسی 

سازه و مقاوم 
سازی بناهای 

تاریخی در سطح 
جهانی بی نظیر 

است و علاوه بر 
آن خدمتی بزرگ 
به هنر و معماري 

اسلامي و نیز 
مهندسی ساختمان 

در بالاترین 
سطوح آن مي 

باشد
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   اساس شکل گیري ایده پل طبیعت و طراحي آن از کجا 
شکل گرفت ؟

درحدود 50 سال پیش یعنی سال 1968 که مستر پلان تهران توسط 
ویکتور گروئن و عبدالعزیز فرمانفرمائیان طراحی شد تپه های عباس آباد 
در نقطه ای استراتژیک قرار داشت. یعنی شرق و غرب در بین خیابان 
های شریعتی و ولیعصر که اتوبان مدرس از وسط آن می گذرد و از شمال 

گفت و گو با لیلا عراقیان طراح پل طبیعت

اینپلبایدجایيبرايماندنباشد
جواد صبوحی: پل طبیعت،  را بزرگ  ترین پل غیر خودرویی کشور می دانند که با مساحتی حدود 7000 متر مربع با شرایطی 

منحصر به  فردش، یکی از مقاصد گردشگری شهر تهران و دست آخر هم نماد جدیدی برای پایتخت به حساب می آید. 
گفت و گوی ما با لیلا عراقیان طراح این پل به ویژگی های این سازه اختصاص دارد که تقدیمتان می کنیم.

و جنوب در بین اتوبان همت و حقانی. علاوه بر قرار گیری در این تقاطع 
مهم، دلیل دیگر خاص بودن  این منقطه توپوگرافي تپه مانندش بود که 
سبب شده بود بافت شهري اطراف نتواند روي آن تپه ها ادامه پیدا کند. 
پیش از انقلاب معمارهای مطرحی مثل لویی کان و کنزو تانگه بر روی 
مســترپلان این منطقه کار کردند. پس از انقلاب نیز مستر پلان هاي 
دیگری براي آن کار شد. در مقطعی قرار بود زون دموکراتیک باشد یا 
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وزارتخانه ها در آن ساخته شوند. تا سال 2003 و در زمان حیات مرحوم 
میرمیران دفتر نقش جهان پارس این کار را انجام داد و در نهایت مستر 
پلاني به تاییدرسید که بر اساس آن این زمین ها همه به زمین هاي سبز 
فرهنگي تبدیل شوند. یعني همه پارک ، موزه و فضاهاي تفریحي شوند.

به شرط آنکه ارتفاع آن کم باشد.
 تا یک مقطع زمانی چند وزارتخانه و سازمان مثل سازمان کشتي راني 
و ساختمان هاي بلند دیگر در این منطقه ساخته شد و از آن پس هیچ 

ساختمان بلند مرتبه دیگری نباید در این منطقه ساخته مي شد.
این موضوع اتفاق خوبي براي آن منطقه بود چرا که می توانست به یک 
فضاي شهري و تفرجگاه بزرگ در مرکز شهر تبدیل شود تا اهالي تهران 

بتوانند اوقات فراغت خود را در آنجا بگذرانند. 
بر روی همان مستر پلانی که قطعي شده بود ، پل هایي نیز پیش بینی 
شد که این تپه ها را در نقاطي که اتوبان ها آن ها را از هم جدا می کردند 
متصل مي کرد . در واقع بین پارک طالقانی و پارک آب و آتش سه پل 

پیش بینی شده بود.
11ســال پیش زمانی که بنده و همکارانم شــرکت دیبا را تاسیس 
کردیم، ما اولین شرکتي بودیم که در ایران طراحی و اجرای سازه پارچه 

ای را آغاز کردیم.
در سال 1386 مشغول کار بر روی تعدادی پروژه سازه پارچه ای در 
اراضي عباس آباد  بودیم.آن زمان بر روی یک پل کوچک 40-50متري 
یعنی پل ابریشم 2 کار می کردیم که دو سازه چادري دو طرف آن قرار 

دارد. مدیران اراضي عباس آباد مسابقه اي را به صورت محدود برگزار 
کردند و از مشاورانی که تجربه کار پل داشــتند دعوت کردند در این 
مسابقه شرکت کنند.ما هم با توجه به این که کارهایمان همه ترکیب 
سازه و معماري است و بر روی پل ابریشم دو کار مي کردیم در مسابقه 

دعوت شدیم و طرحمان برنده شد. 
اولین ایده اي که به ذهن ما رسید این بود که این پل باید جایي برای 
ماندن باشد. یک مقصد باشد و نه صرفاً پلی که یک پارک را به یک پارک 

دیگر متصل کند.
در نهایت پل با 5 ایده اصلی طراحی شد .ابتدا اینکه این پل جایي براي 
ماندن باشد، دوم اینکه در پارک ها پخش شود.این پل در سمت پارک 
آب و آتش جایي که پل به پارک متصل می شود حدود 60 متر باز شده 
و شبیه یک پلازا می شود . در واقع کسی متوجه نمی شود که کي و کجا 
پارک تمام مي شود و پل آغاز می شود . نکته دیگر اینکه تلاش کردیم 
نقاطي را انتخاب کنیم که کمترین درخت را دارند . می خواستیم پل را 
طوري طراحی کنیم که کمترین ستون را داشته باشد تا کمترین دخل 
و تصرف را در  طبیعت آنجا داشته باشیم. نکته دیگر موضوع یکپارچگي 
و یکي بودن سازه و معماري بود. ما زمانی که با یک دهانه بزرگ سر و کار 

داریم سازه آن نیاز به ضخامتی دارد تا ایستایی آن حفظ شود
 ما این ضخامت را به گونه ای در نظر گرفتیم که خود آن به یک فضاي 
معماري تبدیل شــود و طبعاً از همان ابتدای کار به دو طبقه بودن پل 

فکر می کردیم.
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موضوع دیگر راز آلود بودن پل اســت. معمولاً هم به لحاظ ساخت و 
هم به لحاظ سازه اي ساده تر آن است که پل بر روي یک خط مستقیم 
طراحي شود . ولی ما به لحاظ معماري مي خواستیم که از پرسپکتیو یک 
نقطه اي دوري کنیم، چون پرسپکتیو یک نقطه اي تا انتهاي مسیر را به 
شما نشان مي دهد و سبب مي شود که شما فکر کنید که باید شما زودتر 
بروید، به همین دلیل این پل بر روي مسیر قوسي طراحي شده است. 
همین موضوع سبب می شود انتهاي مسیر را نبینید و سرعت خودتان را 
کم کنید. این حس به کسي که از آنجا می گذرد دست می دهد که انگار 
او خودش  این مسیر و چشم اندازهای اطراف آن را کشف می کند. در 

نهایت این پنج نکته به پل شکل نهایی اش را دادند.

   فکر می کنید ملاحظاتي که آن روز در ذهنتان داشتید 
الان تحقق یافته است؟

بله،  حتي بیشتر از آن چه که فکر مي کردم. 

   ملاحظاتي که شما مي فرمایید و ملاحظات جالب و ظرافت 
هاي خاصي که دارد ناخودآگاه ذهن را به سمت زنانه بودن ایده 
طرح می برد.این ملاحظات را خود شما در نظر داشتید یا از سوی 

کسی به شما پیشنهاد شده بود؟
 یکی از نکاتی که از جانب کارفرما روی آن تاکید شــده بود این بود 
که این پل تبدیل به یک نماد شود ؛  طوری که به اراضی عباس آباد یک 
هویت  بدهد نکته دیگر اینکه چشم انداز کوه های اطراف البرز را خراب 
نکند ولي نکاتی که من گفتم نکاتی نبود که در مسابقه گفته شده باشد.

   چقدر از این ایده ها و مواردي که شــما مي فرمایید ایده 
ایراني بود و چقدر از آن گرته بــرداري از پروژه هاي خارج از 

کشور بود؟
واقعاً هیچیک گرته برداري از پروژه خارجي نبود.اصلاً معماري اینطور 
نیست که به جایی بروید و چیزي را ببینید و بعد از روي آن کپي کنید.
من به عنوان یک معمار معتقدم هر پروژه اي قصه خودش را دارد .قطعاً 
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در طول زندگي یک چیزهایي روي آدم تاثیر مي گذارد که الزاماً مي تواند 
یک پروژه معماري نباشد ، مي تواند یک فیلم، یک شعر  یا خاطره باشد 
. ما هم پس از این که فکر کردیم این پل باید جایي براي ماندن باشــد 
به خاطر آوردیم که پل خواجو هم  که 300-400 سال پیش بر اساس 
همین فکر ساخته شده یعنی محلی بوده که عده ای از آدم ها مي آمدند 

و مدتی روي آن مي ماندند.

   در حال حاضر کار مشابهي شبیه پل طبیعت در خارج از 
کشور که بتوانیم آن را با این اثر داخلی مقایسه کنیم داریم ؟

شاید پل  سیمین دو بوا  در پاریس .ولي این پل پیچیدگي هاي سازه 
اي پروژه پل طبیعت را ندارد چون در خطی صاف و مسیری مستقیم 
است ولي رمپ های آن و این که بالا و پایین مي شود مقداري با این اثر 

شباهت دارد .
   غیر از موضوع پیچیدگي اثر و آن پنج شاخصه ای که به 
آن اشاره کردید آیا می توان ویژگی های دیگری را از لحاظ فني 

برای پل طبیعت ذکر کرد؟
ببینید، من مهندس سازه نیستم بنابر این در خصوص مقولات سازه 
ای چندان نمی توانم نظر بدهم. بخش مهم این پروژه همکاري با گروه 
سازه بود.مهندسي سازه و محاسبات این پروژه را یک گروه ایتالیایي به 
نام "مافیس" انجام دادند .ما پس از کار بر روی طرح سه بعدي معماري 
، فایل سه بعدي را به آن ها مي دادیم و آن ها آن را آنالیز مي کردند و به 
ما مي گفتند که فرضاً این المان ها باید اینجا اضافه شود و یا  تغییرات 
دیگری را مي گفتند . آن ها نظراتی را ارایه می دادند و ما دوباره از ابتدا 
در فایل سه بعدي کل هندســه آن را طراحي مي کردیم،چون این کار 
علیرغم پیچیدگي هایي که دارد از یک نظم کاملًا هندسي پیروي مي 
کند.هماهنگی گروه معماري و سازه ضمن آن که پروسه خوشایندي 
بود براي خود من هم تجربه خوبي محسوب می شد. همین که کار بین 
دو گروه چند بار رد و بدل می شد و در نهایت به نتیجه ای رسید که هم 
از لحاظ معماري موفق بود و هم از نظر گروه سازه به نقطه ای رسیده بود 
که ایستایي لازم را داشت برایم لذت بخش بود.به هر حال این ارتباط و 
دیالوگ میان ما و آن ها موضوع خیلی مهمي بود و فکر مي کنم یکي از 
دلایل موفقیت این پروژه همین تعامل بود نه اینکه ما طرحی را بکشیم 
و بعد برای محاسبه به آن ها بدهیم و آن ها هم پس از مدتی نتیجه اي را 

به ما ارایه کنند و بگویند همین است .

   ارتفاع 3۰ متری پل تا سطح زمین برای کسانی که بر روی 
پل می روند فاصله خاصي است. فاصله ای که دیگر ممکن است 
خیلی ها در آن ارتفاع ، به احساس لذت و آرامشی که مورد نظر 
طراحان پل بوده نرسند ، بویژه وقتی قرار باشد بادی شدید هم 
بوزد و این احساس نا امنی را تشدید کند.  چطور می توان این 
حس آرامش را به ذهن کسي که در این شرایط به این ارتفاع می 

رود تزریق کرد؟
 آن کســي که از ارتفاع مي ترســد اصلًا از بــودن در روی پل لذت 
نمي برد به همین دلیل اصلًا به این پل نمی رود. کسي که نمي ترسد 
به روی پل مي آید. من تجربه بودن روی پــل را وقتی باد و طوفان می 
وزد نداشته ام.قطعاً برای آن فکری شده است .جالب است بدانید برخی 
کشــورها براي پل پیاده کد دارند؛ با این کد مشخص می شود که مثلًا 
ارتفاع یک پل پیاده که روی اتوبان قرار دارد یا پلی که روي رودخانه قرار 
دارد، براي ارتفاع هند ریل ها و نور آن هم کد  وجود دارد. ما  تمامی این 
کدها را مطالعه کردیم و برای ارتفاع هند ریل ها آن را که از همه  محافظه 

کارانه تر بود در نظر گرفتیم. 
علاوه بر این مرزهایي اعم از فضاي ســبز یا رمپ در نظر گرفتیم که 

مرزي را بین طبقه اول و دوم و  فضای بیرون ایجاد می کنند.
در سمت جنوب رمپ ها مرز بین فضای پل و بیرون هستند و در سمت 
شمال که منظره کوه ها و شهر زیباتر است و مردم به آن سمت بیشتر 
متمایلند فضای سبز سبب می شود که افراد در طول پل خیلی به لبه 

ارتفاع نزدیک نشوند و فاصله ای حفظ شود.
نکته ای که در مورد پل گفته می شود این است که عده ای معتقدند 
سازه آن خیلي ســنگین شده اســت .اما به یاد دارم فردی که سه پایه 
دوربین اش را روي پل گذاشته بود و فیلم مي گرفت مي گفت من از پل 
هاي زیادي در دنیا فیلم گرفته ام و همه آن ها خیلي مي لرزند اما این 
پل اصلًا نمي لرزد که خب این هم سبب می شود  افراد احساس امنیت 

بیشتری بر روی پل داشته باشند.

   در خصوص همین موضوع استحکام که به آن اشاره کردید 
معمولاً سازه هایي که در کشور ســاخته مي شود عمر زیادي 
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ندارد .فکر می کنید سازه ای همچون پل 
طبیعت که به قول خودتان قرار است به 
یک نماد تبدیل شــود چقدر عمر مفید 

خواهد داشت؟
ببینیــد ، این موضوع به نحــوه نگهداری از 
پل بســتگی دارد. ســازه های این چنینی در 
این مقیاس در همه جای دنیــا نیاز به تعمیر و 

نگهداری مرتب و پیوسته دارند.
.اگر از این پل بخوبی نگهداري شود تا بیش از 
صدسال مي تواند باقی بماند ولي اگر به امان خدا 
رهایش کنند قطعاً به مشکل بر خواهد خورد و 

این ربطی به طراحی معماری آن و من ندارد.
.بهتر اســت این موضوع را از مدیران اراضي 
عباس آباد بپرسید که برای تعمیر و نگهداری 
آن چه برنامه ای دارند،  من واقعاً پاسخی برای 

این پرسش شما ندارم. 

   آیا از بین اقوام،دوستان ، آشنایان 
و یا همکارانتان بویژه در روزهاي نخست 
افتتاح پل کسي بوده که نقصی احتمالی در 

پل ببیند و بعد به شما ایراد بگیرد ؟
تنها ایرادي که شــاید خیلي هــا از پل می 
گرفتند این بود که مي گفتند ســازه آن خیلی 
زمخت و سنگین به نظر مي رسد و چشم انداز 
را خراب کرده است. که من دو جواب برای آن 
دارم: اول اینکه تهران براي ماشین ها طراحي 
شده است.در سال 1968 مســتر پلان تهران  
ویکتور گروئن طراح اتریشی الاصل که دفترش 
در لوس آنجلس مستقر بود طراحی کرده است 
.آن زمان همه در مورد آمدن ماشــین هیجان 
زده بودند و بســیاری از شهرها در آمریکا نیز با 
اندیشه اولویت دادن به ماشــین طراحي مي 
شد و متاسفانه تهران هم به یک شهر اتومبیل 
محور تبدیل شده اســت . در همه جا اتوبان ها 
همه همســایگي ها را خراب کردند، گذشتند. 
حالا دیگر کمتر کسی را می بینید که  با حمل 
و نقل عمومي تردد کنــد .از طرفی دیگر پیاده 
روها مناسب نیست و اصلًا مسیري وجود ندارد 
که بتوانند پیاده از آن بگذرند. انگار تنها قشــر 
متوسط و مستضعف جامعه باید از حمل و نقل 
عمومي استفاده کنند. در مورد پل هم این چشم 
انداز تنها براي کساني که داخل ماشین هستند 
خراب شده است.کســی که تا دیروز از مسیر 
اتوبان همت یا مدرس می گذشته و کوه ها را می 
دیده و هیچ  مانعی مقابلش قرار نداشته حالا  این 
پل  را در مقابل خود مي بیند و البته همچنان هر 

آنچه قبلا می دیده را هم می بیند.

 مي گفتند سال اول افتتاح پل 4 میلیون نفر بر روی آن رفته اند .نمی 
دانم اگر این آمار درست باشد و 4 میلیون نفر از آن بالا چشم اندازهای 
لذت بخش اطراف  را ساعت ها تجربه کرده باشند و لذت ببرند و آرامشی 
را  تجربه کنند ارزش بودن چنین سازه ای را ندارد؟ چرا نباید به اهمیت 
این موضوع فکر کنیم و دایم از خراب شدن چشم انداز برای کسی که 
درون اتومبیل اش نشسته و قرار بوده چند دقیقه از آنجا عبور کند گله 
کنیم؟ به نظر من فرهنگی که پشت این نوع نگاه است خیلی غم انگیز 
اســت. روزی در یک آژانس از اتوبان همت از کنار پل می گذشتیم از 
راننده آژانس که من را به مقصد می رساند پرسیدم شما تا حالا روي این 
پل رفته اید؟ هنوز سوالم تمام نشده گفت: نه ! مگر ماشین هم روی آن 

مي رود؟
به او گفتم نه باید پیاده رفت .این راننده همیشــه خودش را در یک 
ماشین مي بیند و اصلًا به این فکر نمي کند که مي تواند از اتومبیلش 
پیاده شود و یک فضاي دیدنی را تجربه کند.این ایراد شهرسازي ماست 
.امروز در تمامی دنیا برنامه ریزان شهری به دنبال آن اند که به پیاده ها 
اهمیت دهند و محل هایی را تعریف کنند که تنها پیاده بتواند از آن عبور 
کند و امکان عبور اتومبیل از آن وجود نداشته باشد.اما در تهران هنوز 
اتوبان ساخته مي شــود. و در پیاده رو ها هم که موتورسوارها با خیال 

راحت می رانند و می روند.
 صرفنظر از این مســاله ، نکته دیگر موضوع محاسباتي پروژه است 
همانطور که قبلًا هم اشاره کردم یک گروه ایتالیایي با یورو کد بر روی 
پروژه کار کردند و یک گروه مهندسي ایراني هم باید طرح را بر اساس 
کدهاي ایران تایید می کرد. کدهاي ایران هم گویا ترکیبی اســت از 
کدهاي آمریکا و انگلیس. کاری که مهنــدس ایتالیایي ارایه کرده بود 
سبکتر بود ولي براي اینکه مهندس ایراني کارش را تایید کند ناچار شد 
طرح را سنگین تر کند. چون مبنای کد مورد نظر مهندس ایراني و تایید 
آن سنگین تر بودن کار بود .این هم از معضلاتي است که شاید طرح آن 
توسط شما بتواند مفید باشد و به حل این مشکل کمک کند.مي گویند 
چرا در اروپا سازه ها سبکتر و شکیل ترند و در ایران اینقدر سنگین. یک 
دلیل آن، همین کدهای آپدیت نشده است .من مهندس سازه نیستم که 
بتوانم با شما از جزییات این مسایل صحبت کنم ولي برخی از همکاران 
ایراني ما که در حال حاضر در آلمان کار مي کنند مي گویند در برخی 
موارد نیرویی که در ایران روي ساختمان مي بینیم 7برابر نیرویي است 
که در آلمان در نظر مي گیرند. پس معلوم می شود که می توان سبکتر 
هم ساخت. یکي دیگر از دلایل این مساله می تواند کیفیت پایین ساخت 
باشد، که تلاش می شود با ضریبهای اطمینان آن را جبران کرد .دلیل 
دیگر آن مباحث فرهنگي اســت.اینکه هنوز فرهنگ ما فرهنگ آجر و 

سنگ و فرهنگ ساخت مصالح سنگین است.
اینکه هنوز تصور می کنیم هر چه ســاختمان ســنگین تر باشــد 
کیفیتش هم بهتر است.بویژه آنکه کشــور ما در منطقه زلزله خیز قرار 
 دارد. در صورتي که اینطور نیست. مثلًا در ژاپن از سازه سنگین استفاده 
نمی شود و این کشور تلفات زلزله را با  استفاده از سازه های سبک حل 

کرده است.
در نهایت از همه این صحبت ها گذشته دلیل موفقیت پل طبیعت 
همدلی بیــن کارفرما، گروه معماری، گروه ســازه و گروه ســاخت و 
پیمانکاری بود. اگر این همدلی در رسیدن به یک هدف مشترک در میان 

نبود، قطعاً امروز این پروژه ساخته نشده بود. 

سال اول افتتاح 
پل 4 میلیون نفر 
بر روی آن رفته 
اند. نمی دانم اگر 
این آمار درست 
باشد و 4 میلیون 
نفر از آن بالا 
چشم اندازهای 
لذت بخش طبیعی 
را ببینند ، لذت 
ببرند و آرامشی را  
تجربه کنند ارزش 
بودن چنین سازه 
ای را ندارد؟ چرا 
نباید به اهمیت 
این موضوع فکر 
نکنیم و دایم از 
خراب شدن چشم 
انداز برای کسی 
که درون اتومبیل 
اش نشسته گله 
کنیم.به نظر من 
این نگاه فرهنگی 
دیگر خیلی غم 
انگیز است
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•   شهرهایمان فرانکنشتاین شده اند 

حامد مظاهریان، معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازي
•    مهندس و مهندسی از منظر رهبر معظم انقلاب

•    رئیس پژوهشگاه میراث فرهنگی در گفت و گو با » شاخص «: 
معماری باید لباسی باشد به قامت زندگی

•    سلطه سلایق نوکیسه ها بر معماری
•    دکتر مهدی حجت: 

کاش معماری  تبدیل به نان، آب، عسل و شیر شود
•    حل معما به شیوه شاگرد استادی؛ 
رمز گشایی معماری خانه لاجوردی زاده 

•    بهینه سازی مصرف آب در ساخت و ساز در گفت و گوی »شاخص« با پروفسور پرویز کردوانی: 
مهندسان باید مصرف آب را در کشور مهندسی کنند
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فرانکنشــتاین معروف ترین اثر نویســنده 
انگلیســی مری شــلی اســت. فرانکنشتاین 
دانشمند جوان و جاه طلبی است که با استفاده از 
کنار هم قرار دادن تکه های بدن مردگان و اعمال 
نیروی الکتریکی و الکتریسیته جانوری زنده به 
شکل یک انســان و با ابعادی اندکی بزرگ تر از 
یک انسان معمولی می سازد. موجودی با صورتی 
مخوف و ترســناک که بر همه جای بدنش رد 
بخیه های ناشی از دوختن به چشم می خورد. 
این موجود تا بدان حد وحشــتناک است که 
همگان، حتی خالقش از دست شرارت های او 
فرار می کنند. هیولایی که خالقش نیز نمی تواند 
آن را کنترل کند و خود مقهور آن می شود. در 
طی زمان به آن موجود نام خالقش را نســبت 
می دهند و از اینجاست که فرانکنشتاین به دایره 
لغات راه پیدا می کند و آن را اولین اثر ژانر علمی 

تخیلی خطاب می کنند. 
ما شهرهایی ساخته ایم که اجزای ناهمگون 
دارند. مانند فرانکنشتاین رمان هستند. خالقان 
آن ها دیگــر توانایی کنترل آن هــا را ندارند و 
اجزای ناهمگون شان را به هم وصل کرده است. 
این موجود می تواند گاهی اوقــات رفتارهای 

شهرهایمان
فرانکنشتاینشدهاند
حامد مظاهریان | معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازي|

جنون آمیزی در ارتباط با شهروندان و خالق خود بروز دهد. یکی از این 
عناصر ناهمگون در شهرهای ما، بناهای بلند و مرتفع آن است. بناهای 
بلندی که بر مبنای استفاده بهینه از زمین و تمرکز فعالیت ها حادث شده 
و خود می تواند عناصر مفیدی برای یک ابرشهری مانند تهران باشد. اما 
آن ها به دلیل ناهمگونی، تبدیل به مزاحمی برای شهرهای ما شده است.
در سال های گذشته کلان شهرهای کشــور به دلایل گوناگون به 
شــهرهایی بی قواره تبدیل شــده و انواع معضلات زیست محیطی، 
ترافیکی، بهداشــتی و اجتماعی آن را احاطه کرده اســت. فربه شدن 
غیراصولی و توسعه قارچ گونه جغرافیای این شهرها، آن هم بدون توجه 
به منابع انرژی، آب، حمل و نقل، هنجارهای اجتماعی و اثرات زیست 
محیطی آن که عمدتاً ناشی از نبودن برنامه های آینده نگرانه و ضعف 
مدیریت است، این شهرها را آبستن وقوع رخدادهایی ناگوار کرده است؛ 
رخدادهایی که برخی نشانه های آن آشکار شــده و اگر امروز چاره ای 
برای پیشگیری آن ها نیندیشیم، در سال های آینده مهارشان دشوار و 

چه بسا ناممکن خواهد شد. 
ساخت و سازهای بی رویه و غیراصولی به ویژه بدون توجه به تذکرات 
دلسوزانه کارشناسان و بی اعتنایی به اصول معماری ایرانی و اسلامی، 
این شهرها را به شهرهایی بی روح، ناهمگون و بی دفاع در برابر آسیب ها 

و تهدیدها تبدیل کرده است. 
این مقوله به معنای نفی موضوعاتی چون بلند مرتبه سازی نیست ، 
بلند مرتبه سازی نه تنها بد نیست بلکه در کلانشهرهایی که با محدودیت 
زمین مناسب مواجه اند از راهکارهای بهره وری هرچه بیشتر از فضای 

ساخت و سازهای 
بی رویه و 
غیراصولی به ویژه 
بدون توجه به 
تذکرات دلسوزانه 
کارشناسان و 
بی اعتنایی به 
اصول معماری 
ایرانی و اسلامی، 
این شهرها را 
به شهرهایی بی 
روح، ناهمگون 
و بی دفاع در 
برابر آسیب ها و 
تهدیدها تبدیل 
کرده است
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موجود به شمار می رود اما مشکل از آنجا آغاز می شود که برخی از مدیران 
شــهری حتی در تدوین طرح تفصیلی هم قواعد ابتدایی شهرسازی را 
درنظر نمی گیرند و مجوز بلند مرتبه سازی را در مناطقی صادر می کنند 
که هیچگونه تناسبی با وضعیت و نقشــه و زیرساخت های آن مناطق 

ندارد.
به این ترتیب نحوه بلند مرتبه سازی تنها سود سازنده تامین می شود 
و ساکنان چنین ساختمان هایی با مشــکلات عدیده ای از قبیل افت 
فشار و قطعی آب، نوسانات و خرابی های مکرر در برق شلوغی و ترافیک 
در محله هایی که کششــی برای این جمعیت فزاینده را ندارد، روبه رو 
می شوند. به علاوه اگر در کلان شهرهای کشور زلزله ای رخ دهد معلوم  
نیســت چگونه می توان به جمعیتی که در کوچه هــای تنگ و باریک 

امدادرسانی کرد.
متاسفانه سازندگان با شعار بلند تر بساز تا به صرفه باشد به دنبال سود 
بیشــتر اند و هر تخلفی را که از نظر اقتصادی به صرفه باشد برای خود 
مجاز می دانند. وظیفه مدیریت شهری است که در مقابل سودجویی ها 
ایســتادگی کند و منافع بلندمدت شهر و شــهروندان را به سود آنی 

سازندگان ترجیح دهد.
فراموش نکنیم به موضوع بناهای بلند نه به عنوان یک پدیده مضموم 
بلکه به عنوان یک فرصت باید نگریست، فرصتی که تنها با رعایت ضوابط 
و مقررات بالادستی طرح های جامع و تفصیلی شهری که به طور خاص 
برای  زون های بلندمرتبه سازی پیش بینی شــده اند لحاظ می شوند. 
زون های شهری که کلیه زیرساخت های تاسیسات زیربنایی و ترافیکی 

آن برمبنای مدیریت بحران و شــکل کالبدی 
خاص این مناطق شــکل گرفته باشــد. گفته 
می شــود که ما عنوان یازدهمین کشور دنیا از 
نظر تعداد بناهای بلند را در اختیار داریم اما هنوز 
جایگاه مناســبی از نظر ساماندهی و زیباسازی 
شهر با استفاده از این گونه بناها را در دنیا نداریم.
امیدواریم نگاهی بلند مدت به آینده و استفاده 
از تخصص های مرتبط در ســطح جهانی، نور 

بیشتری بر مسایل بناهای بلند بتاباند.
آینده پژوهــی از رویکردهای نوین مدیریت 
در جوامع در حال توسعه و توسعه یافته است و 

ضرورت دارد ما نیز به آن توجه کنیم. 
امروز وقت آن است تا مدیریت شهری کلان 
شهرها با امکانات وسیعی که در اختیار دارد و با 
استفاده از کارشناسان مستقل و کاردان، خطرات 
و معضلاتی را که پیش روی این شهرهاســت، 
پیش بینی کرده، به نحو مقتضی در مورد آن ها 

چاره اندیشند.

آینده پژوهی 
از رویکردهای 

نوین مدیریت در 
جوامع در حال 
توسعه و توسعه 

یافته است و 
ضرورت دارد ما 

نیز به آن توجه 
کنیم
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   آیا رابطه پدرانه ای بین معمار و اثرش وجود دارد؟
برای پاسخ به این پرسش باید نگاهی داشته باشیم به اینکه معمار با 
فراهم کردن اثر معماری چه مسوولیتی دارد و چگونه باید آن را انجام 
دهد؟ بر خلاف آن چیزی که این روزها در دنیای معماری بســیار زیاد 
مورد توجه قرار گرفته، هدف اصلی شــکل دادن به زندگی انســان ها 
و تبدیل کردن آن به شکل یک بنا اســت. هر علمی یک موضوع دارد. 
متاسفانه به جای اینکه موضوع علم معماری شکل دادن به زندگی انسان 
باشد، تبدیل به شــکل بنا شده است. در دست 
معمار هیچ چیز جز شکل بنا وجود ندارد و غیر 
از آن وسیله ای در اختیار ندارد. اما همان ابزاری 
است در دست او برای شــکل دادن به زندگی 
انسان. شکل اثر هدف نیســت، بلکه وسیله ای 

است برای دست یابی به هدف.

   بزرگترین مشــکل حوزه آموزش 
معماری را چه می دانید؟

بزرگترین نقصی که در حوزه آموزش معماری 
وجود دارد، غیبت انســان از داخــل معماری 
اســت. این فقدان سبب شده اســت که معمار 
همه توجهش به هوسرانی فضایی تبدیل شود و 
معماری گرفتار و درگیر رسیدن به سودهای زودگذر شود. بساز بفروشی 
جای معماری را بگیرد و مهندسی، عنصر سست معماری را به کناری 
زده و تمام مسوولیت ساخت و ساز را نه تنها در ایران که در بیشتر مناطق 
جهان بر عهده بگیرد. این ناتوانی که در حوزه معماری اتفاق افتاده سبب 
این شده اســت که ما معمارها بود و نبودمان در ساختمان سازی زیاد 
تفاوتی نداشته باشد. طبق تعریفی که برای خودمان کرده ایم، معماران 
را آرایشگران ساختمان می دانیم. یعنی باید ساختمان کارهای اولیه اش 
انجام شود، به سرانجام برسد و بعد معمار آن را زیبا کند. برای همین بود 
و نبود معمار در ساختمان زیاد تفاوتی ندارد. علاوه بر اینکه ممکن است 

دکتر مهدی حجت:

کاشمعماریتبدیلبه
نان،آب،عسلوشیرشود

سعیده سمیعی: اینکه طراحان خانه ها و فضاهای شهری مان شناخت کاملی از ما انسان ها داشته باشند بسیار مهم است. 
در آن صورت با توجه به فرهنگ مان، نگاه مان به زندگی و امکانات جغرافیایی و معیشتی معماران فضاهایی را طراحی می کنند 
که زندگی در آن لذت بخش تر از گذشته خواهد شد. دکتر محمدمهدی حجت، معماری زبده و از رؤسای سابق و از بنیان گذاران 
سازمان میراث فرهنگی و قائم  مقام سابق سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری است. صحبت های این عضو هیأت 
علمی پردیس هنرهای زیبای دانشگاه تهران، پیرامون رابطه بین آموزش معماری و سازمان نظام مهندسی را از نظر می گذرانید.

کارهایی که یک معمار در ساختمان انجام می دهد را یک بساز و بفروش 
به واسطه تجربه اش به راحتی انجام دهد. اینجاست که کلًا بودن نظام 
مهندسی زیر سوال می رود. اینکه چه کار خاصی انجام می دهد و یا این 

باور که ساختمان ساختن نیاز به مهندسی و فکر ندارد.
   چرا این اتفاق می افتد؟

برای اینکه تعریف ما از معماری تغییر پیدا کرده است. ما آن چیزی که 
وظیفه مان است را متوجه نیستیم. عرض کردم که معمار هیچ وسیله ای 
غیر از ســاختمانی که طراحی می کند در اختیار ندارد. من معماران را 
به سمت موضوع دیگری متوجه نمی کنم، بلکه منظورم این است که 
هدف معمار از طراحی ســاختمان، بهره برداری انسانی باشد و مراقب 
باشند هدف گم نشود. به وســیله معماری و ساختمان، شکل و سبک 
زندگی مردم از ثانیه تولد و حتی قبــل از آن بخاطر روحیات و زندگی 
مادر، تا لحظه مرگ تحت تاثیر قرار می گیرد. حتی لحظه هایی که فرد 
خواب است هم تحت تاثیر معماری ساختمان است. گرم و سرد بودن، 
نور کم و زیاد و... از جمله این عوامل است و انسان از معماری گریز ندارد. 
معماری حالات و رفتار ما را تعیین می کند. تا لحظه ای که بنا و ساختمان 
پا برجاست، هر فردی که وارد آن شود، تحت تاثیر شیوه معماری معمار 

قرار می گیرد.
در سازمان نظام مهندســی و آموزش هایمان باید به این امر توجه 

داشته باشیم که مسوولیت امر خطیری را برعهده داریم. 
در تمام طول مدت از کوچکترین فضا تا بزرگترین فضا حتی فضاهای 

بیرونی ساختمان تا ابد تحت تاثیر این فضا هستند.
شاید باید معماری را یک پدر خاموش و آرام بدانیم که بدون اینکه متوجه 
باشیم ما را تربیت می کند و مدام در تمام رفتارهای ما تاثیر می گذارد. حتی 
به اندازه ای که فرزند خانواده هایمان هستیم، فرزند خانه هایمان هستیم. 

خانه ها در شکل و کیفیت وجودی ما تاثیر می گذارند.

   چطور می توان معمارانی کارآزموده پرورش و تربیت کرد؟
در تعریف معماری می دانیم که معماری خواست ها و نیازهای انسان 

در سازمان 
نظام مهندسی و 
آموزش هایمان 
باید به این امر 
توجه داشته باشیم 
که مسوولیت امر 
خطیری را برعهده 
داریم
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را با ظرفیت محیط می سنجد. معماری همه حواس انسان را در اختیار 
می گیرد. حس بویایی، حس شــنوایی، بینایی و لامسه. اما باید توجه 
کنیم که حواس انسان ها فقط همین حواس ظاهری نیست.طبق گفته 
مولانا، ما انسان ها 5 حس مسی و 5 حس طلایی داریم. حس طلایی مثل 
امنیت، عدالت، آزادی، بزرگواری، سعه صدر و... که اگر به تمام آورده ها 
و صفات انسانی توجه کنیم، همه حس ها مخاطب ما هستند. یک معمار 
باید تمام حواس ظاهری و باطنی انسان را بشناسد. هم حواس ظاهری و 
هم باطنی. چون معمار می خواهد بوسیله بنا زندگی او را شکل دهد و در 

آن بنا و ساختمان به تک تک حواس پاسخ دهد.
اما ما برای شناســایی این خصوصیات انسان به دانشجوهایمان چه 
کاری انجام داده ایم؟  معماری دو بال دارد. بال حکمت و بال صناعت. بال 
حکمت شامل شناختن انسان و بال صناعت شامل شناخت ظرفیت های 
طبیعی انسان است و درست در محل تلاقی این دو بال معماری اتفاق 

می افتد. جایی که ما به ازای صناعیه، امور حکمتیه را انجام می دهیم.
من آرزو می کنم معماری ها تبدیل به نان، آب، عسل و شیر شود که 
همه فرهنگ ها در همه زمان ها به قدری بین این ها و بدن انسان تناسب 

وجود دارد که کسی با آنها به مشکلی برخورد نمی کند.

   به نظر شما آیا معماری ما می تواند به سمت متعالی کشیده 
شده و در خدمت انسان با تمام استعدادهای وجودی اش باشد؟

بله، حتماً اما چون این کارها احتیاج به شــناخت معمار از انسان و 
ظرفیت های او دارد کاری دشوار است. به خاطر همین دشواری از آن 
دور شده ایم و تبدیل به چیزی شده ایم که خودمان می خواهیم. حتی 
شاید بتوان با اطمینان گفت که اصلی ترین غایبی که در مساله آموزش 

معماری دیده می شود، مساله توجه به ظرفیت های انسانی است.
ریشه معماری »ع م ر« است، یعنی به فعلیت رساندن استعدادهای 
بالقوه هر چیزی. اســتعدادهای بالقوه انســانی را شناختن و به فعلیت 
رســاندن آن ها یعنی معماری کردن. من معتقدم که یک پنجره خوب 
می تواند آدم را عاشــق کند. اگر بچه ای از کودکی مقابل پنجره خوب 
قرار بگیرد و در فصل های مختلف آن را نظاره کند و بزرگتر شــود و او 
را ببیند، حالش خوب می شود. بچه در یک فضای خوب و ایده آل شاعر 
می شود، فیلسوف و هنرمند می شــود و تمام استعدادهای وجودی اش 
ظاهر می شــود. اما با انجام ندادن معماری خوب، ظلم بزرگی در حق 
بشر انجام داده و تمام استعدادها را از بین می بریم. حتماً باید آنچه انجام         
می دهیم مســوولانه و در راستای شــناخت و پرورش انسان باشد. در 
دانشکده های معماری به نحوه بکار بردن مجموعه استعدادهایی که در 
طبیعت است، مثل شناخت مصالح، انواع فناوری و... باید توجه ویژه ای 
شود. معمار بدون صناعت بی معناست. بسیاری از اوقات ما آن را انتخاب 
می کنیم. خواسته های ما بیشتر و بیشتر شد و معماری با توجه به معنای 
آن به نیازهای انسانی مان پاسخ داد. معماری یعنی توجه به شناسایی و 
درک حقیقی همه استعدادهای بالقوه انسانی. در رشته معماری نیاز است 

که این بعُد شناخت انسان و ظرفیت ها و جهت مطلوبش را بشناسیم.

   چطور شناخت انسان در معماری ساختمان اثر گذار است؟
به نظر مــن اینکه یک معمار و طراح متوجه باشــد که طراحی یک 
چایخانه در فضای ورودی یک بیمارســتان با طراحی یک چایخانه در 
فضای ایستگاه قطار متفاوت است، بســیار مهم است. یک معمار باید 
درک و شناخت درستی از روحیات و حالات فردی داشته باشد که در 
یک بیمارستان یا ایستگاه قطار چای می نوشد داشته باشد و بر آن اساس 
طراحی مناسب کند. یا توجه به ورودی مهد کودک یعنی توجه به بعُد 
انسانی. برای فهم این بعُد انسانی نیازمند به شناسایی عواملی هستیم. 
زندگی حالات و رفتار انسان. شکل زندگی انسان از سه عامل اصلی تاثیر 

می پذیرد. عوامل مکان زمان و باور.
مکان یعنی جغرافیای محیط و بستری که انسان در آن رشد کرده 
است. محلی که انسان در آن رشد پیدا کرده به قدری در آن فرد تاثیر 
می گذارد که تمام روحیات و حالات او را تحت تاثیر قرار می دهد. رفتار، 
تغذیه، گویش و... افراد در شهرها و مناطق مختلف جغرافیایی تابعی از 
آن موقعیت و محل است و با هم متفاوت است. بسیاری معتقدند انسان 
فرزند پوسته زمین است. یعنی تمام رفتار ما متاثر از بستری است که 
از آن به وجود آمده ایم. مساله دوم تاریخ و زمان است. یعنی من نقطه 
ای هستم در انتهای خط، پس در هر جهتی نمی توانم حرکت کنم. اگر 
برای بهتر شدن حالمان به یک روانشناس مراجعه کنیم، از گذشته ها 
و ریشه های کودکی مان سوال می کند. یعنی یقین دارد و ما هم به این 
باور رسیده ایم که رفتار امروز ما متاثر از کودکی ما است. یک ملت هم 
گذشته ای داشته است. یقین بدانید اتفاقات گذشته حتی حمله  مغول ها 

به ایران در کیفیت تصور ما به جهان امروز موثر 
است. وقتی حادثه خیلی بزرگ بوده، در ما و رفتار 
ما تاثیر دارد. کسی که معمار است باید بفهمد 
شکل زندگی متاثر از این عوامل است. بسیاری از 
رفتارهای ما تحت تاثیر باورها و اعتقادات ما است. 
اگر فردی مایل است به سراغ معماری ایرانی و 
اسلامی برود، تاریخ ضربدر جغرافیای ایران، را 
باید در نظر داشته باشد.اینکه ایران کجا است و 
چه بر آن گذشته است. اسلامی اش هم می شود 

اعتقادات ما چه تاثیری بر آن داشته است.
ما به عنــوان یک معمار باید انســان را مورد 
شناســایی قرار بدهیم و ظرفیت های عمومی 
انســان را بشناســیم. ظرفیت های تخصیصی 
ایران را بشناسیم. به عنوان تکلیف معمارانه، یک 
معمار باید سعدی را بشناسد، مولانا و حافظ را 
بفهمد و به همه جای ایران ســفر کرده باشد. او 
باید ظرف برای مرغ باغ ملکوت درســت کند و 
آن مرغ را به خوبی بشناســد. معمار باید از راه 
توجه به آثار هنرمندان بزرگ، هنر و دانش آنها را 
درک و کسب کرده و خودش را آغشته به انسان 

فرهنگی کند.
تنها در آن صورت اســت که معمار اجازه و لیاقت پیدا می کند تا به 

دیگران بگوید که چگونه زندگی کنند.

   نقش سازمان نظام مهندســی در زمینه ارتقای معماری 
چیست؟

ما در حوزه معماری کف و میزانی نداریم و هر کسی با اندک تجربه ای 
می تواند در ایــن زمینه خود را صاحب نظر بداند. اینجاســت که نظام 
مهندسی وارد عمل می شود و کف را مشخص و تعیین می کند. معمار 
باید حداقل هایی داشته باشــد تا اجازه و مجوز کار و ساختمان سازی 

داشته باشد.
بســیاری از آثاری که در کشورهای پیشــرفته قرار دارد نه به دلیل 
قابلیت فوق العاده معماری، بلکه به دلیل اجرای بسیار تمیز و دقیق آن 
حایز اهمیت هستند. نظام مهندسی روی مواد و مصالح باید دقت بسیار 
داشته باشــد. در حوزه افراد هم همینطور. باید در حوزه مهندسی هم 
مانند پزشکی و ســایر علوم همه ملزم به رعایت استانداردهای باشند. 
دانشکده های معماری باید ابتدا انسان سازی و انسان شناختی آموزش 
دهند و ســپس کمک کنند تا معمار آینده طعم شیرینی از تناسبات 

انسانی را درک کند.

بزرگترین نقصی 
که در حوزه 

آموزش معماری 
وجود دارد، غیبت 

انسان از داخل 
معماری است. این 
فقدان سبب شده 
است که معمار 
همه توجهش به 
هوسرانی فضایی 

تبدیل شود و 
معماری گرفتار و 
درگیر رسیدن به 

سودهای زودگذر 
شود
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   آقای مهندس، به نظر شما سبک زندگي در جامعه، چطور 
با معماري آن جامعه گره مي خورد؟

معماری باید لباسی باشــد به قامت زندگی و سبک زندگی روشی 
اســت که همه مراتب زندگی را به مثابه یک کیفیت، از مادی ترین تا 
معنایی ترین مراتب، پاسخ می دهد. زندگی در واقع روش پاسخ به همه 
نیازهای انسان است که تأمین کننده آسایش در مراتب مادی و آرامش 

در مراتب معنایی است.

   یعنی ما توانسته ایم آسایش و آرامش را به عنوان دو مولفه 
اساسي در معماري آثار امروزمان محقق کنیم؟

خیر، ساختمان های امروزی عموماً قصد پاسخگویی به مراتب مادی 
زندگی و به عبارتی وجه آسایشی را دارند و اساساً مساله آرامش در آن 

مفقود است. 

   چرا جامعه معماري امروز ما تسلیم سبک خاصی از زندگي 
شده اســت که اگرچه رفاه به همراه دارد اما آسایش و آرامش 

واقعی را به ارمغان نمی آورد؟
همانطور که عرض کردم تمام تلاش برای پاسخ به نیازهای مراتب 
مادی متمرکز شده است. گو اینکه همین مرتبه هم به کیفیت مناسب 
پاسخ داده نمی شــود. در معماری امروز با توسل تصنعی و ناموزون به 
دستاوردهای فناوری می کوشیم آسایشی که آنان به همراه می آورند 
را تحصیل کنیم. به عبارت دیگر بسیاری مواقع با معماری نمی خواهیم 
نیازهایمان را مرتفع کنیم بلکه از فناوری استمداد می طلبیم تا مساله ما 
را حل و فصل کند. یک مثال در این زمینه مواجهه با سرمایش و گرمایش 
در ساختمان است. معماری امروز هیچ تدبیری برای مصونیت ساختمان 
از گرما و ســرمای محیط ندارد و این وظیفه مطلقاً بر دوش تجهیزات 
تکنولوژیک گذاشته شده اســت، بطوری که اگر برق قطع شود در آن 

رئیس پژوهشگاه میراث فرهنگی در گفت و گو با » شاخص «

معماریبایدلباسیباشدبهقامتزندگی
مریم احمدی شیروان: امروز به طور اتفاقی چشمم به مطلبی افتاد که نوشته بود: »شیوع بیماری افسردگی با طبقه  آپارتمانی 
که افراد در آن زندگی می کنند ارتباطی مستقیمی دارد«. یعنی هر چه طبقه زندگی بالاتر، ابتلا به افسردگی و بعضی مشکلات 
روحی و روانی بیشتر. ناخودآگاه یاد خانه مادربزرگم افتادم. آنجا که همه چیز آن عمر دارد، حرف دارد، برکت دارد. رد پای فناوری 
هنوز در آن کم رنگ است. حیاط هست، حوض هست، ماهی هست. کوزه های مملو از ترشی، باغچه های سبز و پرُگل و بوی خوش 
یاس آن هم نه از شیشه عطر که از یاس کنار باغچه. شاید دانشمندان روزی کشف کنند حصیر پهن شده گوشه حیاط و چای تازه 

دم روی سماور خود دارویی برای آرامش روح و روان است.
اما این روزها همه اسیر طبقات هستیم. اسیر چهاردیواری هایی چیده شده روی هم و ارتفاع گرفته تا قعر آسمان. برای آنکه 
ریشــه های گرایش مردم به خانه های مدرن و فاصله گرفتن آن ها از بافت ســنّتی و تاثیر این خانه ها بر سبک زندگی را بدانیم 
گفت گویی داشتیم با مهندس سید محمد بهشتی. او که عضو هیأت علمی دانشگاه شهید بهشتی،عضو پیوسته فرهنگستان هنر، 
رئیس دانشنامه تاریخ معماری شهر سازی ایران زمین و رئیس پژوهشگاه میراث فرهنگی است حرف های شنیدنی ای داشت. 

آنچه در زیر می خوانید بخشی از گفت وگوی مفصل ما با ایشان است.

ساختمان بیش از چند دقیقه نمی توان دوام آورد.

   چگونه مي توان سبک زندگي ایراني با ارزش هاي مذهبي 
را در جامعه زنده کرد؟ 

ســبک زندگی ایرانی متأثر از فرهنگ ایرانی است. وقتی صحبت از 
فرهنگ ایرانی می کنیم شامل همه آن چیزهایی می شود که متضمن 
آســایش و آرامش زندگی در ســرزمین ایران اســت. از جمله عوامل 
تضمین کننده آشنا شدن به باورهای دینی است. پس کافیست ما آن 
شکل از زندگی را که متضمن آســایش و آرامش است به جا بیاوریم و 
معماری را لباسی کنیم به قامت آن. طبیعتاً وقتی آنرا به جا نمی آوریم 

لباسی که برایش فراهم می سازیم هم به قامت آن موزون نیست.
در عین حال باید توجه داشته باشــیم که آموزه های دینی هیچگاه 
عین به عین در سبک زندگی انعکاس پیدا نمی کند. برای همین الزامی 
هم ندارد در معماری مستقیماً منعکس  شود. شاهد آن هم یکی اینکه 
با وجود اشــتراک آموزه های دینی در سرزمین های اسلامی اما سبک 
زندگی و معماری آنان بسیار متفاوت است. حتی در مسجد که با یک فعلِ 
واحد سر و کار دارد هم معماری مساجد از ختن تا آندلس کاملًا متنوع 
است. چرا که در واقع آن آموزه های دینی در هر قلمروی فرهنگی ابتدا 
فرهنگی می شود و سپس صورت سبک زندگی پیدا می کند. به همین 
دلیل هم درست تر آن اســت که آن را تبعیت سبک زندگی از فرهنگ 

دینی بگوییم.

   نقش فناوری پرُ شــتاب در تغییر و آشفتگي در سبک 
زندگي و معماري چیست؟

فناوری ها قرار است قاتق نان ما باشد نه قاتل جان ما. به عبارت دیگر 
قرار اســت مشــکلات حیات مادی ما را به صورت ارزان تر و پایدارتر و 
ایمن تر مرتفع کند. بنابراین عمدتاً تأثیرِ آن بر سبک زندگی روی مرتبه 
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حیات مادی و تأمینِ آســایش خواهد بود. در صورتی که عملًا کیفیت 
بهره گیری از فناوری های نو در زندگی جاری عمدتاً پرهزینه و ناپایدار و 

نا امن است. به نظر من مواجهه ما با آن منفعلانه بوده است.

   وابستگي به فناوری و استفاده از آن در معماری تا چه حد 
مجاز است؟

استفاده از فناوری روز در معماری کنونی در صورتیکه حلّال مشکلات 
باشد و امکانات را ارزان و پایدار و ایمن در اختیار ما قرار دهد الزامی است.

   شــما در جایی می گویید: »حالمان خوب نیست، انسان 
ایراني دچار فراموشــي شده اســت، به همین دلیل سبک 
زندگي اش را نمي شناسد.« پرسشی که پیش مي آید این است 
که با توجه به آنچه ارایه داده ایم حالمان خوب نیست یا آدم هاي 

خوبي نیستیم؟
در زبان فارسی وقتی می گوییم کســی حالش خوب نیست، یعنی 
حالش خوب نیست نه اینکه آدم خوبی نیست. ما در دوران معاصر چه در 
پاسخگویی به نیازهای مرتبه مادی و چه غفلت از نیازهای مرتبه معنایی 

دچار بدحالی شده ایم.

   نقش رسانه ها را در زمینه تبدیل حال بد به حال خوب، 
چگونه مي بینید؟

معماری خوب به نحوی که متضمن آسایش و آرامش باشد در اذهان 
عمومی جامعه امری »فراموش شده« اســت. از کارهای نافع رسانه ها 
مددرسانی در »به یاد آوردن« اســت. این که چه در مرتبه مادی و چه 
معنایی نمونه های خوب برای یادآوری را توصیف و تشریح کنیم کمک 
کننده است. در زمینه مرتبه معنایی از آنجا که تغییر و تحول در آن ربطی 
به تحولات تکنولوژیک ندارد و بسیار بطئی اتفاق می افتد، رجوع به آثار 

تاریخی گذشته نزدیک می تواند مفید باشد. در زمینه مرتبه مادی هم به 
نمایش درآوردن و مطرح کردن نمونه های سالم معدودی که در عرصه 

معماری مطرح است بسیار مفید و موثر خواهد بود.

   نظام مهندسی ساختمان چگونه می تواند به رهایی از این 
آشفتگی در معماری کمک کند؟

یکی از اقدامات مهم پذیرفتن این اســت که رشته معماری نیازمند 
نظام مستقل است و ذیل نظام مهندســی قرار دادن آن مترادف خالی 
کردن آن از معناست. زیرا کل شاخه های مرتبط با ساختمان سازی که 
در نظام مهندسی فعالیت می کنند اگر تابع نعل به نعل نظام مهندسی 
مأموریت خود را انجام دهند، در بهترین حالت پاسخگوی مراتب مادی 

هستند و نه بیشتر.
دیگر اینکه نظام معماری اگر روزگاری تحقق یابد، باید متوجه باشد که 
سنگ بنای آن بر دفاع از کیان معماری مبتنی است. معماری به عنوان 
ضامن کیفیت بنا چه در مراتب مادی و چه معنایی و همچنین حق مردم 

نسبت به این کیفیت است.

   اگر شــیوه زندگی طی قرن اخیر دچار تحولات مشهود 
و ملموس شده اســت، تغییر و تحولات شیوه زندگی بر نظام 

فضایی– کالبدی زندگی مردم چه تاثیراتی را می گذارد؟
شــیوه زندگی فقط در طی قرن اخیر دچار تغییر و تحول نشده بلکه 
در طول تاریخ شاهد تداوم تغییر و تحول آن هستیم. البته تحولات قرن 
اخیر ملموس تر و به مراتب سریع تر بوده که عمدتاً متأثر از تحولات حوزه 
فناوری هاست. مثلاً روزگاری این امکان که در فصل سرما همه خانه را گرم 
کنیم یا در تابستان همه فضای خانه را خنک کنیم، وجود نداشت. طبیعتاً 
در آن خانه ها یک کانون گرما مثل کرســی ایجاد و در زمستان حول آن 
زندگی متبلور می شد. یا در فصل گرما کانون های خنک مثل بهارخواب 
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معمار مثل 
کارگردان است 
و طبعاً همه 
رشته های دیگر 
باید در خدمت 
اهداف او باشند 
و اساساً مستقل از 
معماری کارشان 
بی معنا است. اثر 
در مرتبه معنایی 
باید متضمن صفا 
باشد. یعنی باید 
انسان را یاد وطن 
مألوفش بیندازد

و سرداب بود که به آن ها پناه می بردند. یا پخت و پز در الگوهای قبلی به 
ترتیبی بود که محل طبخ خارج از محیط زندگی روزمره قرار داشت. حال 
با کمک تحولات تکنولوژیک می توان آن قبیل دشواری ها را سهل کرد. 
طبیعتاً این موضوع بر شکل معماری و شیوه زندگی تأثیر می گذارد. اما 
همه اینها محدود به مرتبه مادی است. متأسفانه آنچه در تحولات این قرن 
بیش از همه نگران کننده است، انصراف از مرتبه معنایی زندگی است. مثلا 
الگوی زندگی ما با توجه به ویژگی فرهنگی رندی یا پرده پرده بودن اقتضا 
می کند خانه به دو فضای خصوصی و غیرخصوصی یا اندرونی و بیرونی 
تقسیم شود. در عین اینکه معماری ما در صورت ظاهر درونگرا و پشت به 
بیرون است ولی وجود بیرونی همیشه زمینه مساعدی برای حشر و نشر با 
غریبه و بیگانه درون خانه ایجاد می کرد. این ویژگی در معماری ما همیشه 
انعکاس داشته است؛ چه بنا بر شواهد باستان شناختی از دوران هخامنشی 
و چه بنا بر شواهد عینی در دوران اسلامی. ما امروز هم هنوز این ویژگی 

را از دست نداده ایم. 
از سوی دیگر در تجربه پیش از دوره جدید، ایرانی ها با توسل به مبلمان 
منعطف این امکان را فراهم می کردند که از یک فضای محدود به بهترین 
وجه بهره بگیرند تا تمــام صورت های زندگی 
روزمره مثل خواب، خوردن، و معاشرت محقق 
شود. در صورتیکه وقتی معماران جدید آموختند 
با مبلمان غیرمنعطف طراحی کنند عملًا تمام 
فضای خانه در ساعت های طولانی بلااستفاده 
می ماند. مثــلًا امروزه یک خانــه هفتاد متری 
کوچک به نظر می رســد. در صورتیکه وقتی به 
خانه های قدیمی ایرانی، مثلًا خانه های کاشان، 
نگاه می اندازیم می بینیم ســهم یک خانواده از 
آن خانه بزرگ که به یک خاندان تعلق داشــت 
بیشتر از هفتاد متر نبود در صورتیکه در همان 
فضا زندگی مبسوط و شاهانه ای جریان داشت. 
مقصود از این سخن آن نیست که به استفاده از 
مبلمان دوره قاجار رجعت کنیم بلکه باید امروز 
این هنر را داشته باشــیم که آن الگو را معاصر 

کنیم و بنا به اقتضای روز آن را بازتولید نماییم.

   تاثیراتی که تغییرات شیوه زندگی 
در نظام معماری و فضای زیســتی مردم 
می گذارند صرفاً در حــد یک اعلام نیاز 
از سوی مردم اســت یا خود دست بکار 

تغییرات کالبدی نیز می شود؟
در یک قرن اخیر رفته رفته چون طراحان الگوی خود را از ســبک 
زندگی دیگری برداشــته اند که ویژگی فرهنگی رندی در آنجا وجود 
ندارد، پس خانه های جدید دیگر اندرونی بیرونی ساخته نمی شود. این 
نقصان عملًا سبب شده جامعه ایرانی که نمی تواند از ویژگی فرهنگی 
خود منصرف شود و لباسی متناسب قامت خود نیز پیدا نمی کند، ناگزیر 
متوسل به شیوه های دیگر برای آرامش خود شود. مثلًا تقسیم وسایل 
خانه به برای خود و برای مهمان یا اختصاص بهترین جای خانه به غریبه 
و مهمان روی آورد. این وضعیت آدم را یاد این بیت می اندازد: در تنگنای 

قافیه خورشید خر شود.

   معماران چه نقشــی در پاســخگویی به نیازهای مردم 
براساس شیوه زندگی ایشان دارند؟

نقش اصلی را در حقیقت باید معماران داشته باشند. ولی شرطش 
این است که آن نیازها را خوب بشناسند. معمولاً در مورد نیازهای مراتب 

مادی که محسوس و ملموسند در دانشگاه ها کرسیِ آموزش وجود دارد. 
گو اینکه همان ها هم سبک زندگی مردم جاهای دیگر دنیا را آموزش 
می دهند. مثلاً اصول و اندازه های نویفرت را معیار قرار می دهند که جایی 
برای معماری منعطف ندارد و به طور طبیعی دانشجو را به سمت معماری 
غیرمنعطف می راند. اما از آن مهم تر و سخت تر پاسخ به نیازهای معنایی 
مردم است. معمار باید بتواند نکته نغزی که در شعر عامیانه »در خانه 
ما رونق اگر نیست صفا هست« را درک کند. این رونق معادل آسایش و 
صفا معادل آرامش است. فهمیدن اینکه صفا چیست برای معمارانی که 
در این روزگار به دنیا آمده و درس می خوانند خیلی سخت است. به آن 
ها باید توصیه کرد که به معماری گذشته نزدیک مراجعه کنند که صفا 

داشته تا ساز صفای آنان کوک شود.

   آیا معماران خود به صورت مستقل و مجرد با معماری های 
خود می توانند شیوه زندگی مردم را تغییر دهند و دامنه این 

تغییرات چه میزان است؟
تجربه یک قرن اخیر نشان می دهد که معماران در ایجاد اختلال در 
سبک زندگی بسیار توانمند بوده اند. وقتی می توانند اختلال کنند پس 
می توانند آن را بهبود هم ببخشند. اما بحث این است که اساساً باید به 
صورت یک گفت و گوی جوهری بدان بپردازنــد نه ظاهری. یعنی به 
مفهوم جوهری همدل با محصول شــوند. در این صورت حتماً نتیجه 

مطلوب و مطبوع خواهد بود.

   معماران ایرانی در گذشته چگونه به نیازهای برخاسته از 
شیوه زندگی مردم پاسخ می گفتند؟

در یک تفاهم و توافق جوهری با مردم قرار داشتند. پس وقتی از آن 
ها حرفی یا فعلی سر می زد همان بود که مردم می خواستند. در مفاهمه 
باطنی دل هاشان با هم همراه بود. متأسفانه امروز دل های معماران ما با 

کارفرماها همراه نیست.

   محصول یک معماري خوب داراي چه ویژگي هایي باید 
باشد. فرهنگ، عادت ها، اعتقادات، اقتصاد، روش تامین معاش 

و... چه میزان در معماري مي تواند تاثیر گذار باشد؟ 
همانگونه که گفتم یک معماری خوب واجب مراتب است. در مراتب 
مادی باید پاسخگوی نیازهای مادی در بهترین کیفیت بود. معمار مثل 
کارگردان است و طبعاً همه رشــته های دیگر باید در خدمت اهداف او 
باشند و اساساً مستقل از معماری کارشــان بی معنا است. اثر در مرتبه 
معنایی باید متضمن صفا باشــد. یعنی باید انسان را یاد وطن مألوفش 
بیندازد. معماران گذشته برای آنکه صفا را به خانه بیاورند از پدیده های 
واجد صفا مثل نور و آســمان و آب بهره می بردند که به دلیل لطافت 
حداکثری و کمترین حضور مادی واجد صفا بودند. اگر حیاط مرکزی 
طرح می زدند برای ایجاد محیط مصفا و برای حلقه زدن خانه دور آن بود. 
معماران آن زمان با مسایل خاص خود چنین راه حلی عرضه کرده اند. 
حال معمار امروزی باید متناسب با شرایط امروز همان صفا را تکرار کند. 
مشکل این نیست که زمین برای ساخت و ساز حیاط مرکزی کم است. 

مشکل این است که صفا موضوعیت خود را از دست داده است.

   آیا معمار طراح شکل ساختمان است یا طراح و کسي که بر 
اساس  علم معماري به زندگي انسان شکل مي دهد؟

معمار هم از وجه پاسخ به نیازهای مادی طراح شکل ساختمان است 
و هم کسی است که با پاسخگویی به نیازهای معنایی اهل خانه موجب 
تذکر آن ها نسبت به این نیازها می شود. پس حتی اگر از یادشان رفته 

باشد نیز به یادشان خواهد آورد. 
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نمونه شــایعه ایجاد یک خیابان موجب افزایش 
قیمت زمین های آن منطقه می شود .همین چند 
برابر شدن قیمت زمین بدون اینکه کاری توسط 
مالک یا مالکان انجام شود ضعف قوانین ما در این 
حوزه محسوب می شود. گرچه شهرداری ها حق 
مرغوبیت می گیرند اما ایــن موضوع به هیچ وجه 
قابل مقایسه با ارزش چند برابری ملک نیست .در 
صورتی که اگر میزان واقعی ارزش افزوده از مالکان 
گرفته شود شــهرداری ها نیازی به تراکم فروشی 

نخواهند داشت. 
در حال حاضر نبود قوانین و یا اجرا نشدن آن ها 
مهمترین چالش های پیش روی حوزه شهرسازی 
است . قوانین بسیاری از ادوار گذشته وجود دارد 
که درآمدهایی نظیر عوارض بنزین، راه و...را برای 
شــهرداری ها پیش بینی کرده اما متاسفانه این 

قوانین به روز نشده است .
از زمانی که شهرداری ها خودکفا شدند به تراکم 
فروشــی روی آوردند و شهرسازی بویژه در تهران 
گرفتار این مصیبت شد در حالی که می توانستند 
از طریق عوارض و ارزش افزوده هزینه های خود را 
تامین کنند. در کوچه های 6 و8 متری برج ساختند 
و راه جریان بادهای البرز را بستند .یا با احداث زیر 
زمین های چند طبقه قنات ها را کــور و باغ ها را 

خشک کردند.
 نظامی سوداگرانه بر شــهرداری ها مسلط شد 
که ابتدا  به شــهرهای بزرگ و پس از آن به سایر 
شهرهای کشور سرایت کرد .در حالی که شهرداری 
باید راه درآمد خود را از تراکم فروشی قطع کند. این 
تراکم باید در جای مناسب انجام شود نه اینکه با 
سوداگری و برای تامین منابع مالی شهرداری ها 
صورت گیــرد .ضمن آنکه این تراکم فروشــی ها 
موجب شده نه تنها در حوزه شهرسازی با مشکل 

مواجه شویم بلکه معماری مناسبی هم نداریم . 

سلطهسلایقنوکیسههابرمعماری
دکتر گیتی اعتماد

آنچه امروزه فارغ از جنســیت دانش آموختگان 
مهندســی و معماری قابل ذکر اســت آن است که 
متاسفانه دانش آموختگان ما در رشته های مهندسی 
بسیار اندک توانسته اند به نیازهای جامعه و صنعت 

ساختمان پاسخ دهند.
به این دلیل که اگر به هدفی اعتقاد داریم باید برای 
آن تلاش کنیم.بنابر این اگر فکر می کنیم ساختمان 
ها باید با مصالحی متناسب با اقلیم ما ساخته شوند 
حتی به قیمــت انجام ندادن آن پــروژه نباید اجازه 
دهیم افراد نوکیسه سلیقه خود را بر معماری کشور 
مســلط کنند چرا که در این صورت این ســاخت 
وسازها معماری محسوب نمی شوند بلکه باید آن ها را 
ساختمانی دانست که به سفارش کارفرمایان نوکیسه 
و توسط افرادی که نباید آن ها را معمار تحصیل کرده 
و آشنا با فرهنگ معماری برشمرد تهیه می شود. در 
واقع اینان سازندگانی هستند که بدون توجه  به فضا 

و اقلیم طراحی می کنند. 
ضعف عمده را باید در نظام شهرسازی و معماری و 
در حوزه شهرسازی جست و جو کرد؛ به دلیل آنکه به 
ندرت اجرا می شود و سوداگری وحشتناکی بر ساخت 
وساز شهری و به طور کلی بر شهرسازی ما قالب شده 
اســت در حالی که اگر به تجربه های سایر کشور ها 
توجه کنیم مشــاهده خواهیم کرد که شهرداری ها 
کارهای عمرانی بسیاری در شهر انجام می دهند که 

موجب ارزش افزوده وزینی در سطح شهر می شود.
درآمدی که شــهرداری ها از طریق برنامه های 
عمرانی کســب می کنند به مراتب بیشتر از تراکم 
فروشی آن هاســت در حالی که متاسفانه در کشور 
 ما ایــن ارزش افــزوده در جیب تعــداد معدودی 
می رود و موجب می شود بخش هایی که نیازمند ارایه 
خدمات عمومی و فضاهای عمومی توسط شهرداری 
ها هســتند ، با کمبود بودجه مواجه شوند. به عنوان 

یادداشت
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... پیگیر شدم.
زمانی که دلیل این امر آشکار شد و بعداً به اطلاع 
جناب آقای دکتر آخوندی و سایر بازدید کنندگان 
رساندم پیامی اخلاقی در پس این ماجرا نهفته بود 

که جای بسی تأمل و اندیشه دارد.
ماجرا از این قرار بوده اســت کــه زمان احداث 
این بنا و در حین اجرای ضلع چهارم دیوار حیاط 
مرکزی آن، اســتاد حســن معمار بــه دیار حق 
می شتابد و شاگرد ایشان به نام استاد مهدی معمار 
که خود از معماران بنام بوده است، تصمیم می گیرد 
آخرین اثر اســتاد خود را به اتمام برساند و برای 
رعایت کسوت اســتاد، ضلع باقی مانده را کوتاهتر 
از سه ضلع دیگر حیاط بنا می کند، تا این تفاوت به 
حرمت اثر استاد، با بقیه بنا که استاد مهدی به انتها 

می رساند در تاریخ ماندگار شود.
این اتفاق که ریشــه در فرهنگ، ادب، اخلاق و 
تمدن مردمان ســرزمین مان دارد، همان چیزی 
است که امروز در حرف گوناگون، به ویژه در حرفه 
مهندســی، در پی دســتیابی به اخلاق حرفه ای 
در همایش ها، کنگره ها، مقــالات و... به دنبال آن 
هستیم و تاکنون هرچه به آن پرداخته ایم، متأسفانه 
از آن دورتر شــده ایم. تا آنجا که برای تحقق آن و 
رعایت حقوق شهروندان حرفه مان به ناچار روی 
به ضوابط و قوانین و ابلاغیه هــا آورده ایم، تا بلکه 
بتوانیم با استفاده از ابزار قانون، توفیقی در تحقق 

آن داشته باشیم.
بدون تردید رعایت اخــلاق حرفه ای به عنوان 
یک الزام برای انجام مســوولیت بزرگ مهندسی 
ضرورتی اجتناب ناپذیر بوده اســت که با تکیه بر 
آموزش و فرهنگ ســازی به استناد موارد متعدد 
تاریخی که در فرهنگ ما ریشه داشته است قابل 

احصاء می باشد. 

حلمعمابهشیوهشاگرداستادی
رمز گشایی معماری خانه لاجوردی زاده

مهندس محسن بهشتی، معاون امور عمرانی استاندار قم

در بهمن ماه ســال گذشــته جناب آقای دکتر 
آخوندی وزیر محترم راه و شهرسازی طی یکی از این 
سفرهای خود به قم، به اتفاق مدیران استان بازدیدی 
از بافت تاریخی و بافت میانی )فرسوده( شهر داشتند 

و از چند خانه تاریخی نیز بازدید به عمل آوردند.
در خلال این بازدید به ایشــان پیشنهادی ارایه 
شد مبنی بر تملک یکی از خانه های تاریخی توسط 
وزارتخانه در بافت تاریخی محلــه باغ پنبه و مرمت 
آن به منظور تأســیس و راه اندازی نخســتین دفتر 
تسهیل گری خدمات نوســازی و بهسازی محله در 

شهر قم. 
ایشان از این پیشنهاد اســتقبال کردند و پس از 
بازدیــد از خانه های تاریخی یزدان پناه، ســلامت و 
لاجوردی زاده، دســتور خرید خانه لاجوردی زاده را 

دادند که این مهم در کمتر از دو ماه انجام شد.
 این بنا متعلق بــه دوره قاجار )عصر ناصری( و در 
زمینی به مساحت 700 متر مربع در دو طبقه توسط 
استاد حسن معمار احداث شده است. از دیگر آثار این 
معمار برجسته و فقید می توان به احداث بخش هایی 
از حرم مطهر حضرت معصومــه )س( و تیمچه بازار 

اشاره کرد.
اما نکته قابل تأمــل در این ماجرا که انگیزه اصلی 
نگارنده این سطور در آســتانه برگزاری نوزدهمین 
اجلاس هیات عمومی نظام مهندســی ســاختمان 
شد، این موضوع است که در حین بازدید از این خانه 
تاریخی توجه جناب وزیر و سایرین در اختلاف ارتفاع 
یک ضلع از دیوار حیاط این بنا که به شــکل حیاط 
مرکزی احداث شــده با دیوارهای سه ضلع دیگر به 

میزان حدود 30 سانتیمتر جلب شد.
هیچ یک از بازدید کنندگان علت فنی، اقلیمی و... 
این موضوع را نتوانستند بیابند. بنابراین برای حل این 
معما در معماری این بنا از اهالی محل، وراث ملک و 

یادداشت
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مریم احمدی: " درست مثل آب خوردن" این مثل ، هم مثل خیلی از 
تمثیل های دیگری که روزی به فراخور شرایط زمانی جایی در دل فرهنگ 
عامه ما باز کردند دیر یا زود با پایان یافتن تاریخ مصرف شان در ظرف زمان 

ته می کشد و تمام می شود.
تصور آنکه به دلیل مصرف بی رویه از منابــع آبی و گرفتار آمدن ما در 
چنبره بحران بی آبی از چنین تمثیلی مفهومی مغایر با آنچه امروز از آن 

دریافت می کنیم ، استنباط می شود چندان هم دور از انتظار نیست.
واقعیت آن است که آمار و ارقامی که هر از گاه در خصوص مصرف آب 
منتشر می شود آنقدر نگران کننده اســت که می توان به راحتی چنین 

فرضیه ای را پذیرفت.
برای مثال سازمان ملل متحد اعلام کرده است در کل جهان روزانه 10 
میلیارد تن آب مصرف می شود. این در حالی است که بنا به اعلام همین 
ســازمان تنها 3 درصد از آب موجود در کل جهان قابل نوشیدن است و 
باقی مانده، آب دریا و غیرقابل نوشیدن است.این در حالی است که روزانه 
3900 کودک در سطح جهان بر اثر مصرف آب آلوده یا بهداشت ناکافی 

جان خود را از دست می دهند.
در ایران نیز اگر میزان مصرف آب بخش خانگی، صنعتی، تجاری و فضای 
سبز را در سراسر کشــور در نظر بگیریم و بر جمعیت ایران تقسیم کنیم 
به طور متوسط در هر شبانه روز هر ایرانی 197 تا 200 لیتر آب مصرف می  
شود ضمن آنکه مصرف سرانه آب در بخش خانگی در ایران به طور متوسط 

157 لیتر در روز است.
و خلاصه آنکه طبق بررسی های انجام شــده تا سال 2020 میلادی 
سرانه آب هر ایرانی به یک چهارم ســرانه آب هر نفر در دیگر نقاط دنیا 
خواهد رسید؛ یعنی میزان آب در دسترس ما در ایران به طور مستمر در 
حال کاهش است. با این وجود، مصرف بی محابا و رایگان بیش از نیمی از 

آب در دسترس کشور در طول سال، امری عجیب و قابل تأمل است.
بخش قابل ملاحظه ای از مصرف آب را می توان با مهندسی صحیح در 

بخش ساختمان مدیریت کرد و مانع هدر رفت آن شد.
در گفت و گو با پروفســور پرویز کردوانی ؛ پدر علم کویر شناســی و 

جفرافیای ایران کوشیده ایم این مقوله را مورد بحث قرار دهیم.
از دکتر کردوانــی در خصوص چگونگی بهینه ســازی مصرف آب در 
ساخت و ساز و ساختمان هایمان پرسیدیم. آنچه در زیر می خوانید بخشی 

از صحبت مفصل ما با ایشان است.

   آقای دکتر ، چگونه می توان با تصحیح شیوه های مهندسی، 
سیستم های انتقال آب در ســاختمان ها از اتلاف این سرمایه 

جلوگیری کرد؟

انگار این روزها در شهرها کمبود آبی احساس نمی کنیم و ساختمان ها 
یکی پس از دیگری ساخته می شوند اما خوب می دانیم که اوضاع آب در 
کشور ما تبدیل به بحران شده است.بحرانی که برای صرفه جویی آن در 
ساختمان ها سه سازمان مسوول هستند. نخستین گام برای صرفه جویی 
آب جلوگیري از ساخت و سازهاي بي رویه و خارج از ضابطه است و عدم 
توجه به استفاده از فناوری هاي نو در ارتباط با عایق بندي هاي خارجي 
ساختمان . شهرداری باید یکسری از هزینه هایش را کم کند تا برای کسب 
درآمد مجبور به فروش تراکم نشود. البته این ساختمان سازی زیاد،هم 
زمینه را برای مهاجرت افراد از روستاها به شهرها و مصرف بیشتر آب در 

جایی که کمبود شدید آن را داریم، فراهم می کند.
با توجه به اینکه جمعیت در حال افزایش اســت شهرداری ها به دلیل 
افزایش هزینه ها مجوز افزایش تراکم صادر می کنند و از سوی دیگر وزارت 

نیرو انشعاب آب واگذار می کند.
باید صدور پایان کار ساختمان هایی که احداث می شوند، بر این اساس 
باشد که ساختمان ها مجهز به فناوري هاي نو در حوزه تاسیسات مکانیکي 
باشند تا کنتور آب به آن ها واگذار شود و از دوش ها و شیرهای کم مصرف 

استفاده کرده باشند.
مسوول بعدی در صرفه جویی ساختمان ها وزارت نیرو است. وزارت نیرو 
و سازمان آب باید جلوی این گونه ساختمان سازی ها را بگیرند. انشعابی 
که پیش از این متعلق به یک خانه بود، حالا باید به ده آپارتمان آب رسانی 

بهینه سازی مصرف آب در ساخت و ساز در گفت و گوی »شاخص« با پروفسور پرویز کردوانی:

مهندسانبایدمصرفآبرادرکشورمهندسیکنند
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کند. متاسفانه آن سازمان هم بخاطر اینکه از این 
ساختمان سازی ها منتفع شده و حق انشعاب آب 
و فاضلاب می گیرد، توجهی به مصرف زیاد آب در 
آپارتمان ها نمی کند و معترض این اقدام نمی شود.

سومین عامل مهندسان ساختمان و مهندسان 
ناظر ساختمان ها هستند. با توجه به کمبود منابع 
آبی در کشور و تخریب و کاهش منابع زیر زمینی، 
باید راهکارهای مناسبی برای استفاده مناسب از 
آب تدوین و اجرا شود. به همین منظور و هنگام 
ساخت ساختمان های نو می توان به جای استفاده 
از آب شرب در تهیه مصالح ساختمانی و کارهای 
مربوط به بنایی و ساختمان سازی، آب های باقی 
مانده از مصارف آشپزخانه، پخت و پز یا دستشویی 
های را جمع کرد و به کار گرفت. حتی در بسیاری 
از کشــورها این آب ها که قابل شرب نیستند به 
وسیله لوله کشی به ســمت فلاش تانک هدایت 
می شوند و از آن به عنوان فلاش تانک در توالت 
اســتفاده می شــود. صرفه جویی نیاز به وسیله 
صرفه جویی دارد. باید در ســاختمان سازی ها 
از کنتورهای دقیق دیجیتالی اســتفاده شود تا 
با کوچکترین مصرف آب، مقدار مصرف را نشان 

دهد.
در تاسیسات ساختمان ها بایستي از فناوري 
هاي نو - که در مصرف انرژي و بهینه سازي این 
مصرف به نتایج ارزشــمند رسیده اند - استفاده 
کرد ، مثلًا  روشویی یک طبقه بالاتر از دستشویی 
باشد تا آب حاصل از شست و شوی دست و صورت 
به داخل سیفون هدایت شود.باید بر روی پشت 
بام منازل مخازن آب طراحی شــود تا در هنگام 

بارندگی آب در این مخازن ذخیره شود.
باید نظام مهندسی ساختمان در حوزه رعایت 
مقررات ملي ســاختمان و بویژه مبحث 19 که 
کمتر به آن پرداخته شده به این عرصه وارد شده 

و حساسیت بیشتري بخرج دهد.
 فضاهای سبز ایجاد شده درسطح شهرها هم 
باید شیب دار باشد. خالی کردن اطراف درختان 
و کار کردن بلوک ســیمانی به دور آن ها اشتباه 

بزرگی است.
 مورد دیگر به کارگیری شیر و دوش کم مصرف 
در ساختمان هاست. باید وزارت نیرو جلوی تولید و 
توزیع شیرهایی با مصرف زیاد را بگیرد و مهندسان 
ساختمان ساز کشــور این موارد را در ساختمان 

هایشان در نظر داشته باشند. 

   پس از ساخت چه تدابیری را می توان 
برای کاهش مصرف اندیشید؟

پس از ساخت خانه هم باید گاهی اوقات از لوله 
کشی ساختمان امتحان به عمل آید. برای این کار 
باید تمامی شیرهای آب بسته شود و کنتور کنترل 
شود. کار کردن کنتور در زمانی که همه شیرهای 
آب بسته است دلیل اتلاف آب از لوله های داخل 

ساختمان می باشد.

این روزها شیرهای پدالی در دنیا استفاده می شود اما آن ها هم مورد 
تایید ما نیست. وقتی از پدال استفاده می شود به یکباره حجم زیادی آب از 

شیر خارج می شود که بیشتر آن هدر می  رود.
دیوارهای خانه های قدیم، از خشت و گل بود و به خاطر همین هوای 
بیرون تاثیری بر هوای درون خانه نداشت و همیشه چه در زمستان و چه 
در تابستان، هوای مطلوبی را در خانه ها شاهد بودیم. ولی امروزه نمی توانیم 
از آن سبک استفاده کنیم و دیوارهایمان بخاطر مصالح و قطر کم، با هوای 
بیرون تفاوت دمایی ندارد. با اندکی آفتاب، گرما غیرقابل تحمل شــده و 
مجبور به استفاده از وسایل سرمایشــی و انواع کولرهای آبی هستیم که 
همین شیوه ساختمان سازی، سبب هدر رفت حجم وسیعی آب در کشور 
می شود. مهندسان ما به خوبی می دانند که در شهرهای سردسیر و مناطق 
کوهستانی معمولاً ضلع شمالی نباید پنجره داشته باشد چون در این ضلع 
هوا سرد است. بیشتر ضلع جنوبی و حتی در زمستان هم       می توانند در 
آفتاب آن بخوابند و از انرژی بهترین بهره را برد. استفاده از فناوري هاي 
نوین در ساخت دیوارهاي خارجي ســاختمان یکي ازموثرترین راه حل 

هاست.

   در سایر کشورها این مساله چگونه مهندسی می شود؟
در کشورهای پیشرفته جهان و حتی اروپا از حدود 170 سال پیش که 
شلنگ و شیر آب، همان سمبل های تمدن اختراع نشده بود. تا همین امروز 
و طبق آخرین شنیده ها در کشوری مثل آلمان، آب باران را از پشت بام ها 
جمع آوری کرده و برای تمام مصارف غیر از آشــامیدن از آن اســتفاده 
می کردند. شرق کشور اســترالیا بارندگی خوبی دارد و مشکل آب ندارد 
اما غرب آن کشور، وضعیت بارش مناسبی ندارد. در آن کشور هم افراد را 

مجبور کرده اند که آب باران را جمع کرده و استفاده کند.
حجم بیشتر آب مصرفی ما، برای شُرب نیست بلکه آب هایی است که 
صرف فضای سبز، حمام، دستشویی، شست و شو و... می شود. باید وزارت 
نیرو با همکاری مهندسان شهرسازی آب باران را از پشت بام ها جمع آوری 
کرده و در حیاط و مخزن نگهداری و برای مصارف روزانه به مصرف برساند.
مهندسان ساختمان ساز ما باید از کارهای مثبت انجام شده در سایر 
کشورها الگوبرداری کنند و به این ترتیب مصرف آب را در کشور مهندسی 
کنند. به طور مثال در استرالیا بسیار مدرسه هایی دیده می شود که فضای 
سبز آن را در وسط حیاط قرار گرفته است و شیب کف حیاط از هر چهار 
طرفِ شمال، جنوب، شــرق و غرب دیوار به سمت فضای سبز است. این 
فضاهای ســبز اصلًا آبیاری نمی شــود و با همان آب های باران سیراب 
می شوند. در طول سال منطقه ای که 300 میلی لیتر بارندگی دارد یعنی 
300 لیتر آب در آنجا ریخته می شــود که حجم زیاد و قابل ملاحظه ای 

آب است.
در پیاده روهای شــهرمان بسیار دیده می شــود که برای محافظت از 
فضاهای سبز کاشته شده، دور آن را با بلوک سیمانی می پوشانند و از بالا 
آبیاری می کنند. این کار اصلًا خوب نیســت و توصیه نمی شود. اما دیوار 
خانه ها باید به طرف خیابان شیب داشته باشد و فضای سبز، قسمت آخر 
شیب کاشته شود تا از آب باران بیشترین اســتفاده و بهره را ببرد. البته 
برگ های زرد ریخته شده در فضاهای سبز را هم، به دو دلیل نباید جمع 
کرد و باید در باغچه مجدد گذاشت. اول بخاطر اینکه آب کمتری صرف 
می شود و دیگر اینکه پس از گذشــت مدتی کوتاه کودی مناسب برای 

درخت می شود.
علاوه بر تمام این موارد، بر روی فرهنگ هم باید بیشــتر کار کرد. باید 
در خانواده ها، مدارس فرهنگ سازی کرد و از ابتدا شیوه درست استفاده 
کردن آب را به همه آموزش داد و نبود و کمبود آب را به همه گوشزد کرد. 
هر فرد باید خود را اصلاح کند و به امید اقدامی از ســوی دولت برای 

فرهنگ سازی به اندازه مصرف کردن نباشد.

حجم بیشتر آب 
مصرفی ما، برای 
شُرب نیست بلکه 
آب هایی است 
که صرف فضای 
سبز، حمام، 
دستشویی، شست 
و شو و... می شود. 
باید وزارت نیرو با 
همکاری مهندسان 
شهرسازی آب 
باران را از پشت 
بام ها جمع آوری 
کرده و در حیاط 
و مخزن نگهداری 
و برای مصارف 
روزانه به مصرف 
برساند
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• دبیر کل جامعه مهندسین کشور در گفت و گو با »شاخص«: 
تاریخ مصرف مهندسی ام تمام شده است!

 •  یک میلیون دانش آموخته مهندسی در سال 14۰۰ 
•  رسانه مهندسي ؛ مهندسي فرصت ها 

• افقی که پیش روی ماست
•  جایگاه مهندسان کجاست؟ 

مهندسي از منظر پیشکسوتان و بزرگان مهندسي
•  نظام مهندسی خود یک حکومت است 



نوزدهمین اجلاس هیات عمومی سازمان نظام مهندسی ساختمان 

چشم انداز فردا

64

تیرماه 1395

   آقای مهندس مایلیم در ابتدای گفت و گو به نقش جامعه 
مهندسی در سازندگی و بازسازی دوران جنگ اشاره ای داشته 

باشید؟
قشر مهندسی کشور قبل و پس از پیروزي انقلاب قشری فرهیخته 
محسوب شده و می شود. از گذشته مرســوم بود که دانش آموزان برتر 
رشته ریاضی به رشته های مهندسی، تجربی رشته های پزشکی و علوم 
انسانی به حقوق گرایش پیدا کنند. البته آن زمان رشته ها آنقدر توسعه 
پیدا نکرده بود. پیش از انقلاب دانشکده هاي فني ما در کشور در انقلاب 
خیلي پیشــتاز بودند.اگر تاریخ را ورق بزنید مرکز کارهاي انقلابي در 
تهران و در جریان مبارزات دانشکده های فنی مثل دانشکده فنی تهران، 
امیرکبیر، صنعتی شریف و علم و صنعت بودند و دانشجویان پزشکي و 
علوم انساني پس از دانشجویان مهندسي وارد این مبارزات مي شدند.
البته الان اینطور نیست و دنیا افراد با بهره هوشی بالا را به رشته هاي 
مدیریت و روان شناختي مي فرســتد اما در ایران هنوز هم بهره های 

دبیر کل جامعه مهندسین کشور در گفت و گو با »شاخص«:

تاریخمصرفمهندسیامتمامشدهاست!
احسان نبوتی: سازمان مهندسی ساختمان کشور به دلیل برخورداری از ظرفیت های بالقوه و فعالی که در اختیار دارد می 
تواند به حرکت توسعه کشور شتاب بیشتری دهد اما تاکنون مواردی سبب کاهش تصدی گری و حضور فعال تر این مجموعه در 

این خصوص شده است.
مهندس محمد رضا باهنر ؛ دبیر کل جامعه مهندسین کشور در گفت و گو با ما ضمن بیان برخی از چالش های پیش روی جامعه 

مهندسی به تبیین دیدگاه های خود در این خصوص پرداخته است که تقدیم حضورتان می کنیم.

هوشی بالا و فعالان و دانش آموزان ساعي یا مي خواهند مهندس شوند 
و یا پزشک.

پس از پیروزی   انقلاب هم از نخستین کارهایی که در کشور اتفاق افتاد 
تشکیل جهادسازندگی بود. بیشتر فرماندهان جنگ و شهدای بزرگوار 

مثل شهید باکری و شهید همت و... از بچه های فنی بودند.
بخاطر دارم در جلسه  روز مهندسی که چند سال پیش با مقام معظم 
رهبری داشتیم پس از گزارشي که من ارایه دادم، ایشان فرمودند شاید 
اغراق نیســت اگر بگوییم که در تمام طول دوران دفاع مقدس روزی 
نبود که مهندســان ما ابتکار تازه ای خلق نکرده باشند.از بازسازی ها، 
پل ســازی ها، راه سازی، گرفته تا تعمیرات دســتگاه ها و کلًا سیستم 
مهندسی کشور برای پشتیبانی جنگ بسیج شده بود. از سنگرسازان بی 
سنگر جهاد گرفته تا مهندسان هوا و فضا، همه و همه در اختیار جبهه 
و جنگ بودند. البته این همکاری پس از جنگ هــم ادامه پیدا کرد و 
پیشرفت های بســیار زیادی در زمینه توسعه کشور توسط مهندسان 

حاصل شد.

   شما در سال 74، زمانی که قانون نظام مهندسی کنترل 
ساختمان تصویب شد در مجلس حضور داشتید. حضورتان 
چقدر تاثیر گذار بود و چه حساســیتی بر تصویب این قانون 

داشتید؟
از تاریخ قانون قبلي نظام مهندسی کشور قدری زمان گذشته است و 
حتماً با توجه به تجربیات 15-20ساله یک بازنگري در نظام مهندسي 
نیاز داریم ضمن آنکه اختیارات ، قواعد و مقررات حاکم بر نظام مهندسي 
نیز به یک بازنگری نیاز دارد. یک نکته دیگر که مورد غفلت واقع شده این 
است که برغم آنکه مهندسي کشور خیلي متنوع شده در حال حاضر در 
کشور سه نظام مهندسی بیشتر نداریم؛نظام مهندسی ساختمان، معدن 
و کشاورزی.در نظر بگیرید دانش آموختگان مکانیک، هوا فضا، هسته ای، 
خودرو سازان، صنایع فلزی و فولادی و... نظام مهندسی ندارند. پیشنهاد 
من این اســت که مجلس همت کرده و قانون نظام مهندسی تازه ای 
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تصویب کند که مبتنــی بر آن قانون، نظام مهندســی های گوناگون 
تشکیل شود. در این مورد به نظر من بازنگری لازم است.

   برخی معتقدند سازمان های نظام مهندسی سبب کاهش 
تصدی گری دولت و شهرداری ها شده اند. این موضوع را چطور 
ارزیابی می کنید و نقش این سازمان ها را در کاهش تصدي گري 

دولت موثر مي دانید؟
قطعاً همینطور است. نظام مهندســی نظامی غیردولتی است که 
بسیاری از رده های حاکمیت را می تواند بر عهده بگیرد. اینجا به اصطلاح 
یک پارادوکس وجود دارد. بحثی در نظام مهندســی قبلی اتفاق افتاد 
مبنی بر اینکه اشخاصی که می خواهند نظام مهندسی را اداره کنند نباید 
در نظام مهندسی بخش نظارتی را بر عهده بگیرند. به طور مثال اگر قرار 
باشد فردی در شهرداری مهندس و همزمان عضو نظام مهندسی هم 
باشد، مجری و متصدی و ناظر همه یکی می شوند. باید فاصله و ممیزی 
را حفظ کرد و بسیاری از کارهای تصدی گری را به نظام مهندسی سپرد.

   عده ای معتقدند ســازمان های نظام مهندسی در حال 
تبدیل شدن به نهادهای شــبه دولتی هستند. برای رفع این 

مشکل چه می شود کرد؟
این هم جزو همان مواردی اســت که نیاز به بازنگــری دارد. از یک 
طرف نباید از وظایف دولت و حاکمیت چشم پوشی کرد. فراتر از مساله 
ســاختمان عرض می کنم که مثلًا کاری کــه وزارت صنایع و معادن 
باید انجام دهد، برعهده خودش است و باید آن را انجام دهد. کارهای 
حاکمیتی باید در وزارتخانه ها متمرکز گردد و تصدی گری باید عمدتاً 

به سازمان نظام مهندسی ارجاع داده شود.

   در ماده 2 قانون نظام مهندسی به مواردی مثل تقویت  و 
توسعه  فرهنگ  و ارزش هاي  اسلامي  در معماري  و شهرسازي، 
تنسیق  امور مربوط  به  مشاغل  و حرفه هاي  فني  و مهندسي  و... 
اشاره شده است. آیا سازمان نظام مهندسی در این موارد موفق 

بوده است ؟
به خاطر دارم من یکبار می خواســتم سخنراني کنم .یک نفر گفت 
آقاي دکتر باهنر مي خواهد سخنراني کند و من پشت تریبون رفتم و 
گفتم اولاً من دکتر نیستم و ثانیاً مهندس هم نیستم . تعجب کردند . 
گفتم من مهندسي 30 سال قبل را در رشته معماري خواندم و نرفتم 
کار کنم و در آن زمینه فعال نبودم. طبیعي است که مهندسي من تاریخ 
مصرف داشته و تمام شده اســت مي خواهم بگویم مهندسان ما اگر 
آموزش ضمن خدمت نداشته باشند و به روزرساني  نشوند، اگر با فناوری 
های نو همراه نباشند تاریخ مصرفشان می گذرد. امروز تاریخ مدارک فني 
در کشور ما گذشته و نمی توانند نیروهای کارآمدی باشند. مانند نقاشی 
که قلم مو را از دستش بگیرند و پس از 3 یا 4 سال مجدداً به او بدهند. او 
دیگر نقاشی را فراموش می کند مهندس و پزشک هم تابع همین قانون 
است. بحث هایی هم که شما اشاره کردید به مفهوم این است که باید 
آموزش ضمن خدمت در این صنف و حرفه وجود داشته باشد. اگر فردی 
بخواهد به اطلاعات و معلومات قبلی اش بسنده کند، از رشد و توسعه 

عقب خواهد ماند.

   چندی پیش بحث صادرات و نظام مندی مطرح بود. اما با 
وجود اینکه جامعه مهندسی بسیار قوی و قدرتمندی به لحاظ 
دانش مهندسي داریم این کار انجام نشد. دلیل آن را چه می 

دانید؟
ما افراد و شخصیت های موفق بســیاری داریم اما نهادهایمان مثل 
شرکت هایی که بتوانندخودشــان را در حد یک شرکت بین المللی و 

فراملی مطرح کنند کم هستند.اینها مشکلات ما هستند. به طور مثال 
110 سال تاریخ صنعت نفت داریم اما فقط یک شرکت ملی نفت داریم. 
در حالیکه اگر به طور مثال سه شــرکت خصوصی و یک شرکت ملی 
داشتیم، بی شک قابلیت رقابت با شرکت های بزرگ دنیا مثل توتال، 
شل و ... را پیدا کرده بودیم. اما الان تمام خدمات عرضه و تقاضا انحصار 

شرکت ملی نفت ایران شده است و رشد نداشته است.
برای صدور خدمات مهندسي هم باید نهاد سازی کنیم. شرکت های 
بخش خصوصی و قدرتمند را بیاوریم. آن ها خودشان موقعیت و فضایی 

برای خودشان در دنیا باز می کنند.

   نظر شما در خصوص بحث رکود ساختمان - که خیلی وقت 
است طولاني شده و به خیلي از صنف هاي ما وابسته است - 
چیست و به نظر شما چه راهکاري برای خروج از آن وجود دارد؟
متاسفانه شرکت های ساختمانی در کشور ما پس از موضوع مسکن 
مهر و... دچار عارضه شدند و طی آن بســیاری از سرمایه های بخش 
خصوصی که در مســکن فعال بود، خودشــان را از این صنعت بیرون 

کشیدند.
در گذشته، مسکن هم سرمایه بود و هم کالای مصرفی. اما الان عملًا 
فقط به کالای مصرفی تبدیل شده است.یعني کسي در بخش ساختمان 
به عنوان سرمایه سرمایه گذاري نمي کندحتي سرمایه هاي بسیار خرد. 
برای مثال در 7-8 ســال قبل، یک کارمند عادي کشور سعي مي کرد 
در طول خدمتش یک آپارتمان 40-50متري اضافه بر مسکوني براي 
خودش فراهم کند.می گفت اجاره این آپارتمان را هم مي گیرم چون 
این هم خودش سرمایه اي براي دوران بازنشستگي است. یعنی مردم بر 
حسب نیاز به سراغ آن می روند. اما الان این سرمایه نیست.عملاً در بحث 
تقاضا فقط مصرف کنندگان وجود دارند این مصرف کنندگان هم از نظر 
اقتصادي همه متقاضي نیستند. مصرف کننده اي متقاضی است که توان 
خرید داشته باشد. به طور نمونه در تهران حدود پانصد-ششصد هزار 
خانوار بدون مسکن داریم و همین حدود هم خانه خالی وجود دارد، اما 
آن ها بازار تقاضا براي آن عرصه نیستند چون توان خرید مسکن ندارند. 
دولت و مجلس برای راه اندازی بازار مسکن، باید هم طرف عرضه و هم 
طرف تقاضا را تقویت و تحریک کند.این یکي از موارد استثنایي اقتصاد 
کلان است. هر دو طرف باید تحریک شود و حتی شاید باید در دوره ای 
انتظارات تورمی پیش بیاید تا عده ای حاضر شــوند سرمایه شان را به 

بخش مسکن بر گردانند.

   عایدی مردم، جامعه مهندســی و صنعت ساختمان از 
خدمات تصویب قانون سازمان های نظام مهندسی چه بود؟

یکسري قوانین ساختمان به شدت رشــد پیدا کرده است. در قدیم    
مي گفتند ساختمان هاي فلزي باید 40 کیلوگرم آهن بیشتر مصرف 
نکنند الان در آیین نامه هاي 2800 چون بایــد مقاومت اینها بالاي 
7ریشتر زلزله باشد قاعدتاً سهمشــان از فلز و آهن و غیره بیشتر شده 
است.بنابر این ســازمان نظام مهندسی ســبب ایمن شدن شهرها و 
 ساخت و سازها شــده ولي نظام مهندســي به تنهایي نمي تواند این

 کار ها را انجام دهد و حتماً باید سرمایه گذاري صورت بپذیرد و کارهاي 
زیربنایي انجام شود و در بودجه هاي عمومي دولت کار وارد شود ولي 
در ایمني شهرها و اصولاً در ساخت و سازها غفلت داشته ایم و کم کار 
 کردیم و شاید نظام مهندسي در آن خیلي مقصر است. متاسفانه فرهنگ
 بومي مان را در ساخت و ســاز از دســت داده ایم و داریم بسیاري از 
فرهنگ هاي گذشته،فرهنگ صفویه و عهد قاجار را از دست مي دهیم و 

شهرهایمان به شکل عجیب و غریبي رشد مي کند.
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متاســفانه امروزه ســهم عمده ای از دانش 
آموختگان دانشــگاه ها در رشته های مرتبط با 
صنعت ساختمان بیکار هستند. حال آنکه نگاهی 
اجمالی به اقتصاد مسکن و ظرفیت های آن نشان 
می دهد کــه امکان جذب این عــده در بازار به 
سادگی امکان پذیر نیست.بر اساس آماری که از 
سازمان های نظام مهندسی و تعداد دانشجویان 
در حال تحصیل در رشته های مرتبط با صنعت 
ساختمان وجود دارد می توان پیش بینی کرد که 
در شش سال آینده یعنی تا سال 1400 شمسی 
حدود یک میلیون دانش آموخته دانشگاهی در 

رشته های هفت گانه مهندسی خواهیم داشت.
درآمدهای باد آورده ناشی از افزایش قیمت 
نفت و تزریق بی برنامــه این درآمدها به اقتصاد 
ملی بدون آنکــه ظرفیت هــای صنعتی قابل 
ملاحظه ای در این  اقتصاد وجود داشــته باشد، 
 سبب شــد ظرف  6 تا 7 ســال گذشته قسمت 
عمده ای از درآمدهای نفتی به ســمت بخش 
مسکن ســوق پیدا کند .همچنین باعث شد تا 
سرمایه گذارانی که در بخش املاک و مستغلات 
مشغول فعالیت بودند صاحب درآمدهای هنگفت 
و خارج از عرف شوند. بخشــی از این رانت نیز 
که در بخش مسکن وجود داشــت صرفنظر از 
اینکه مهندســان می توانند نقــش مهمی در 
کارآفرینی و افزایش تولید ناخالص ملی داشته 
باشند به صورت مُهر و امضا در اختیار مهندسان 
قرار گرفت.شــاید بتوان گفت از اینجا گرفتاری 
مهندسان شروع شد یعنی خانواده ها احساس 
کردند برای آنکه آینده فرزندانشان تضمین شده 

یکمیلیوندانشآموختهمهندسی
درسال1400

مجید ولدان، عضو هیات رئیسه شورای مرکزی نظام مهندسی کشور

و درآمدی از سهمیه مهندسی داشته باشند آن ها را تشویق کردند تا در 
یکی از رشته های هفت گانه مهندسی ادامه تحصیل دهند.

متاسفانه نظام آموزشی ما نیز سال هاســت بر اساس نیاز بازار برنامه 
ریزی می کند و نه بر اساس نیاز اقتصاد ملی و صنعت.به محض احساس 
این درخواست از سوی خانواده ها دانشگاه ها نیز به شدت تعداد ظرفیت 
های دانشجویان خود در رشته های مهندسی مرتبط با صنعت ساختمان 
را افزایش دادند.نتیجه آنکه در شش سال آینده نزدیک به یک میلیون 
دانش آموخته در این رشــته ها خواهیم داشــت.غافل از آن که اگر این 
تعداد دانش آموخته بخواهند اشتغال کامل؛ یعنی هفت ساعت کار در 
روز داشته باشند ما به 900 میلیون متر مربع ساخت و ساز در سال نیاز 
خواهیم داشت تا ظرفیت سالانه این تعداد دانش آموخته تکمیل شود.
حال آنکه در سال 91 دراوج ساخت و ســاز در مسکن مهر 110 تا 120 
میلیون متر مربع پروانه صادر شده و امروز این رقم به 60 تا 70 میلیون 
متر مربع کاهش یافته است.بنابر این همانگونه که می بینید اقتصاد کشور 
بیش از این،ظرفیت ساخت مسکن را ندارد یعنی تنها می توان برای حدود 
5 درصد این مهندسان اشتغال ایجاد کرد بنابر این باید برای این موضوع 

فکری اساسی کرد.
بسیاری از این دانش آموختگان در رشته های برق و مکانیک تحصیل 
کرده اند.چه الزامی دارد که این ها صرفاً جذب صنعت ساختمان شوند در 
حالی که در بیشتر کشورهای دنیا دانش آموختگان این رشته ها جذب 
صنعت می شوند.دولت باید برای آموزش های حرفه ای برنامه ریزی کند 
تا این عده جذب صنعت شوند.حتی بسیاری از دانش آموختگان رشته 
های معماری و عمران نیز باید در موضوعات حرفه ای دیگر مشغول به کار 
شوند به شرط آنکه آموزش های فنی و حرفه ای لازم را ببینند.تردیدی 
نیست که صنعت ساختمان هیچ وقت امکان جذب این همه مهندس را 
نخواهد داشــت .صحبت از 4 تا 5 درصد است.حتی اگر به رونقی هم در 
بخش صنعت ساختمان برسیم و مثلًا این مقدار به ده درصد هم برسد، 
باز هم 90 درصد این عده بیکار خواهند بود. با تصویب مباحث دیگری از 
مقررات ملی مثل مبحث 22 در بخش مراقبت و نگهداری از ساختمان و 
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همچنین اصلاحیه مبحث دوم که در دستور کار قرار دارد حداکثر برای 
15 درصد این دانش آموختگان انتظار شغل پایدار در بخش ساختمان 
خواهیم داشت.بنابر این حل این مساله نیاز به عزم ملی دارد و باید آن ها 
که در این موضوع سهم دارند مثل خانواده،جامعه، دولت و سازمان های 
نظام مهندسی تدبیری بیاندیشند تا این عده در آینده با بحران بیکاری 

مواجه نشوند.
از سویی دانشــگاه ها نیز باید تکلیف خود را در این خصوص روشن 
کنند؛اینکه می خواهند در مسیر توسعه کشور حرکت کنند یا تنها می 
خواهند در راســتای اهداف تجاری خود گام بردارند.در حال حاضر آمار 
پذیرفته شدگان آزمون ورود به حرفه نظام مهندسی و دانش آموختگان 
دانشگاهی در رشته های طراحی که از سوی وزارت راه و شهرسازی برگزار 
می شود کمتر از 5 درصد متقاضیان است.یعنی کنکور سراسری بسیار 
ساده تر از آزمون حرفه ای ســازمان نظام مهندسی برای دریافت پروانه 
اشتغال است.این مساله نشان می دهد سطح آموزش علمی و حرفه ای 
در دانشگاه ها به شدت پایین آمده است..پذیرش دانشجو در موسسات 
آموزش عالی بدون توجه به نوع مدرک تحصیلی قبلی آن ها تبدیل به یک 
رویه شده و نتیجه آن تربیت دانشجویانی است که آموزش های عملی و 

حرفه ای را سپری نکرده اند و هیچ کاری هم نمی توان با آن ها کرد.
دولت باید این مساله را در سطح وزارتخانه علوم ، تحقیقات و فناوری 

جدی بگیرد و ورودی دانشگاه ها را کنترل کند.
ما در بخش مهارت های حرفه ای به شدت ضعیف هستیم.چنانکه در 
رشته برق تنها سه واحد مرتبط با صنعت ساختمان وجود دارد؛یعنی از 
150 واحد دوره کارشناسی بخش عمده ای از آن هیچ ربطی به صنعت 
ســاختمان ندارد.بنابر این چه لزومی دارد این عده را به ســوی صنعت 
ساختمان هدایت کنیم .ما راهی به جز صنعتی شدن و حرکت سرمایه ها 
به سوی بخش صنعت نداریم.صنعت ساختمان ظرفیت مشخصی دارد 
و تعداد مصرف کنندگان آن هم مشخص است اما صنعت می تواند در ده 
سال آینده به سوی صادرات و افزایش ظرفیت تولید ملی حرکت کند و 

این تعداد نیروی کار را جذب کند.

دانشــگاه ها باید به ســوی ارتباط با صنعت 
حرکت کنند.امکان جــذب متخصصان برق و 
مکانیک در بخش صنعت وجود دارد ولی دانش 
آموختگان شهرسازی باید جذب کدام صنعت 
شوند.در رشته مهندسی معماری باید به سوی 
تربیت نیروی فنی ماهر حرکــت کنیم.درآمد 
برخی از مشاغل حرفه ای در ساختمان ده برابر 

درآمد یک مهندس است.
از طرفی خود دانشــجو نیز در بعضی موارد 
اهتمام کافی برای کسب دانش بخرج نمی دهد.
تمام تلاش خود را انجام می دهد  تا در رشــته 
پزشکی یا مهندسی پذیرفته شود اما به محض 
اینکه وارد دانشگاه می شــود درس خواندن را 
رها مــی کند.اینجا دیگر همه بــا هم مقصریم. 
خانواده ها هم باید بگونه ای بیدار شوند و بدانند 
که فرزندانشــان با مدرکی کــه خواهند گرفت 
الزاماً شــغل نخواهند داشت مگر آنکه حرفه ای 
را آموخته باشند .در واقع حتی اگر سطح علمی 
دانشجویان هم قابل قبول باشد چنانچه این علم 
به حوزه فناوری وارد نشود باز هم حاصلی در پی 
نخواهد داشت.دانشگاه ها و موسسات آموزش 
عالی باید توسعه کیفی را مقدم بر توسعه کمی 
بدانند ، اینکه یک دانشــگاه غیر انتفاعی ، پیام 
نور و یا آزاد در شهری کوچک 200 دانشجو در 
رشته عمران ، 150 دانشجودر رشته معماری و 
50 دانشجو در رشته شهرسازی پذیرش می کند 
چه معنی دارد؟ جز پر کردن صندلی های خالی و 
توجیه هزینه های تاسیس دانشگاه که نتیجه آن 
خیل دانش آموختگان بیکار در این رشته هاست.

دانشگاه ها و 
موسسات آموزش 
عالی باید توسعه 

کیفی را مقدم 
بر توسعه کمی 

بدانند ، اینکه 
یک دانشگاه غیر 

انتفاعی ، پیام 
نور و یا آزاد در 
شهری کوچک 

200 دانشجو در 
رشته عمران ، 

150 دانشجودر 
رشته معماری و 
50 دانشجو در 

رشته شهرسازی 
پذیرش می کند 
چه معنی دارد؟
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»اچ آي وي« را با ایدز یکي بداند و اطلاعات خود 
را با درک همان پیشینه ذهني منتشر کند به بروز 
آســیب هاي جدي در جامعه کمک کرده است . 
مدیران ، برنامه ریزان و سیاســتگذاران نهادهاي 
تخصصي نیز چنانچه تعامل بــا مخاطبان خود را 
تنها محدود به ارتباط یکسویه اینان کنند ، قطعاً در 
سامان بخشي روال فعالیتهاي خویش دچار مشکل 

خواهند شد.
در همیــن خصوص اهمیت بخش ســاخت و 
ســاز و نیاز به تعامل با مخاطبان ، بر وجود رسانه 
اي که بتواند ضمن شــناخت عرصه تخصصي و 
حرفه اي زمینه پویایي و رشد روزافزون آن را مهیا 
ســازد ، بیش از پیش تاکید مي کند.کیفي سازي 
محصولات ساخت و ساز ، آگاهي بخشي به مردم 
و مخاطبان نســبت به حقوق آنها ، انتقال نظرات 
مخاطبان به مدیران و طرح دغدغه هاي اینان در 
قالب رسانه اي آن مي تواند بر شتاب قطار توسعه 

نظام مهندسي ساختمان بیش از گذشته بیفزاید.
وجود رســانه تخصصي ، براي نهادها و تشکل 
هاي تخصصــي همچون نظام مهندســي همان 
قدر حیاتي اســت که وجود نیروهاي متخصص 
در یک رسانه.شــاید به جرات بتوان بر این نکته 
اذعان نمود که بخشي از تلفات انساني که عده اي 
آن را متاثر از خطاي انساني دانسته و پیکان آن را 
متوجه نهادها و متخصصان آن مي دانند به دلیل 
اهمال اینگونه تشکل ها در ارایه اطلاعات به افکار 
عمومي و مخاطبان آنهاست.وجود رسانه فراگیر با 
رویکرد و نگرش تخصـــصي ، از هر نــوع آن مي 
تواند خلا و شکاف اطلاعاتي موجود در جامعه را از 
میان بردارد.با شکل گیري نهاد رسانه اي مي توان 
از هدر رفت سرمایه اي که همه ساله براي جبران 
خسارات ناشي از نا آگاهي مردم و استفاده کنندگان 
از خدمات مهندســي به وجود مي آید جلوگیري 
کرد. علاوه بر آن مي توان بســتر مناسبي را براي 
بهره مندي از نظرات اینان و خلق ایده هاي نو در 

مهندسي فراهم ساخت.    

رسانهمهندسي؛مهندسيفرصتها
محمد تقي خسروي

رشد روز افزون رســانه هاي دیداري و شنیداري 
و نیز از ســویي گرایش حوزه هــاي مختلف علم به 
تخصصي شــدن ، ضرورت توجه به روزنامه نگاري 
تخصصي را اجتناب ناپذیر ساخته است.علاوه بر این 
تاکید بر جنبه هاي مختلف روزنامه نگاري توســعه 
در کشورهایي که به برنامه هاي توسعه خود با وجود 
تشــکل هاي حرفه اي بها داده اند ، بیش از هر زمان 
دیگر بر ضرورت وجود توامان روزنامه نگاري تخصصي 

و توسعه اي تاکید مي کند.
نهادهاي حرفه اي و تخصصي نیز امروزه بیش از 
هر زمان دیگر به ضرورت ارتباط و تعامل با مخاطب 
از طریق در اختیار داشتن ابزاري رسانه اي پي برده 
اند.اینان مي دانند بــراي اطمینان از عملکرد خود ، 
بیش از همه به درک مخاطب از عملکرد خویش نیاز 
دارند و به عبارتي هرچه میــزان دانش و آگاهی در 
میان مخاطبان نسبت به خود رسانه، کانال ارتباطی 
و  ژانرهای اصلی و فرعی بیشــتر باشد، فرد توانایی 
بیشتری برای در اختیار گرفتن فرآیند مصرف خود 
خواهد داشــت. مخاطب باید آگاه باشد و بداند چه 
افرادی، با چــه اهدافی و چگونــه از طریق محتوای 
ساخته شده در پی چگونه اثرگذاری بر گرایش، رفتار 
و نگرش های او یا ســایر افراد در جامعه هستند. او از 
طریق این آگاهی و مهارت های مرتبط با آن می تواند 
از طریق توافق بنیادین با نظام ارزشی تولیدکنندگان 
، با  ایدئولوژی تهیه کنندگان همسو شده و این پیام را 

به عنوان یک پیام خودی دریافت کند.
متاسفانه طي چند سال گذشته همان بلایي که بر 
سر دانشگاه و صنعت ، و آن هم بواسطه نبود ارتباط 
منسجم با یکدیگر رخ داده ، بر سر نهادهاي رسانه اي 
و نیز نهادهاي تخصصي نیز آمده اســت .نبود دانش 
تخصصي در میان روزنامه نگاران از یکســوي و عدم 
اطلاع از ضرورت وجود رســانه در میــان نهادهاي 
تخصصي از ســوي دیگر، به بروز چالش ها و آسیب 

هاي متعددي در این میان منجر شده است.
براي مثال خبرنگاري کــه اطلاعات تخصصي در 
حوزه بهداشت و درمان ندارد، چنانچه آمار ویروس 

یادداشت
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افقیکهپیشرویماست
محمد رضا رئیسی، رئیس سابق سازمان نظام مهندسي ساختمان خراسان رضوي

با دگرگون شدن تعاریف پیشین از مفهوم قدرت 
امروزه بیش از هر زمان دیگری می توان قدرت را در 
سهم فزاینده دولتها از تولید ثروت از دانش و صدور 

فناوری و امکان تاثیر شگرف در بازار رقابت دانست. 
برای نیل به ایــن مقصود و برای آنکــه مطابق با 
سند چشــم  انداز جمهوری اســلامی ایران در افق 
1404 بتوان بــه جایگاه نخســت اقتصادی، علمی 
و فنــاوری در ســطح منطقــه آنهــم بــا هویتّ 
اســلامی و انقلابی، الهام بخش در جهان اســلام و 
با تعامــل ســازنده و مؤثــر در روابط بیــن  الملل 
 دســت یافت باید بســترهای لازم را از پیش مهیا

  نمود. 
مفهوم جامعه  ایرانی در افق چنین چشم  اندازی علاوه 
بر دارا بودن از ویژگیهایــی همچون تأکید بر عدالت 
اجتماعی، آزادیهای مشروع، حفظ کرامت و حقوق 
انسانها، و بهره مند از امنیت اجتماعی و قضایی ؛ جامعه 
ای برخوردار از دانش پیشرفته، توانا در تولید علم و 
فناوری، متکی بر ســهم برتر منابع انسانی و سرمایه 

اجتماعی در تولید ملی تبیین می گردد.
پیداســت تامین امنیت، اســتقلال و اقتدار و نیز 
برخورداری از رفاه، و جامعه ای عاری از فقر، فساد و 
تبعیض منوط به حضور متخصصان فعال، مسؤولیت  
پذیر، ایثارگر، مؤمن، رضایت مند و برخوردار از وجدان 
کاری است که در عین تعهد خویش به نظام اسلامی 
تمامی تلاش و حمیت خود را مصروف شــکوفایی 

کشور می کنند.
متخصصان چنین جامعه ای به فراســت دریافته 
اند که کســب جایگاه نخســت اقتصادی، علمی و 

فناوری در ســطح منطقه  ممکن نیست مگر با 
تأکید بر جنبش نرم افزاری تولید علم، رشــد 
پرشــتاب و مســتمر اقتصادی، ارتقای نسبی 
سطح درآمد سرانه و رسیدن به اشتغال کامل 
آنهم در شــرایطی که بتوان با سایر کشورها بر 
اساس اصول عزّت، حکمت و مصلحت تعاملی 
سازنده و مؤثر داشــت.علاوه بر آنچه اشاره شد 
باید بتوان ضمن اثبــات توانمندی های حرفه 
ای متخصصان به ضرورت کســب اعتماد در 
نظام اقتصاد بین الملل پی برد.در این راســتا 
آنچه اهمیت می یابد تاکید بر ضرورت آگاهی 
و شناخت کامل از حضور رقبا در بازاری است 
که هر لحظه بر شتاب عرضه و تنوع خدمات و 

تولیدات آن افزوده می شود.
گرچه با آنچه به آن اشاره شد می توان صدور 
خدمات فنی و مهندســی را به عنوان یکی از 
ضروریات نیل به چشم  انداز نظام در افق 1404 
دانست اما پیداســت آنچه پیش از آن در این 
خصوص اهمیت می یابــد تعریف ضرورتهای 
کیفی اینگونه خدمات آنهم بــا درک اهمیت 
کنترل منابع و امکانات موجود اســت.تنها در 
این صورت است که می توان ضمن برخورداری 
از اقتدار کامل در عرصه سیاسی و اقتصادی به 
جامعه ای عاری از فقر و تبعیض دست یافت ؛ 
جامعه ای برخوردار از رفاه ، امنیت که اعضای 
آن با فراهم آمدن زمینه های متنوع اشــتغال 
به تعامل آگاهانــه و مقتدرانه در صحنه رقابت 

جهانی می اندیشند.

پیداست تامین 
امنیت، استقلال 
و اقتدار و نیز 

برخورداری از 
رفاه، و جامعه 

ای عاری از فقر، 
فساد و تبعیض 

منوط به حضور 
متخصصان فعال، 
مسؤولیت  پذیر، 
ایثارگر، مؤمن، 
رضایت مند و 
برخوردار از 

وجدان کاری 
است که در عین 

تعهد خویش 
به نظام اسلامی 

تمامی تلاش 
و حمیت خود 

را مصروف 
شکوفایی کشور 

می کنند
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   نگویید نمی شود
»این مملکت عاشق می خواهد، هیچ وقت نگویید نمی شود؛ بگویید 
چگونه می شود؟«                                زنده یاد استاد احمد حامی

    مهندسان شایستگی های خود را نشان دهند
براي رسیدن به جایگاه برتر و دستیابي به احترام و موقعیت اجتماعي ، 
هر فرد باید لیاقت خودش را نشان بدهد. بین نیاز جامعه به هر فرد و احترام 
به او ، رابطه اي مستقیم حاکم است . هر چند نیاز جامعه به فرد یا گروهي 
بیشتر باشد، آن فرد یا گروه ، احترام و منزلت بیشتري خواهد داشت. براي 
رسیدن به موفقیت باید اصرار کرد و راه هاي خلاقانه را مورد توجه قرار داد. 
بنابراین به مهندسان جامعه توصیه     مي کنم، شایستگي هاي خود را در 

زمینه هاي سازندگي و عمران کشور تقویت کنند".
زنده یاد مهندس سید جواد شهرستاني

   ما به این مملکت مدیونیم
مهندسان ، پیاده نظام بشریت اند و باید راه را برای حرکت جوامع به 
جلو باز کنند . کســانی که به تحصیلات دانشگاهی می پردازند باید به 
رسالت خود آگاه باشند و متعهدانه به کار بپردازند و در عین آنکه برای 
تامین شــرایط بهتر زندگی و کار دیگران تلاش می کنند خود را هم 
فراموش نکنند ، زیاده خواه نباشــند و انتظار قدر شناسی هم نداشته 

باشند.
ما به این مملکت مدیونیم زیرا برای ایجاد تمام امکاناتش ، فرد فرد 

ملت زحمت کشیده اند . 
زنده یاد دکتر مهدی قالیبافیان

جایگاهمهندسانکجاست؟
مهندسي از منظر پیشكسوتان و بزرگان مهندسي

    معمار، فردي آزادمند است
معماري به انسان اجازه مي دهد که هم نظریات خودش را بسازد و 
حفظ کند و هم آنکه آن ها را به سنجش و ســایش با کارهاي دیگران 
ببرد و سپس ویژگي هاي خویشــتن خویش را به میل شخصي خود 
انتخاب و تعریف کند.شما نمي توانید به انساني که آزاد بودن و آزادگي 
را در اندیشه و در حرکت هاي خودش تجربه نمي کند عنوان " معمار 
" را اطلاق کنید؛ بلکه او تنها یک کارمند متخصص است که مي تواند 
کارهایي را انجام دهد.معمار فردي آزادمند است که آزادگي را مدام به 
عنوان خصلت در خود پرورش مــي دهد.مجموعه این اتفاقات بود که 
کمک کرد تا آدمي بهتر بداند و بفهمد و من معماري را بر همین اساس 

پذیرفتم.
دکتر منصور فلامکي

    مهندس شدن خوب است ولي...
مهندس شــدن خوب اســت ولي اینکه مدرک بي محتوا به کسي 
بدهیم کار منفي و پر گناهي است.یعني موسسه اي دایر کنیم و مدرکي 
به کسي بدهیم که تنها مدرک دارد و عملًا تخصص آن را ندارد.این فرد 
نه تنها در جامعه مفید نخواهد بود بلکه به دلیل داشتن این مدرک در 
جایگاهي قرار مي گیرد که ممکن است صدمات جبران ناپذیري را به 
جامعه وارد کند.اما این که یک مشغولیت براي جوانان پیدا کنیم و آن 
ها را به دانشگاه مدرک ساز و یا به درد نخور بفرستیم نتیجه بدي خواهد 

داشت.
دکتر فریدون ایراني

معصومه گلمکانی: مهندسي آمیزه اي از هنر و تخصص اســت و از آن مهمتر آنکه تعالي آن را باید مرهون تلاش بزرگاني 
دانست که سال ها در این مسیر گام برداشته اند.بدون تردید براي یافتن نشاني رمز و راز این تعالي باید به سراغ بزرگان این حرفه 

رفت و از آن ها شنید.
اجلاس نوزدهم فرصت و بهانه اي است براي تورق بخشي از بزرگان و پیشکسوتان این مجموعه.بخشي از نظرات تعدادي از این 

عزیزان را که در گفت و گو با ما اظهار شده تقدیم حضورتان مي کنیم:
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    مهندسي پشت میز نشیني نیست
مهندسي خود یک حرفه کارآفرین است.هر چه مهندس بیشتر باشد 
فکر و اندیشه و طرح بیشتر مي شود و تعداد دیگري را هم به کار            مي 
گیرند و مثل کارهاي خدماتي نیاز به مهندس ثابت نیست.اما اگر عده اي 
فکر مي کنند مهندسي همه اش کار اداري ، دولتي و پشت میز نشیني 
است اینگونه نیست. باید فکر و اندیشه اي باشد تا کارآفریني هم توسعه 
یابد.اینگونه نیست که هر کسي که مهندس شد دیگر همه چیزش تامین 
باشد.وقتي تعداد مهندسان زیاد شد آن تعدادي که خوب هستند جایگاه 
شغلي بهتري دارند و آن هایي که ضعیف هستند یا باید خودشان را ارتقاء 

دهند و یا به دنبال حرفه دیگري بروند.
دکتر رضائي پژند

    درک مهندسي دشوار است
براي بسیاري از افراد و متخصصان در اغلب موارد بسیار دشوار است 
تا نقش واقعي مهندسي را بشناسند.بخش عمده اي از کار مهندسي از 
نظرها مخفي مي ماند و به همین دلیل درک آن آسان نمي باشد.مهندس 
ساختمان باید با الگوهاي موفق هنر در زمینه طراحي چه در گذشته و 
چه در حال آشنا باشد.همچنان که معماران ، هنرمندان و موسیقي دانان 
معمولاً اینگونه هستند.امروز معماري و مهندسي کشور چه در بخش 

دولتي و غیر دولتي نیازمند حرکتي اساسي و بزرگ است.
دکتر محمود گلابچي
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بی تردید یکي از ظرفیــت هایي که جامعه 
مهندسی در اختیار دارد نیروی انسانی است ؛ 
نیروی انسانی تربیت شده ، جوان و با تجربه ای 
که در کنار یکدیگر فعالیت مي کنند.ظرفیت 
دیگر این مجموعه منابع مالي و بودجه  اســت 
چرا که همواره بیش از 60-70 درصد از منابع 
مالي کشور در بخش ساختمان هزینه می شود. 
موضوع ســاختمان بخــش هایي همچون 
بنادر، راه ها و سدها را نیز شامل مي شود و از نظر 
تعریف نه تنها بخش ساختمان و مسکن بلکه 
تمام آن چیزی که مرتبط با ســازه باشد را نیز 
در بر مي گیرد.برای مثال در بخش کشاورزی 
بسیاری از بودجه ها در بخش ساختمان هزینه 
می شود مثل سالن ها و ســایت هایی که باید 
احداث شود . بنابر این ما منابع  و نیروی انسانی را 
در اختیار داریم ؛ علاوه بر این برای هزینه نمودن 
این منابع در ساختار بودجه بندی کشور برنامه 
نیز وجود دارد یعنی این بودجه ها تقسیم شده 
و به بخش های گوناگون و دستگاه های دولتی 
اختصاص مي یابد.گرچه در عین حال این نیاز 
هنوز در جامعه و در بخش ساختمان فروکش 
نکرده است سرمایه گذاری در مسکن در رقابت 
با بخش های دیگر مزیت ها و غیر مزیت هایی 
دارد. یعنی گاهي مردم این ســرمایه گذاری را 
انتخاب و گاهي انتخاب نمی کنند پس معلوم 
می شــود که این رقابت وجود دارد اما مساله 
اساسي چگونگي ایجاد این رقابت و مدیریت آن 
است . وقتی بازاری را در بخش ساختمان بوجود 
آوردیم باید بتوانیم با سایر بخش ها رقابت کنیم.
یکی دیگر از مســایل اساســی در صنعت 

نظاممهندسی
خودیکحکومتاست

مهندس سیدهاشم بنی هاشمي، نماینده سابق مجلس شورای اسلامی 

ســاختمان و مهندسی کشــور موضوع صدور خدمات فنی مهندسی 
است. دامنه صدور این خدمات ؛ که می تواند شرایط کشور ما را تغییر 
دهد بسیار وسیع است. ما باید بتوانیم دانشــجو، مهندس  و تحصیل 
کرده هایمان را بر اساس پروژه ها و نیازهای کشور سازمان دهی کنیم. 
چنانچه پیش از این یک کارگر از ایران براي کار راهي کشوري دیگر مي 
شد الان یک مهندس به خارج اعزام می شود و بر روی پروژه ای کار مي 
کند که باید از آن پشتیبانی مالی کنیم.سازمان نظام مهندسی می تواند 
با دایر کردن کلاس های زبان کاربردی و مبتنی بر صدور خدمات فنی و 

مهندسی به تحقق این مهم کمک شایان توجهی کند. 
نظام مهندسی با اندیشه و امکاناتی همچون نیروی انسانی،سرمایه 
و قانون و ساختار که در اختیار دارد خود یک حکومت است.شما از یک 
حکومت چه چیزی را می خواهید.یک ملت دارید یک قانون اساسی و 
یک منابع مالي دارید. این کار در نظام مهندسی وجود دارد پس شما یک 
حکومت دارید.نظام مهندسی حکومتی است که اختیارات ، نیروی انسانی 
و پول را در اختیار دارد . نیروهایی که انگیزه کار با نظام مهندسی دارند 
به این ســازمان حق عضویت پرداخت می کنند. پس مهندسان و نظام 
مهندسی یک حکومت است و باید قیافه حکومت را نیز به خود بگیرد و 
کار حکومت را انجام دهد. در اینجا حکومت ها با یکدیگر همکاری می 
کنند و با هم در تعامل هستند. مهندسان با حکومت مرکزی می توانند 
همکاری کنند .شما مهندسان باید قدتان را بلند کنید و در یک اندازه قرار 
دهید و بعد با حکومت های مختلف مذاکره کنید ؛ با حکومت های محلی 
و مرکزی و با وزارتخانه ها مذاکره کنید؛ شما از وزارتخانه ها مهم ترید. 
وزارتخانه در یک امور بخشی و شما در یک امور جامع کار می کنید. شما 
می توانید با نظام پزشکی و با ساختارهای شبیه خودتان پروتکل امضا 
کنید. اگر بتوانید با ساختار حکومت های محلی 10 قرارداد امضا کنید 
مي توانید توانمندی سایر حکومت ها را نیز در اختیار خود بگیرید. این 
پروتکل ها شما را صاحب قدرتی مي کند که حکومت مرکزی ندارد . در 
چنین قدرتی حکومت مرکزی از شما واهمه پیدا می کند ، به جنگ شما 
می آید شما را منحل می کند و از بین می برد و شما برای اینکه قدرتمند 

باشید باید ساختارهای قدرتمند خود را بوجود آورید .                

شما مهندسان 
باید قدتان را بلند 
کنید و در یک 
اندازه قرار دهید 
و بعد با حکومت 
های مختلف 
مذاکره کنید ؛ با 
حکومت های 
محلی و مرکزی 
و با وزارتخانه ها 
مذاکره کنید؛ شما 
از وزارتخانه ها 
مهم ترید
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ایمنی و بهره وری

• پروفسور شیرو تاکادا،زلزله شناس سرشناس ژاپن؛
ضرورت بهسازی لرزه ای و مقاوم سازی سازمان های حیاتی

•  نقش مهندسان در افزایش بهره وری صنعت ساختمان
•  ایمنی کار را جدی بگیریم

•   موازی کاری در اجرای مبحث 19 
 •   نجوای مهندس
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  چند ســالی از زلزلــه کوبه ژاپن 
مــی گذرد،زلزلــه ای که تــا 11 مارس 
2۰11،مهمترین زلزله تاریخ ژاپن محسوب 
می شد اما چند ســال پس از آن مردم 
توهوکو ژاپن،زلزلــه ای به مراتب تلخ تر 
از آن زلزلــه را تجربه کردند،تفاوت های 
این دو زلزله از لحاظ زمین شناســی در 

چیست؟
شــدت زمین لرزه کوبه 7.2 ریشتر بود در 
حالیکه زلزله توهوکو تقریباً 9 ریشــتر قدرت 
داشت و سطح ترک خوردگی و شکست در این 
دو زلزله با یکدیگر متفاوت بود،در زلزله توهوکو 
سطح تحریک زلزله حدود 2هزار کیلومتر در 60 
هزار کیلومتر و در زلزله کوبه حدود 20 کیلومتر 
در هزار کیلومتر بوده بنابراین از این نظر این دو 

زلزله تفاوت زیادی با یکدیگر داشتند.
  ایران و ژاپن هر دو روی گسل های 
فعال زلزله قرار دارند که البته سهم ژاپن 
بیشتر از ایران اســت و این سبب شده 
که همواره این دو کشور در معرض یکی 
از فاجعه بارتریــن رویدادهایی طبیعی 
باشند که هر چند سال یکبار با آن مواجه 
هستند، دولت ژاپن برای مواجهه با اینگونه 
رویدادها چه تمهیداتی پیش بینی کرده و 
آیا به نظر شما در زلزله اخیر، ژاپن موفق 

بوده است؟
پــس از زلزلــه کوبــه و پیــش از زلزلــه 

پروفسور شیرو تاکادا،زلزله شناس سرشناس ژاپن

ضرورتبهسازیلرزهای
ومقاومسازیسازمانهایحیاتی

مهندس مجتبی اصغری: پروفسور شیرو تاکادا،زلزله  شناس برجسته ژاپنی و رئیس اسبق دانشکده 
مهندسی عمران دانشگاه کوبه ژاپن است که چندی پیش به دعوت شورای شهر تهران و به منظور حضور 
در چند کنفرانس مهم کشوری برای بیان تجربیات  و درس های گرفته شده توسط مردم ژاپن از زلزله 
 توهوکو ژاپن چند روزی به ایران سفر کرده بود در حاشیه این حضور با وی گفت و گویی را انجام داده ایم که 

تقدیم تان می کنیم.

توهوکو،دولت مرکزی ژاپن خودشان را آگاهانه برای فاجعه ای مشابه 
آماده کرده بودند اما در زمان زلزله توهوکو ، سونامی بزرگی - که همراه با 
حمله به تاسیسات انرژی هسته ای ژاپن بود- شکل گرفت که قابل پیش 
بینی نبود، بویژه اینکه زلزله کوبه در منطقه ای شهر نشین و پیشرفته 
رخ داد اما سطح زیادی از زلزله توهوکو مناطق روستایی و غیر شهری را 

در بر گرفته بود که این موضوع بر گستره آسیب ها افزوده بود.

  پرسش رایجی که در بین قشر عام مطرح است این است که 
اصولاً چرا نمی توان وقوع زلزله را پیش بینی کرد یا اینکه چگونه 
می شود که یک پیشگویی می تواند از روی علایمی زلزله ای را 
حدس بزند اما علم به طور دقیق نمی تواند تاریخ دقیق وقوع 

زلزله را اعلام کند؟
 ما در زلزله توهوکو زلزله ای به مراتب بزرگ همراه با سونامی را تجربه 
کردیم که انتظار آن نمی رفت شاهد سونامی به ارتفاع 8 متر و همچنین 
بحران راکتور های هسته ای باشیم. ما هیچ وقت نمی توانیم بگوییم که 
کاری می توانیم انجام دهیم که در برابر بلایای طبیعی کاملًا امن باشیم 
اما می توانیم خودمان را برای مدیریت بحران قبل و  پس از زلزله آماده 
کنیم.بشــر هیچوقت نمی تواند به مبارزه با بلایای طبیعی برود و نمی 

توانیم ادعا کنیم که روزی بشر به بلایای طبیعی غلبه کند.

  آیا تصور می کنید روزی علم بتواند تاریخ دقیق وقوع زلزله 
را پیش بینی کند؟

من فکر می کنم پیش بینی دقیق اینکه زمین لرزه چه زمانی ، کجا و با 
چه شدتی رخ خواهد داد خیلی پیچیده و مشکل است و عقیده دارم که 
پیش بینی دقیق زمین لرزه غیر ممکن است و استراتژی ها برای پیش 
بینی زلزله ها در هر بار تغییر می کند، در حال حاضر در ژاپن با کمک 
سیستم اعلام خطر آنی زلزله Ru warning System به محض رخداد هر 

من فکر می کنم 
پیش بینی دقیق 
اینکه زمین لرزه 
چه زمانی ، کجا و 
با چه شدتی رخ 
خواهد داد خیلی 
پیچیده و مشکل 
است
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نوع زمین لرزه ای سیستم اعلام خطر هشدار می دهد و محل  و شدت 
زمین لرزه را پیش بینی می کند که این موضوع در ســونامی توهوکو 
سبب شد تا چند دقیقه زودتر از آنکه سونامی به ساحل توهوکو برسد 
مردم زیادی بتوانند با سرعت آنجا را ترک کنند، اما اینکه بتوان از قبل، 
زمان وقوع زلزله را اعلام کرد در حال حاضر به نظر من غیر ممکن است.

  شما در ژاپن از چه شیوه هایی برای کاهش خطرات تلفات 
جانی در هنگام زلزله استفاده کرده اید؟ فناوری هایی چون میز 

زلزله در عمل تا چه اندازه موثر بوده است؟
پس از زلزله کوبه ، دولت مرکزی  و دولت محلی باهم در تشــکیل 
سازمانی بین المللی همکاری کردند که منجر به ایجاد سیستم اعلام 
خطر آنی زلزلــه Ru warning System  ، Ru Sonamy System  و پیدایش 
 فناوری میز زلزله  و همچنیــن توجه ویژه ای به زیر ســازه ها و طرح 
لرزه ای آن ها در نواحی گسل های فعال شد اما با همه اینها هدف از ابتدا 
این نبوده که از بروز خسارت در زلزله جلوگیری کنیم بلکه هدف این بوده 

که تا حد امکان بتوانیم خسارات ناشی از زلزله را کاهش دهیم.

  شما در سفر به ایران سخنرانی هایی با موضوع  مدیریت 
بحران در هنگام زلزله داشتید و در دیدار هایتان با مسوولان 
کشور بر این مساله تاکید کردید، این موضوع را در ایران در چه 

سطحی می بینید؟
اینجا دو مساله وجود دارد ، مدیریت بحران و مدیریت هزینه،مدیریت 
بحران پیش از وقوع خطر برای بالا بردن انتظارات از خطراتی که به وجود 
خواهد آمد و مدیریت هزینه پس از رویــداد زلزله معنی پیدا می کند.
در هر شهر و دولتی مدیریت بحران بسیار مهم می باشد که لازم است 
خودمان را برای آن آماده کنیم که شامل بحث آموزش عمومی و فرهنگ 
سازی است که می بایست از قبل زلزله برای آن آماده بود که اگر روزی 

شاهد  یک زلزله بزرگ پیش بینی نشده  باشیم 
چه مدیریتی داشته باشیم.

  به نظر شما اگر یکی از شهرهای بزرگ 
ایران شاهد یکی از این زلزله های متداول 
در ژاپن باشد،زلزله در ایران بویژه شهرهای 
بزرگ و زلزله خیز ما چون تهران و تبریز چه 

تبعاتی به بار خواهد گذاشت؟
در ایران،امکان وقوع زلزله در شهرهایی چون، 
تهران ، مشهد و تبریز بسیار زیاد است و سطح 
تخریب و فجایع بســیار زیاد خواهد بود که در 
درجه نخست بهســازی لرزه ای و مقاوم سازی 
سازمان های حیاتی مثل مدارس، بیمارستان 
ها و ســازمان های دولتی از حساسیت بالایی 
برخوردار اســت کاری که در کشورهایی چون 
ژاپن ،آمریکا و چین با تدوین آیین نامه ها روی آن 
کار می شود.بهتر است از فناوری هایی مثل جدا 
سازهای لرزه ای که در ژاپن و همچنین در آمریکا 
استفاده می شود برای کاهش میزان تخریب و 
فجایع استفاده شود که اقتصادی هم خواهد بود.

در هر شهر و 
دولتی مدیریت 

بحران بسیار مهم 
می باشد که لازم 

است خودمان 
را برای آن آماده 

کنیم که شامل 
بحث آموزش 

عمومی و فرهنگ 
سازی است که 

می بایست از قبل 
زلزله برای آن 

آماده بود که اگر 
روزی شاهد  یک 
زلزله بزرگ پیش 
بینی نشده  باشیم 

چه مدیریتی داشته 
باشیم
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بپردازیم. 
باید در هر حوزه دانش مساله را بیابیم و آن دانش 

را به معرفت تبدیل کنیم. 
از سوی دیگر متاسفانه گسترش بی رویه کمی 
در دانشــگاه ها کاهش کیفیت را به همراه داشته 
است.کلاس های درس تشکیل نمی شود، امتحان 
ها بخوبی گرفته نمی شــوند. دانشــگاه ها رشته 
فوق دیپلم تربیت اســب و لیسانس عمران دارند.
تربیت اسب رشــته خوبی است چون کشور اسب 
و دامپزشکی هم دارد اما اینکه انتظار داشته باشیم 
فوق دیپلم تربیت اسب مهندس عمران شود خیلی 
سخت است و تازه اینکه به نتیجه کار هم امیدوار 

باشیم.
اگر مهندسان که مســوولیت توسعه کشور را 
بعهده دارند از کیفیت لازم برخوردار نباشند سرمایه 
گذاری هایمان هدر می رود و آسیب می بیند.بنابر 
این باید این مســیر را گام به گام و سنجیده طی 

کنیم .
 از موانع اصلی رکــود در فعالیت های صنعتی 
بویژه فعالیت های ساختمانی آن است که بسیاری 
از مباحث تئوریک مطرح می شــود اما به مرحله 
عملیاتی شدن نمی رسد چون ادعا می کنند اگر 
بخواهیم به کیفیت محصولات با کیفیت متوسط 
یا پایین بیافزاییم هزینــه ها افزایش می یابد.باید 
مجموعه حاکمیت حرکتی انجــام دهد و رونقی 
در فعالیت های اقتصادی و در ساخت و ساز ایجاد 
کند. از سویی هم مهندســان باید خودشان را در 
قالب انجمن های صنفی و نظام مهندســی برای 
فصل جدیدی از کار آماده کنند. در گذشته امکان 
بررســی تاثیر فعالیت های غیر کیفی در منابع به 
سادگی  امکان پذیر نبود ولی امروزه به راحتی می 
توان پروژه های مختلفی را مشاهده کرد و همین 
موضوع می تواند سرعت کسب دانش را بیشتر کند.
از سویی می توان دانش را به معرفت تبدیل کرد و 

در حوزه های شناختی پیش رفت.
باید علاوه بر وجدان کاری و اخلاق مهندســی 
که پروتکل های آن و ابلاغ شــده تنظیم اســت 
انتظار داشته باشیم وقتی نبود کیفیت را می بینیم  
مسیری را طی کنیم تا کسی که مسوولیت نقصان 
کار را بر عهده دارد هزینه های اجتماعی و هزینه 

های اقتصادی  آن را نیز پرداخت کند.

نقشمهندساندرافزایشبهرهوری
صنعتساختمان

دکتر محمد شکرچی زاده معاون وزیر و رئیس مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی

هر کسی می تواند در هر حوزه تخصصی و کاری 
فعال و اثــر گذار باشــد و عوامل هــدر رفت منابع 
خدادادی و منابع انسانی را شناسایی کند،چون در 
حوزه منابع انسانی نیز شاهد خسارات زیادی هستیم؛ 
برای نمونه خسارات و عواقب خروج نخبگان و دانش 

آموزان از کشور در حد خسارات جنگ است.
بنابر این هر کســی باید در حوزه کاری خود این 
مسایل را شناسایی کرده و زمینه های کاهش هدر 

رفت و افزایش بهره وری را فراهم کند.
برای مثال در موضوع بتن نکته جالب آن است که 
ما نظریه پایه های تئوریک مساله را خیلی بهتر از سال 
های 46 و 47 می دانیم و حتی دقیقاً می دانیم که چه 
پارامترهایی بر روی آن تاثیرگذار است و بنابر این چه 
چیزی را باید تغییر دهیم تا بــر روی چه عواملی اثر 
بگذارد ، اما هیچگاه به آن عمل نمی کنیم و یا ارکانی 
که بتواند زمینه های مدیریت یکپارچه را فراهم کند 

در اختیار نداریم. 
بتن را با کیفیت خوب تهیه می کنیم اما به خوبی 
آنرا حمل ، اجرا و عمل آوری نمی کنیم.حال آنکه در 
فرآیند ساخت بتن فرآیند ساخت محصول نهایی نیز 
از اهمیت قابل ملاحظه ای برخوردار است.ما دست 
اندرکاران هنوز بتن را به عیار می شناسیم ، موضوعی 
که متعلق به صدسال پیش است.با اینکه متخصصان و 
دانشگاهیان ما می دانند که عامل تعیین کننده عیار 
نیســت اما هنوز در محاوره از آن استفاده می کنند 

چون برایمان منابع اهمیت چندانی ندارد. 
از همین روی به سادگی از شن و ماسه موجود به 
وفور در اختیار داریم.از ســویی چون سیمان اضافه 
هم تولید کرده ایم در پی آن هستیم که به هر شکل 
ممکن آنرا مصرف کنیم.با آنکه مصرف ما در سال 15 
میلیون تن هم نیست با اینحال، انگیزه ای هم برای 
کاهش مصرف ســیمان  وجود ندارد.اما این موضوع 
در کشورهای پیشرفته احصاء و تحت کنترل و تحت 

ممیزی است .
برای رفع این مشــکل راه حل آن این اســت که 
سطح دانش ، دغدغه و درخواســت های عمومی را 
ارتقا بخشیم و مبانی توسعه پایدار در فرهنگ مردم 
را نهادینه کنیم تا بدانیم برای همه آنچه که امروز در 
اختیار داریم و با آن زندگی روزمره را می گذرانیم، با 
آن حمل و نقل می کنیم ، خانه می سازیم ، انرژی ، 
مصالح و نیروی انســانی صرف می کنیم باید هزینه 

یادداشت
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مساله توجه جدی داشته باشند. 
نکته حایز اهمیت در این خصوص آن است که 
در اینگونه حوادث نباید در پی یافتن مقصر بود؛ اما 
آنچه مسلم است این است که مدیریت سازمان نظام 
مهندسی به این مساله کم توجهی کرده است،با این 
حال به عنوان یک مهندس ناظر و شهروند شاهد 
هستم طی چند سال اخیر در زمینه تولید دانش، 
جمع آوری و برگزاری همایش ها شاهد پیشرفت 
های خوبی بوده ایم و در همین خصوص مهندسان 
ناظر نیز نسبت به گذشته بهتر از گذشته به وظیفه 
خویش عمل کرده اند اما هنوز برای دســتیابی به  
شــرایط مطلوبی که بتوانیم حوادث کارگاهی و 
ساختمانی را به اســتانداردهای مطلوب برسانیم 

فاصله زیادی داریم. 
بنابراین ، لازم است نظام مهندسی سخت گیری 
بیشتری از خود بروز دهد. تجربه نیز موید آن است 
که هرگاه سازمان های حاکمیتی و رگولاتوری ما 
بر روی یک موضوع جدیت نشــان داده اند ، مردم 
نیز نکات مورد نظر را جدی تر رعایت کرده اند. به 
عنوان نمونه می توان به بستن کمربند ایمنی موقع 
رانندگی اشاره کرد.سال ها پیش از این استفاده از 
کمر بند بستن موضوعیت چدانی نداشت اما اکنون 
این مهم به فرهنگی عمومــی نزد همگان تبدیل 

شده است .
پیداســت در این میان با ضعف قانونی مواجه 
نیستیم.قوانین همواره می توانند بهتر شوند؛ چه 
قانونی که از ســوی مجلس به تصویب رســیده و 
چه آیین نامه هایی که دســتگاه های اجرایی آن 
ها را تصویب می کنند . آنچه در این خصوص حایز 
اهمیت است اجرای صحیح قانون است. اگر سازمان 
نظام مهندسی اجرای قوانین ساخت و ساز را جدی 
بگیرد و مجــوز آغاز فعالیت ســاختمانی را بدون 
رعایت ضوابط ایمنی کار صادر نکند شــاهد وقوع 

حوادث جبران ناپذیر ساختمانی نخواهیم بود. 
اگر هیات مدیره جدید سازمان نظام مهندسی 
به جای پرداختن به دعواهای داخلی که مربوط به 
گذشته می شــود به اجرای دقیق قوانین ساخت 
وساز بپردازد این مشکلات نیز برطرف خواهد شد.

ایمنیکارراجدیبگیریم
دکتر طهماسب مظاهری، نماینده ویژه رئیس شورای مرکزی در امور رسیدگی و تحلیل حوادث حوزه ساختمان

کیفیت ساخت و ســاز در کشــور نتیجه دانش 
مهندسی است به گونه ای که هر چه دانش مهندسی 
پیشرفت کرده ارتقای ساخت وســازها نیز  افزایش 

یافته است.
اما در عین حال با وجود پیشرفت دانش و آگاهی در 
میان متولیان ساخت و ساز هنوز هم هر از گاه شاهد 
بروز حوادث ساختمانی در گوشه و کنار کشور هستیم. 
آنهم به دلیل اینکه دانشــی را که در اختیار داریم به 
درســتی به کار نمی گیریم.در این میان شتابزدگی 
افرادی که کار ســاختمان را انجام می دهند یکی از 
دلایل آن اســت.این عده تلاش می کنند با شتاب 
بیشتر و در زمان کوتاه تری کار را انجام دهند به همین 
دلیل ضوابط ایمنی کار را رعایت نمی کنند .از سوی 
دیگر سازمان نظام مهندسی نیز  بایستی نظارت ، دقت 
و الزاماتی را که برای رعایت اصول ایمنی ساخت و ساز 
در زمینه اجرای کار ســاختمانی برای حفظ شرایط 
ایمنــی کارگاه، کارگران و کیفیت ســاخت در نظر 

گرفته شده جدی گرفته شود.
البته باید اذعان داشت برغم آنکه این مهم طی سال 
های اخیر قدری اصلاح شده اما هنوز با نظام مقتدر 
،حاکم و لازم الاجرا بسیار فاصله دارد به همین دلیل 
هنوز شاهد ســقوط »تاورکرین« های بسیاری در 
کارگاه های ساختمانی هستیم .وقتی تاور کرینی که 
باید ساختمان را سرپا نگه دارد و مجموعه فعالیت های 
ساختمان های بلند مرتبه را برای احداث انجام دهد با 
یک باد سقوط می کند ، نشان می دهد سازمان نظام 
مهندسی در این زمینه باید بیش از آنچه تحقق یافته با 
این مسایل جدی تر برخورد کند و تخلف کسانی را که 
رعایت نمی کنند با سلام و علیک ، دوستی ، آشنایی و 
رفاقت نادیده نگیرد تا هر روز شاهد حوادث گوناگون 

ساختمانی نباشیم. 
در برخی مواقع حوادثی همچون سقوط یک تکه 
سنگ بر سر کارگری حادثه ای     می آفریند در حالی 
که با اتخاذ تدابیری ساده مثل استفاده از کلاه ایمنی 
کار می توان از چنین حوادثی پیشگیری کرد. هزینه 
رعایت این موارد ایمنی ســنگین نیست اما همت 
سازمان نظام مهندسی لازم است و امید می رود طی 
دوره مدیریتی جدید ســازمان ، مســوولان بتوانند 
تعارف ،دوستی و آشــنایی را کنار بگذارند و به این 

یادداشت
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روزگاری معماری ایران سرآمد تمامی شیوه 
ها در دنیا بود و امروزه تکنیــک های قدیمی 
کشورمان در ساختمان سازی با کمی تغییرات 
به عنوان استانداردهای ساختمان سازی بویژه 
اســتفاده حداکثری از اقلیم منطقه در بخش 
انرژی ساختمان در سایر کشورهای دنیا مورد 

استفاده قرار می گیرد. 
به عنوان مثال 'کاه گل' که در معماری سنتی 
ایرانیان بکار می رفــت اکنون در معماری برتر 
دنیا به عنوان یک روش مترقی در برخی شیوه 
های ساختمان سازی در کشورهای پیشرفته 
مورد استفاده قرار می گیرد در حالی که مردم 
کشورمان ، خود، نسبت به این مسایل بی تفاوت 

هستند. 
اکنون ایران در مقایسه با سایر کشورهای دنیا 
در زمینه ابداع روش های نوین ساختمان سازی 
عقب افتاده است و هیچ اصول ساختمان سازی 
در این کشــور بر مبنای استانداردهای جهانی 
نیست در واقع می توان گفت امانت دار خوبی 
از میراث پیشینیان در بهره برداری از معماری 

نبوده ایم. 
شــورای مرکزی ســازمان نظام مهندسی 
ســاختمان درصــدد نهادینه کــردن هر چه 
ســریعتر الزامات اجرای طرح ساختمان سبز 
در کشــور اســت که در این زمینه باید نظام 
ارزیابــی بر ســاختمان با اســتفاده از تجارب 
کشورهای پیشرفته و با بومی سازی به عنوان 
استانداردهای ساختمان سازی در دستور کار 

قرار گیرد. 
در کنار ایجاد ســاختمان همزمــان باید به 
مشکلات مربوط به حمل و نقل، محیط زیست، 

موازیکاری
دراجرایمبحث19

محمد رضا اسماعیلی، مشاور رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان کشور

حاشیه شهر، حفظ منابع طبیعی، اقتصاد اجتماعی و  سیاست نگاه ویژه 
داشت تا بتوان طرح ساختمان سبز را اجرایی کرد.

سازمان بهره وری انرژی در ســال های گذشته مشوق های مناسبی 
را برای مصرف بهینه انرژی داشــته اســت، از این رو دبیرخانه به این 
نتیجه رسیده که برای سرعت بخشیدن به اجرای مبحث 19 و اجرای 
فرهنگ سازی باید برای بهره برداران یا مالکان ساختمان هایی که برای 
تهیه مصالح منطبق با کیفیت های حرارتی هزینه می کنند یک سری 
مشوق هایی را در نظر بگیرد؛ قدر مســلم سرعت اجرایی این مهم باید 

افزایش یابد.
ایجاد زیرســاخت های کنترل مصالــح و تجهیزات اســتاندارد با 
دستگاه های ذیربط، از دیگر برنامه های مورد نظر این دبیرخانه است. 
در سال های گذشته برخی از مصالح ســاختمانی از جمله پنجره های 
دوجداره با بلوک هایی که خودشان به عنوان عایق حرارتی کاربرد دارند، 
وجود نداشت ولی در حال حاضر میزان تولید این محصولات در ایران 
افزایش یافته و دبیرخانه در حال رایزنی اســت که این محصولات به 

راحتی در اختیار مردم قرار بگیرد.
همچنین دبیرخانه از طریق برگزاری همایش ها ســعی در افزایش 
فرهنگ مصرف بهینه دارد علاوه بر آن مهندسان ناظر به هنگام نظارت 
ساختمان ها موارد فنی، مزایا و معایب مصالحی که دارای ویژگی مصرف 

بهینه هستند را به مالکان و بهره برداران معرفی می کنند.
از دیگر مباحث مورد توجــه دبیرخانه موضوع ممیــزی انرژی در 
ساختمان ها است . هر ساله ممیزی انرژی باید در ساختمان ها صورت 
بگیرد تا دست اندرکاران ساخت و ســاز بدانند که آیا مصرف انرژی در 
ساختمان ها نسبت به سال قبل بهینه شده است یا خیر؛ امید است این 
مورد با تاسیس شرکت های ممیزی انرژی هرچه زودتر عملیاتی شود. 
گفتنی است که با اجرایی شدن برچســب انرژی بیش از پیش شاهد 

مصرف بهینه انرژی خواهیم بود.
نکته حایز اهمیت آن است که بررسی استاندارد مصالح ساختمانی 
در شرح خدمات سازمان نظام مهندسی ساختمان نیست .دستگاه های 
نظارتی از جمله اداره اســتاندارد، اداره بازرگانــی و حتی اداره صنعت 
و معدن هرکدام فراخور تعهداتشــان بایــد از تولیــد و ورود مصالح 

ایجاد 
زیرساخت های 
کنترل مصالح 
و تجهیزات 
استاندارد با 
دستگاه های 
ذیربط، از دیگر 
برنامه های مورد 
نظر این دبیرخانه 
است
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غیراستاندارد و بدون کیفیت به بازار جلوگیری کنند. گفتنی است که 
مهندسان ناظر به هنگام نظارت در صورت اطلاع از فقدان کیفیت مصالح 

ساختمانی اقدامات لازم را صورت می دهند.
اجرای مبحث 19 مقررات ملی ســاختمان در همه ساخت وسازها 
نیازمند همکاری و هماهنگی سازمان های ذیربط با حذف برخی موازی 

کاری هاست .
متأسفانه وظیفه صدور پایان کار و بهره برداری ساختمان در بیشتر 
مناطق به عهده شهرداری هاست و این ارگان تاکنون اجباری در رعایت 

مبحث 19 مقررات ملی ساختمان در ساخت وسازها نداشته است.
صرفه جویــی در مصرف انــرژی در بخــش ســاختمان، نیازمند 
فرهنگ سازی میان بهره برداران است.مشکل اساسی در بحث اجرای 
مبحث 19 در ســاختمان ها و رعایت مباحث صرفه جویی در مصرف 

انرژی، وجود نهادهای مختلف در این صنعت است.
وظیفه اصلی نظارت بر ساختمان سازی وزارت راه و شهرسازی است 
که با راه اندازی شرکت های بازرســی و ممیزی از سوی این وزارتخانه 

مشکلات برطرف خواهد شد. 
وجود افراد فاقد صلاحیت در صنعت ساختمان سازی و عدم کنترل 
به موقع سبب شده که نتوان ضوابط را به نحو صحیح اجرا کرد و همین 
مساله منجر به وضعیت نابســامان اجرای قوانین ساختمان سازی در 

کشور شده است. 
برای اینکه بتوانیم مصــرف انرژی در بخش ســاختمان را کاهش 
دهیم، ابتدا باید موازی کاری را در این صنعت از بین ببریم و نهادهای 

کنترل کننده و تصمیم گیر به وظایف و تعهدات خود پایبند باشند.
اجرای مبحث 19 مقــررات ملی در ســاختمان ها، صرفه جویی و 
بهینه سازی انرژی و در نتیجه، صرفه اقتصادی را برای بهره برداران به 
همراه دارد. بنابراین اجرای آن نیازمند اشتیاق از سوی بهره برداران و 

ابزارهای اجبار از سوی نهادهای اجرایی است.
در عین حال نباید از خاطر برد که مقصران اجرایی نشــدن مبحث 
19 در بیشتر ساختمان ها، سازمان های نظام مهندسی نیستند .نهاد 
خصوصی جایگاه نهاد اجرایی را ندارد و بنابر این مسوولیت های کنترلی 
در شرح خدمات این نهاد نیســت. برای اینکه این مجموعه بتواند در 

اجرای مبحث 19 مقررات ملی در ساختمان ها موفق عمل کنند، ابتدا 
باید با آگاه سازی مردم و فرهنگ سازی در مصرف انرژی بهره برداران را 

تشویق کنند.
شــهرداری ها باید اجرای این مبحث را اجبار کنند و به املاکی که 

مبحث 19 را رعایت نکرده اند، پایان کار و مجوز بهره برداری ندهند.
جنبه کاهش مصرف انرژی در بخش ســاختمان، نیازمند همکاری 
سازمان های مربوطه است، از سویی ساخت ساختمان باید تنها به دست 
افراد دارای صلاحیت ساخته شود؛ اما متأســفانه غالب بودن فرهنگ 
معمارباشی در ساخت وسازهای کشور سبب شــده تا به بهینه سازی 

مصرف انرژی و بکار بردن تکنیک های نوین اجرایی نشود.
در حال حاضر، با بازنگری مبحث دوم مقررات ملی ســاختمان و با 
طراحی دو پروانه ساختمانی که یکی شــامل پروانه ساخت و دیگری 
پروانه طرح می شود، این امکان وجود دارد که مداخلات صاحبان ملک 

در اجرای پروژه کاهش  یابد.
 امروزه درصد اندکی از راه استفاده از فناوری های نوین ساختمانی را 

طی کرده ایم و بیشتر راه هنوز باقی است.
نیروی انسانی ماهر به عنوان یکی از مهمترین زیرساخت های استفاده 
از فناوری های نوین ساختمانی مورد توجه دست اندرکاران حوزه نظام 

مهندسی ساختمانی است.
در ابتدا باید از ارتقای دانش و تربیت کارگران و اســتادکاران شروع 
کرد و پس از آن ساخت و ساز شــخصی را به سمت فناوری های نوین 

ساختمانی سوق داد.
زیرســاخت های فعلی آمادگی اجرای صددرصدی فناوری نوین را 
ندارد.گرچه در سطح مهندســان، نیروی فنی متخصص داریم، اما در 
بخش کارگران و اســتادکاران تجربی کمبودهای بســیاری مشاهده 

می شود.
شرط ورود ســریع فناوری های نوین به عرصه ساخت و ساز جدیت 
دست ا ندرکاران ، در زمینه بسترسازی اســت.افزایش سرعت ساخت 
و ســاز، کاهش آلودگی محیط زیســت و آلودگی صوتی کارگاه های 
ساختمانی، سبک ســازی ســاختمان ها با توجه به زلزله خیز بودن 
ایران، بهینه ســازی مصرف انرژی، صرفه اقتصادی و حفظ ســرمایه 
ملی از ویژگی های بارز استفاده از فناوری های نوین ساختمانی بشمار 
می رود، لذا مناسب است که زیرساخت های لازم برای ورود فناوری  نوین 

ساختمانی در کمترین زمان فراهم شود.
علاوه بر این وجود مدیریتی واحد یا کمیته هماهنگ کننده در بخش 
ساختمان شرط دیگر اجرای واقعی فناوری های نوین ساختمانی است.
باید تمام عوامل تاثیر گذار در حوزه ساختمان در یک کمیته واحد و با 
ایجاد یک هماهنگی صحیح از پتانسیل های موجود استفاده کنند، برای 
مثال در زمینه آموزش کارگران ساختمانی همان کارخانه ای که برخی 
از خدمات فناوری نوین را ارایه می دهد، اقدامات لازم در راستای آموزش 

کارگران را هم صورت دهند.
امید آنکه با همکاری تمامی نهادها و مردم عزیزمان و همچنین توجه 
مهندسان عزیز در تمام صلاحیت ها بتوانیم هر چه سریعتر خود را به 
مصرف انرژی صفر در ساختمان رسانده و تولید انرژی در ساختمان با 

استفاده از انرژی های نو رایج شود. به امید آن روز.
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نجوایمهندس
علم یعنی کندوکاوی پر ز شور

از زلال جان هستی کسب نور

علم یعنی در زلال ذات خویش

نور را کردن تلاوت چون بلور

هندسه اندازه گیری های ما

درک هارمونی است تفسیر شعور

هان مهندس آشنای هارمونی

رازها را می  دهی حال سرور

عشق را دریاب اگر نوآوری

عشق در خلاقیت دارد عبور

با تدبر در کلام عشق هان

نفس خودبین را کنی از خویش دور

حافظ از درک همین اسرار یافت

جاودانی در جهانی بی ثغور

با زبان ذره ها شو آشنا

تا که گردی با نظام عشق،جور

بی تعهد را تخصص نیست سود

داستان سرمه و ابروی کور

گر نصیر علم باشد عشق حق

خواجه در این بارگاهت،اهل نور

گر مهندس عشق را نجوا کند

ذهن باید تا به پهنای بحور

افراسیاب نقشبندي)روشن قلب(








